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رئیس سازمان انرژی اتمی در دیدار مدیرکل موقت آژانس بین المللی روزنامه صبح ایران
انرژی اتمی گفت: جمهوری اسلامی تصمیم گرفته که بحث برجام 
جاده یکطرفه نیست و قرار بود این جاده دوطرفه باشد قطعا جمهوری 
اسلامی ایران هم تصمیمات مقتضی را در زمان مناسب می گیرد 
همچنان که در سه گام این کار را انجام داده است.  »علی اکبر صالحی« 
رئیس سازمان انرژی اتمی روز یکشنبه در دیدار مدیرکل موقت آژانس 
بین المللی انرژی اتمی سفر وی به ایران را به فال نیک گرفت و اظهار 
داشت: در جلسه امروز مذاکرات بسیار مفصلی با یکدیگر داشتیم و 
فعالیت ها و همکاری هایی را که تاکنون با آژانس بین المللی انرژی اتمی 

رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم تاکید کرد: تنها ۲ درصد آب استان در حوزه 
صنعت مصرف می شود که این نشان از گرایش مسیر صنعت قم به صنایع با کمترین وابستگی 
به آب است.  محمود سیجانی با تاکید بر اینکه حمایت از ورود صنایع کم آب به قم جزو اولویت 
های این استان است افزود: ۹۱ درصد آب استان در زمینه کشاورزی،  هفت درصد در حوزه 
خانوار و تنها ۲ درصد در حوزه صنعت مصرف می شود. وی ادامه داد: در حالی میزان مصرف 
آب صنعت استان حدود ۲ درصد است که ۵۲ درصد اشتغال و ۴۰ درصد تولید ناخالص قم 
متعلق به صنعت است. رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم، با اشاره به سهمیه سالیانه 
۴۰ میلیون مترمکعبی صنعت قم از آب گفت: با این وجود ، تاکنون صنایع استان یک بیستم 
این سهمیه را مصرف کرده اند. وی استفاده صنایع استان از فناوری های بازچرخانی آب را مورد 

تاکید قرار داد و افزود: برای به حداقل رسیدن مصرف آب در واحدهای صنعتی باید واحدهای

استاندار قم گفت: شرایط استان قم رو به پیشرفت بوده و امروز در وضعیت بهتری نسبت به 
گذشته قرار داریم که امیدوارکننده است. بهرام سرمست،استاندار قم با بیان اینکه در طول 
هشت ماه گذشته تلاش های فراوانی برای کاهش مشکلات و بهبود شرایط استان شده است، 
گفت: از رسانه ها درخواست دارم عملکردم را مورد بررسی و ارزیابی قرار دهند. او با اشاره به 
وضعیت استان در زمان آغاز تصدی گری در این پست اظهار کرد: از آغاز به کار فعالیتم وارث 
یک سری پروژه های ناتمام و گره های کور شدیم و وضعیتی را شاهد بودیم که از حد ایده آل و 
مورد انتظار پایین تر بود. سرمست  با اشاره به اینکه تلاش ها در این جهت بوده که با تدبیر گره ها 
را باز کنیم، افزود: به تدریج مسائل را مورد آسیب شناسی و ارزیابی قرار گرفته که برای برخی از 
آن ها تاکنون راهکار هایی فراهم شده که بعضی از آن ها اجرایی شده و بعضی دیگر نیاز به زمان 

بیشتری داشته که در دست انجام است. استاندار قم از گشایش در مسیر برخی پروژه ها 

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: با توجه به روند خوب مذاکرات 
انجام گرفته ی مسئولان ایرانی با وزارت حج عربستان، در صورت 
پاسخ مثبت به پیشنهادهای ایران اعزام زائران حج عمره پس از ماه 
صفر آغاز خواهد شد.  علیرضا رشیدیان روز یکشنبه پس از بازگشت 
از عربستان به ایران در فرودگاه امام خمینی )ره( در گفت و گو با 
خبرنگار ایرنا افزود: امیدوارم وزارت حج عربستان تا ۱۵ روز آینده 
پاسخ مذاکرات انجام گرفته را اعلام کند که در این صورت ساماندهی 
و سازماندهی ما برای اعزام به عمره پس از ماه صفر به انجام خواهد 
رسید. وی اظهار داشت: تضمین کرامت امنیت و آرامش زائران ایرانی

در دیدار مدیرکل موقت آژانس بین المللی انرژی اتمی؛

صالحی: برجام جاده یکطرفه نیست

رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم :

۲درصد آب قم در حوزه صنعت مصرف می شود
استاندار قم :

شرایط استان قم رو به پیشرفت و امیدوارکننده است

رئیس سازمان حج و زیارت خبرداد

اعزام زائران حج عمره پس از ماه صفر 

سید حسن نصرالله: 

هر جنگی علیه ایران به معنی پایان اسرائیل است

وزیر ارتباطات:

 خیلی ها به دلیل شفافیت با توسعه 
فناوری اطلاعات دشمنی دارند

»شبنم نعمت زاده« دوشنبه آینده محاکمه می شود 

راههای مقابله با رشد نامناسب نقدینگی چیست؟

تناقض نقدینگی و 
مشکلات تولید

دبیر کل حزب الله لبنان تاکید کرد که ندای »هل من ناصر 
ینصرنی« امام حسین علیه السلام در هر زمانی به گوش 
می رسد و این ندا در همه عصرها باقی است. سید حسن 
به  خود  سخنرانی  در  لبنان  الله  حزب  کل  دبیر  نصرالله 

مناسبت روز عاشورا تاکید کرد که ندای هل من ناصر ینصرنی 
امام حسین علیه السلام در هر زمانی به گوش می رسد و 
این ندا در همه عصرها باقی است. وی تصریح کرد: صدای آن 

روز امام حسین امروز از گلوی هر فرد مظلوم محاصره شده 
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ابهامات حضور پارلمان اصلاحات در ماراتن انتخابات

پارلمان اصلاحات برگ برنده  یا پاشنه آشیل وحدت 

رونق تولید به شدت از چگونگی کیفیت نقدینگی در اقتصاد کشور تأثیر می پذیرد، اما سیاستگذاری های پولی تناقضی را در 
نقدینگی اقتصاد رقم زده که به یکی از مهمترین موانع تولید بدل شده است.  طبق دیدگاه کارشناسان اقتصادی یکی از ضرورت های 
حمایت از تولید و ایجاد رونق در سرمایه گذاری و فعالیت های اقتصادی، پیش بینی پذیر بودن بازارها و ثبات در قیمت ها بوده و 
از مؤلفه های مهم که بر این ثبات و پیش بینی پذیری اثر می گذارد، کمّیت و کیفیت نقدینگی و تغییرات آن با توجه به انگیزه های 
سفته بازانه است. نکته دیگر اینکه نقدینگی به خودی خود منفی نبوده و می تواند گردش اقتصادی را موجب شود امادر صورتی که 
حجم نقدینگی از رشد اقتصادی بیشتر باشد تورم و افزایش قیمت ها از مهمترین آثار منفی آن خواهد بود. به اعتقاد صاحبنظران 

اقتصادی، در سال های اخیر، نوسانات بازار ارز، تورم و افزایش قیمت ها به گونه ای بوده که پیش بینی پذیری را به حداقل رسانده و

جزئیات نامه ظریف به موگرینی

عکس: محسن کرمعلی

سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی 
مشاغل شهری شهرداری قم 

 

در نظر دارد چهار باب غرفه را ، از طریق مزایده عمومی با مشخصات و شرایط کلی زیر به اشخاص 
واجد شرایط واگذار نماید.

موضوع مزایده: واگذاری سرقفلی و اعیانی غرفه با کار بری بار فروشی  واقع در بلوک ۱۱ 
میدان بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی . 

متراژ ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت 
در مزایده  و به شرح ذیل می باشد:

مبلغ تضمین شرکت در مزایده )ریال (ارزش اعیانی و سرقفلی ) ریال (مساحت اعیانی مساحت عرصه شماره غرفه
۲7۰۱۰/۱۱۰/۰۰۰/۰۰۰67۰/۰۰۰/۰۰۰ متر مربع۲3۰ متر مربعغرفه شماره ۱
۲7۰۱۰/۹۱۵/۰۰۰/۰۰۰67۰/۰۰۰/۰۰۰ متر مربع۲3۰ متر مربعغرفه شماره ۲
۲7۰۱۱/7۲۰/۰۰۰/۰۰۰67۰/۰۰۰/۰۰۰ متر مربع۲3۰ متر مربعغرفه شماره 3
۲7۰۱۲/۲۵۲/۰۰۰/۰۰۰67۰/۰۰۰/۰۰۰ متر مربع۲3۰ متر مربعغرفه شماره ۵
۲7۰۱3/33۰/۰۰۰/۰۰۰67۰/۰۰۰/۰۰۰ متر مربع۲3۰ متر مربعغرفه شماره 6

- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین 

میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان 
بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- واحد درآمد مراجعه نمایند ، تلفن 

. 36641174
- دریافت اسناد از مورخ ۹8/۰6/۲۰ لغایت ۹8/۰7/۰۲ می باشد.

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.
تذکر: برنده مزایده می بایست 50% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت 

ماهیانه و در 18 قسط پرداخت نماید.
-مشخصات غرف به شرح ذیل می باشد:

الف ( اسکلت غرف فلزی سنگین با سقف ورق گانوانیزه و پوشش داخلی آن پشم شیشه و کارتن 
پلاست می باشد . ب( غرفه با بر 10 متر و طول 23 متر ، ج( داخل غرفه سرویس بهداشتی و دو اتاق در 

همکف و یک اتاق بزرگ روی آن بنا شده.
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری ۹8/۰7/۰۲ می باشد .

-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک 
را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط 

می باشد.
محل تسلیم پیشنهادها :قم- بلوار امام موسی صدر- ساختمان شهرداری مرکز طبقه 4 - معاونت 

خدمات شهری و امور اجتماعی – واحد حراست تحویل  نمایند.    
روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده ) نوبت دوم (

 

درنظر دارد مناقصه عمومی عملیات بهره برداری ، نگهداری و کنترل ایمنی سدهای استان کرمانشاه به 
شماره ) ۲۰۹8۰۰۱۲3۲۰۰۰۰3۰( را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. لذا شرکت های 
دارای گواهینامه صلاحیت )معتبر( بهره برداری و نگهداری و کنترل ایمنی سدها از شرکت مدیریت منابع آب 
ایران در صورت تمایل با توجه به مشخصات زیر دعوت می شود نسبت به تهیه اسناد مناقصه در سامانه تدارکات 

الکترونیکی دولت اقدام نماید. 
1- مبلغ برآورد اولیه : بر اساس مبلغ پیشنهادی پیمانکار

۲- محل اجرای پروژه : سطح استان کرمانشاه 
3- مدت اجرای عملیات : ۱۲ ماه . 

مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه الکترونیکی 
دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت 
قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق 

سازند. 
انتشار مناقصه در سامانه تاریخ 98/6/13 می باشد. 

مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از  سامانه : ساعت 1۲ مورخ 98/6/13 لغایت ساعت 1۲ مورخ 98/6/۲1 
مهلت زمانی ارائه پیشنهاد : ساعت 1۲ مورخ ۲7 /98/6 لغایت ساعت 13 مورخ 98/7/1 

زمان بازگشایی پاکت ها : 98/7/۲ 
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها : 
کرمانشاه – میدان سپاه پاسداران )نفت( بلوار زن – ضلع غربی پالایشگاه – شرکت آب منطقه ای کرمانشاه و تلفن: 

۰833837۰۱3۵ و ۰833837۰۱63
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مرکز تماس : ۴۱۹3۴- ۰۲۱ دفتر ثبت نام: 

88۹6۹737 و 8۵۱۹۲768

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای )نوبت دوم(

شرکت آب منطقه ای کرمانشاه 

شرکت آب منطقه ای کرمانشاه

شرکت آب منطقه ای 
کرمانشاه

شرکت آب منطقه ای 
کرمانشاه

اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم 
 

در نظر دارد نسبت به واگذاری مجتمع فرهنگی و هنری شهید ربانی به آدرس قم، پردیسان، بلوار 
امام علی)ع( به صورت اجاره  اقدام نماید. لذا از کلیه افراد حقیقی و حقوقی غیر دولتی دارای 
صلاحیت فنی و اخلاقی و دارای مجوز فعالیت از مراجع قانونی می توانند از تاریخ انتشار آگهی 
به مدت ۱۰ روز کاری جهت بازدید از مجتمع مذکور و دریافت فرم ها و اسناد مزایده به نشانی قم، 
بلوار جمهوری، نبش کوچه ۲8، واحد دبیرخانه اداره کل و برای کسب اطلاعات بیشتر به نشانی 

اینترنتی  www.qom.farhang.gov.ir  مراجعه نمایند.

»فراخوان عمومی مزایده«

شناسه آگهی۵۹۴۰۱۵اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم

همزمان با عاشورای حسینی)ع( صورت گرفت 

م الف ۱8۵8
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اخبار

پیش شرط  های تداوم 
تاب آوری برابر تحریم ها

سئوال مهمی که این روزها مطرح می شود این است که 
آیا عبور از نفت می تواند مانعی بر سر راه تحریم ها باشد؟ ایا 

اقتصاد غیر نفتی، اقتصادی غیر قابل تحریم است و آیا گذر از نفت و رسیدن به اقتصادی 
چند محصولی مشکلات را حل خواهد کرد؟

در ایران اغلب گفته می شود اگر نفت نداشتیم این فشارها را هم متحمل نمی شدیم. 
گرچه برخی صاحب نظران نیز معتقدند همین حد از زیر ساختهای موجود حاصل 
درآمدهای نفتی است وگرنه ما نیز مانند برخی از کشورهای همسایه از گام اول به دوم 
مدرنیته را هم نمی توانستیم طی کنیم. بررسی درستی هر کدام از این مدعا در جای خود 
قابل بررسی است ولی آن چه اکنون می تواند به سوگیری های ما یاری رساند، داشتن نگاه 

کلی به عملکرد ابرقدرتها، کشورهای مهم اقتصادی و تولیدکنندگان بزرگ است.
 در جهان امروز اقتصاد به عرصه جنگ قدرت های بزرگ بدل شده است، در حقیقت 
اقتصاد جای ابزارهای نظامی را رگفته است و جنگ های تجاری نیز بر پایه همین تغییر 
رویکرد اتفاق می افتد. سهم خواهی از کیک اقتصاد سبب شده است استراتژی ها تغییراتی 
جدی کند. اقتصاد ایران در سال های اخیر با تاب آوری بالا در برابر تحریم ها نشان داده 
است، نمی توان به سادگی برنامه ای از پیش تعیین شده را برای از میان بردن قدرت یک 
کشور به نمایش گذاشت. در این فضا انچه اهمیت دارد، توجه به این نکته است که اقتصاد 

وابسته به نفت فشارهای بیشتری را نسبت به اقتصادهای متنوع تر تجربه می کنند.  
ایالات متحده امریکا، به ویژه پس از روی کار آمدن دونالد ترامپ در کاخ سفید توجه ویژه 
ای به حوزه انرژی پیدا کرده و تلاش خود را برای در دست گرفتن افسار این بازار هر دم می 
افزاید. با این کار ایالات متحده می تواند فشار بیشتری بر چین و اتحادیه اروپا بیاورد که با 
توجه به شرایط بین المللی به نظر می رسد غول شرقی هدف امریکایی ها خواهد بود. آنها 
از تداوم رشد چین نگران شده اند و حالا فکر می کنند با افزایش فشار می توان تا حدودی 
از شتاب چشم بادامی ها کاست. گرچه در مقابل سیاستهای کاخ سفید، پکن نیز مقاومت 
می کند و این مساله به افزایش جنگ تجاری دو غول اصلی اقتصاد جهان افزوده است ولی 
باید توجه داشت که آمریکا با تکیه به قدرت اقتصادی خود قصد دارد بهترین شرایط را برای 
خود فراهم کنند. از سوی دیگر اعمال تحریم های دوباره و حتی شدیدتر از قبل علیه ایران 
و کنار کشیدن یک طرفه واشنگتن از برجام عملا سطح تنش ها در خاورمیانه را افزایش 
داده است.   ماجرا اما تنها رهایی از وابستگی به نفت نیست، اتفاقی که در سایه تحریم های 
شدید رخ داده و ایران حالا روزهایی بدون نفت را تجربه می کند. انچه مسلم است تضمیمن 
تداوم تاب آوری با عبور از نفت، واگذاری واقعی امور به بخش خصوصی واقعی، مقابله با 
فساد و شفافیت اقتصادی رخ خواهد داد و خوشبختانه نبود نفت ضرورت اجرای تک تک 
برنامه های پیش گفته را آشکار کرده است.   باید پذیرفت رانت و فساد در اقتصاد نفتی یا غیر 
نفتی و سهم بالای دولت در هر دو شکل اسیب های جدی را به بنیان های اقتصادی وارد 
می کند، ایستادگی ایران مقابل تحریم ها با توجه به پیش سرط های اعلامی محقق خواهد 
شد و پیش بینی ها نشان می دهد این انفاقات رخ خواهد داد چرا که فضا برای اصلاحات 

ساختاری مهیا شده است.  
معاون اسبق ارزی بانک مرکزی

»تبعیض« درد مشترک 
جامعه ایرانی

رئیس کمیسیون اصل نود مجلس می گوید:»تا چند دهه 
پیش ایران ٨٠ درصد بازار فرش دستباف دنیا را در اختیار 
خود داشته که این رقم در حال حاضر به 15 درصد کاهش 

پیدا کرده است. اگر تنها ١٠ درصد حمایت هایی که از صنعت خودرو صورت گرفت از فرش 
دستباف ایرانی می شد چندین برابر ارز آوری و اشتغال زایی داشت.«

ورزشکاران رشته های مختلف می گویند اگر حمایتی که از فوتبال می شود از ما انجام 
می گرفت، رتبه های نخست المپیک، مسابقات جهانی و آسیایی برای ایران بود.

دانش آموزان و دانشجویانی که در المپیادهای علمی شرکت می کنند می گویند اگر 
حمایتی که از ورزشکاران صورت می گیرد از ما می شد الان از نظر علمی رتبه نخست جهان 
را داشتیم.  اهالی شهرهای کوچک و بزرگ می گویند اگر آن امکاناتی که در تهران وجود دارد 
در شهرهای ما وجود داشت دیگر به پایتخت مهاجرت نمی کردیم. جوانان می گویند اگر 
آن حمایتی که از آقازاده ها می شود از ما می شد ما هم دارای شغل و کاری بود و زندگی مان 
این همه مشکل نداشت. اهالی رسانه می گویند آن حمایتی که از برخی رسانه های خاص 
می شود اگر برای ما هم وجود داشت، راحت می توانستیم به مسائل مختلف کشور بپردازیم.
امروز تقریبا درد مشترک بسیاری از مردم تبعیض است. خودسوزی دختر طرفدار استقلال 
که به خاطر رفتن به ورزشگاه به 6 ماه حبس محکوم شده بود به خاطر همین تبعیض است. 
تبعیضی که به مردان اجازه می دهد راحت به ورزشگاه بروند ولی جلوی دختران می ایستد.
البته در تاریخ بشر درد تبعیض همیشه وجود داشته است. تبعیض بین سیاه و سفید 
)تبعیض نژادی(، تبعیض بین زن و مرد)تبعیض جنسیتی(، تبعیض بین کوچک و بزرگ 

)تبعیض سنی(، تبعیض بین ثروتمند و فقیر )تبعیض طبقاتی( و هزاران تبعیض دیگر.
ممکن است مردم با فقر کنار بیایند اما تبعیض را قبول نمی کنند. متاسفانه در جامعه امروز 

ایران می بینیم که تبعیض در حال رشد است و مردم از آن نگران هستند.
عدالت یعنی نگذاشتن تبعیض میان موجودات. چه خوب گفت سهراب سپهری که :

»من نمی دانم که چرا می گویند
اسب حیوان نجیبی است، کبوتر زیباست 

و چرا در قفس هیچ کسی کرکس نیست 
گل شبدر چه کم از لالۀ قرمز دارد

چشم ها را باید شست 
جور دیگر باید دید«

حس سرخوردگی که بخشی از جوانان امروز ما را درگیر خود کرده است همین حس 
تبعیض است. تبعیض اجازه نمی دهد که آدمی استعدادهای خود را بشناسد و ارتباط 

درستی با دیگران داشته باشد.
انسان دچار تبعیض همیشه حس شکست و شکایت دارد. شکایت از ظلمی که به او شده 

است و اگر این ظلم نبود او هم مانند دیگران زندگی خوبی داشت.
انسانی که از تبعیض رنج می  برد نمی تواند استعدادهای بالقوۀ خود را به فعل برساند و 
ارتباط سالمی با دیگران داشته و نهایتاً در سرنوشت جامعۀ خویش نقشی سازنده به عهده 
گیرد. از جامعه درگیر تبعیض نمی شود انتظار داشت در مسیر پیشرفت و توسعه قرار بگیرد. 
همان فرصت هایی که یک جوان تهرانی دارد باید یک جوان سیستان و بلوچستانی هم 
داشته باشد. درد تبعیض امروز مهم ترین مشکل جامعه ایران است و تا این درد درمان نشود، 

نمی شود امید داشت که مشکلات کشور حل یا حداقل کم شود.

همزمان با عاشورای حسینی)ع( صورت گرفت
سراسر ایران خیمه  عزای امام حسین)ع(

در نوزدهمین روز شهریور و همزمان با عاشورای حسینی)ع( سراسر ایران اسلامی به 
خیمه گاه سوگواری آن حضرت تبدیل شد و زن و مرد، پیر و جوان و خردسال با برپاداشتن 

آیین های عزا در ماتم سیدالشهدا)ع( و هفتاد و دو یار باوفای ایشان به سوگ نشستند. 
دیروز پرچم ها و علم های سوگواری برافراشته شده ؛ طبل ها، سنج ها و شیپورها به 
صدا درآمده  و مردم خداجو، مومن و ولایتمدار ایران زمین در قالب دسته جات زنجیرزنی 
و سینه زنی برای امام حسین)ع( و خاندان و یاران مظلوم ایشان در کربلا به عزاداری و 

مرثیه سرایی پرداختند.
امروز در سرزمین خورشید هشتم آسمان ولایت گوشه ای از ارادت مردم ایران به خاندا 
عصمت وطهارت هویدا شد و نوای حزن و اندوه از صحن ها و رواق های حرم مطهر حضرت 
امام رضا )ع( به آسمان بلند شد. در شهر قم نیز زائران و مجاوران بارگاه ملکوتی حضرت 
معصومه)س( و دیگر اماکن مقدس شهر قم در روز عاشورای حسینی، به یاد مظلومیت های 
سرور و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و یاران باوفایش با برگزاری آیین های 
عزاداری اشک ماتم ریخته و به سوگ نشستند؛ عاشقان خاندان عصمت و طهارت امروز 
ندای لبیک یا حسین)ع( و هیهات منا الذله را در این شهر سر داده اند و با بغضی در گلو، 
سوگنامه عشق را زمزمه می کنند و اشک ماتم ریختند. علاوه بر شهرهای زیارتی مشهد، 
قم، شیراز و شهرری که ملجا عاشقان اهل بیت)ع( در طول تاریخ بوده، حسینیه ها، تکایا، 
مساجد و امامزادگان نیز از شب گذشته و همزمان با شب عاشورای حسینی شاهد حضور 
پرشور علاقه مندان و اراتمندان خاندان نبوت بود و در بسیاری از نقاط کشور آیین احیا برگزار 
شد. در این آیین با حضور قاریان، حافظان و اساتید قرآنی، برنامه هایی همچون تلاوت قرآن 
توسط قاریان نوجوان و جوان، تفسیر آیات مرتبط با امام حسین)ع(، بیان سیره قرآنی امام 
حسین)ع(، ذکر مصیبت سیدالشهداء)ع( و زیارت عاشورا اجرا شد و دسته جات عزادار نیز 

تا پاسی از بامداد در سوگ سید و سالار شهیدان بر سرو سینه زدند و اشک ماتم ریختند.
از صبح دیروز نیز به سنت همه ساله، دسته جات سینه زنی و زنجیرزنی در کوی و برزن 
به سمت حرم امام زادگان، مساجد، حسینیه ها و تکایا به راه افتادند و مداحان اهل بیت 
علاوه بر نوحه سرایی به یادآوری ذکر مصیبت هایی که در روز عاشورا بر امام حسین و یاران 
آن حضرت گذشت، پرداختند. امروز در استان هایی که آیین تعزیه و شبیه خوانی برگزار 
می شود، گروه های نمایشی شکوه واقعه جانسوز شهادت سرور و سالار شهیدان حضرت 

اباعبدالله  الحسین)ع( و یاران با وفایش را به تصویر کشیدند.
بر اساس گزارش های ارسالی از سراسر کشور، آیین ها و مناسک سوگواری سرور و سالار 
شهیدان در نقاط مختلف کشور با آداب و رسوم همان منطقه  اجرا شدو در تهران نیز دسته 
جات عزاداری بویژه در اطراف بازار بزرگ تهران، میدان امام حسین)ع(، حرم حضرت 

عبدالعظیم حسنی)ع( و همچنین حرم مطهر امامزاده صالح)ع( گرد هم آمده اند.
 عزاداران پس از اقامه عزای حسینی)ع( به یاد آخرین نماز شهید کربلا، نماز ظهر عاشورا 
را به جماعت برگزار کردند که پیام اصلی این روز که همان امر به معروف و نهی از منکر است 

برای همیشه تاریخ زنده و جاوید بماند.

وزیر اطلاعات: 
حفظ نظام با اعمال خلاف شرع، نقض غرض است

وزیر اطلاعات گفت: اگر برای دفاع از نظام از راه معصیت رفتیم، ثواب نمی کنیم. حفظ 
نظام جمهوری اسلامی با اعمال خلاف شرع نقض غرض است. 

»حجت الاسلام و المسلمین سید محمود علوی« در شب عاشورای حسینی در حرم امام 
خمینی )ره(، گفت: سیاست ما در حفظ نظام باید حسینی)ع( باشد. وی افزود: تهمت 
و افترا زدن یا بازی با آبروی دیگران حتی به اسم »افشاگری« و فحش دادن، برای دفاع از 
جمهوری اسلامی خسارت بارترین اعمال است. گاهی رفتارهایی می بینیم که می گوییم 
چه ربطی به امام حسین)ع( و جمهوری اسلامی دارد؟ وزیر اطلاعات با تأکید بر این که 
دفاع از جمهوری اسلامی باید در چارچوب شرع مقدس اسلام باشد، گفت: در دفاع از 
نظام فحش به این و آن بدهیم و با نیش زبان آسیب برسانیم مصداق »اخسرین اعمال« 
است. گاهی بعضی رفتارهایی می کنیم که آدم تعجب می کند این ها چه ربطی به مکتب 
امام حسین)ع( دارد؟ اینها چه ربطی به نظام دارد؟ چه ربطی به جمهوری اسلامی دارد؟ 
حجت الاسلام علوی با بیان این که اگر اسلام در خطر باشد، نمی توانیم بی تفاوت باشیم، 
گفت: کسی که نزدیک تر به پیامبر)ص( باشد، بار دفاع از اسلام بر دوش او سنگین تر است. 
لذا امام حسین)ع( می فرماید همه باید دین خدا را نصرت کنند و من در خط مقدم نصرت 
دین خدا قرار دارم. وی با تأکید بر این که باید از اسلام دفاع کرد، افزود: امام راحل)ره( 
زمانی که برای اسلام احساس خطر کردند، سکوت را جایز ندیدند. گاهی خطر متوجه 
اصل اسلام است و دشمن به دنبال این است که نامی از اسلام نباشد. گاهی خطر به این 
شکل است که احکام اسلام را تحریف و وارونه می کنند. آن وقت اسم اسلام باقی می ماند 
اما در مقام عمل از اسلام چیزی باقی نمی ماند. وی تأکید کرد: اگر با خلاف شرع بخواهیم 
جمهوری اسلامی را حفظ کنیم، نقض غرض است چون جمهوری اسلامی برای شرع 
است و نمی شود با خلاف شرع آن را حفظ کرد. لذا هر حرکت سیاسی ما باید دین پایه 
و شرع پایه باشد؛ وگرنه خدای ناکرده به جای این که در مسیر یک سیاست الهی حرکت 
کنیم، یک سیاست غیرالهی و دنیایی می شود. اگر سیاست ما دنیاپایه شد، ضرر می کنیم و 
خسارت می بینیم و به جای این که اسلام را احیا کنیم، به اسلام آسیب می رسانیم. علوی با 
بیان این که سیاست حسینی)ع( آلوده به معصیت نبود، اظهار کرد: سیاست حسینی)ع( 
سیاست دین پایه و در چارچوب شرع مقدس اسلام است. اگر سیاست ما هم در چارچوب 
شرع باشد، حسینی و الهی است؛ وگرنه، دنیایی است. لذا قانون اساسی ما پیش بینی 
می کند که قانون مصوب مجلس باید در چارچوب اسلام باشد و شورای نگهبان را پیش بینی 
کرده است که اگر قانون مغایرت با شرع مقدس اسلام داشت، شورای نگهبان اعلام کند و 
در جمهوری اسلامی به صورت قانون درنیاید. وی با تأکید بر این که باید چارچوب شرع را 
رعایت کنیم، ادامه داد: گاهی آدم نمی داند دارد مرتکب معصیت می شود و خیال می کند 
دارد کار درستی انجام می دهد؛ این خسارت محض است. باید مواظب باشیم به چنین 
وضعیتی دچار نشویم. تهمت و افترا بزنیم و خیال کنیم از نظام جمهوری اسلامی دفاع 
می کنیم؛ این مصداق »اخسرین اعمال« است. با آبروی افراد بازی کنیم و خیال کنیم 
از نظام جمهوری اسلامی دفاع می کنیم؛ این مصداق اخسرین اعمال است؛ گرچه نام 
افشاگری بر آن بگذاریم. مگر خود افشاگری حرام نیست؟ مگر رسول اکرم)ص( نفرمودند 
افشای سرّ برادرت خیانت است؟ علوی گفت: مقام معظم رهبری بارها فرموده اند که از 
کوچک ترین حرکت خلاف شرع دفاع نمی کنند و آن را نمی پذیرند. وی در پایان تأکید کرد: 
اینها درس هایی است که اگر بگیریم، میتوانیم از عاشورای اباعبدالله)ع( نتیجه بگیریم؛ والّا 

یا حسین)ع( گفتن و سینه زدن ثواب دارد اما نتیجه لازم را نخواهیم گرفت.

سید حسن نصرالله: 
هر جنگی علیه ایران به معنی پایان اسرائیل است

دبیر کل حزب الله لبنان تاکید کرد که ندای »هل من ناصر ینصرنی« امام حسین علیه 
السلام در هر زمانی به گوش می رسد و این ندا در همه عصرها باقی است.

سید حسن نصرالله دبیر کل حزب الله لبنان در سخنرانی خود به مناسبت روز عاشورا 
تاکید کرد که ندای هل من ناصر ینصرنی امام حسین علیه السلام در هر زمانی به گوش 
می رسد و این ندا در همه عصرها باقی است. وی تصریح کرد: صدای آن روز امام حسین 
امروز از گلوی هر فرد مظلوم محاصره شده در این زمانه بیرون می آید. سیدحسن نصرالله 
خاطرنشان کرد: رویکردی که ما بر اساس آن مسیر خود را بنانهادیم همان رویکرد امام 
حسین علیه السلام است: هیهات منا الذله. دبیر کل حزب الله لبنان تاکید کرد که مسأله 
فلسطین یک موضوع اصلی و محوری به شمار می آید و همواره به آن پایبند خواهد بود. 
وی اقدامات نخست وزیر رژیم صهیونیستی علیه حرم ابراهیمی را نیز محکوم کرد. سید 
حسن نصرالله تاکید کرد: ما به همراه نیروهای مقاومت و رزمندگان فلسطین در یک 
جبهه قرار داریم و در کنار ملت فلسطین باقی می مانیم. ایشان در خصوص اوضاع یمن 
نیز تاکید کرد: مردم یمن امروزه تبدیل به سمبل مظلومیت شده و در محاصره قرار گرفته 
اند که این مسأله و این جنگ با حمایت آمریکا صورت می گیرد. عربستان باید بداند که 
این جنگ محکوم به شکست است. مجددا تاکید می کنم که این جنگ بیرحمانه علیه 
ملت یمن باید به پایان برسد و یمنی ها خود باید سرنوشتشان را تعیین کنند. دبیر کل 
حزب الله لبنان درباره اوضاع بحرین نیز تاکید کرد: رژیم بحرین خیانتکار بوده و به دنبال 
عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی است تا حدی که به این رژیم به دلیل تجاوزاتش 
تبریک می گوید. مردم بحرین در برابر این رژیم خائن مقاومت کرده و جهاد می کنند و 
نتیجه آن را خواهند دید. وی در خصوص تحریم های آمریکا نیز گفت: این تحریم ها بعد 
از شکست صهیونیستها در برابر مقاومت صورت می گیرد و آمریکا بعد از شکست در جنگ 
نیابتی علیه مقاومت در لبنان و سوریه که به وسیله تروریستها صورت گرفت این تحریم 
های اقتصادی را وضع می کند. البته این تحریم ها بانکها و اشخاص لبنانی را در بر می 
گیرد که رابطه ای با ما ندارند. دولت لبنان باید در برابر این تحریم ها ایستادگی کند. سید 
حسن نصرالله تصریح کرد: ما در برابر هر تجاوز و حمله ای علیه لبنان می ایستیم و پاسخ 
مناسب می دهیم و در این زمینه هیچ خط قرمزی نمی شناسیم البته به قطعنامه 1701 
پایبند هستیم چون بخشی از دولت لبنان به شمار می آییم. لبنانی ها توانستند تلاش رژیم 
صهیونیستی برای تغییر قواعد درگیری که از سال 2006 تاکنون معمول بوده را خنثی 
کنند .وی به اقدام نیروهای مقاومت لبنان در ساقط کردن پهپاد رژیم صهیونیستی در 
شهرک رامیه اشاره کرده و عنوان داشت: ارتش افسانه ای شکست ناپذیر تبدیل به ارتش 
هالیوودی شد که در روی زمین ناتوان است و قدرتی ندارد. برای نخستین بار شاهد آن 
بودیم که صهیونیستها در داخل سرزمین های اشغالی و نه خارج آن برای خود کمر بند 
امنیتی ایجاد کردند.وی در خصوص وقوع هر جنگی علیه ایران گفت: این جنگ در 
واقع جنگ علیه محور مقاومت خواهد بود و ما بی طرف نخواهیم بود و هر جنگی در این 
خصوص پایان اسرائیل و پایان رؤیاهای آمریکا محسوب می شود. امام خامنه ای فرمانده 
محور مقاومت و ایران قلب محور مقاومت و قدرتمندترین حامی آن است.به تمام جهان 
می گوییم که امام ما و سید ما و حسین ما در این زمان آیت الله سید علی خامنه ای است 

و جمهوری اسلامی ایران قلب و جوهره ی محور مقاومت است.

نایب رئیس کمیسیون مشترک اصلاح قانون خدمات کشوری  خبرداد

همسان سازی حقوق بازنشستگان ظرف ۳ سال 
نایب رئیس کمیسیون مشترک اصلاح قانون خدمات کشوری از همسان سازی حقوق 

بازنشستگان ظرف 3 سال از زمان اجرای قانون جدید خبر داد
رمضانعلی سبحانی فر در این باره تصریح کرد: بر اساس مصوبه نمایندگان دولت باید 
ظرف مدت 3 سال حقوق تمامی بازنشستگان را تا 90 درصد شاغلان هم رتبه، همسان 
سازی کند. نایب رئیس کمیسیون مشترک اصلاح قانون خدمات کشوری افزود: کار 
بررسی لایحه اصلاح و دائمی شدن قانون مدیریت خدمات کشوری در کمیسیون مشترک 
به پایان رسیده است و مهرماه در دستور کار جلسات علنی مجلس شورای اسلامی قرار 
می گیرد. وی، کاهش فاصله دریافتی بازنشستگان و شاغلان را از جمله مصوبات مهم 
کمیسیون مشترک اصلاح قانون خدمات کشوری خواند و افزود: طبق مصوبه کمیسیون؛ 
دولت طی بازه زمانی سه ساله مکلف به اجرای همسان سازی حقوق تمامی بازنشستگان 
شد به نحوی که دریافتی فرد بازنشسته در سال همسان سازی، کمتر از 90% دریافتی 
شاغلان هم رتبه نباشد. نایب رئیس کمیسیون مشترک اصلاح قانون خدمات کشوری، 
خاطر نشان کرد: بر اساس مصوبه ای دیگر ظرف مدت 3 سال از اجرای قانون اصلاحی 
مدیریت خدمات کشوری هیچ دستگاهی نمی تواند نیروی قراردادی جذب کند بلکه 
باید از همان ابتدا تمامی نیرو ها به استخدام دستگاه مربوط درآیند. سبحانی فر، گفت: 
همچنین تمامی نیرو های قراردادی با سابقه 10 سال به بالا باید به استخدام رسمی و یا 
پیمانی دستگاه مربوط در آیند و نیرو های قراردادی با سابقه بالای 2 سال نیز طی آزمونی 
داخلی استخدام رسمی و یا پیمانی خواهند شد. وی ادامه داد: با حذف جذب نیرو های 

قراردادی معضل قرارداد های سفید امضا نیز مرتفع خواهد شد.

وزیر خارجه فرانسه:

 کانال های گفت وگو با ایران همچنان باز است 
 وزیر خارجه فرانسه گفت: با وجود کاهش تعهدات بیشتر ایران از توافق هسته ای، 
همچنان کانال گفت وگو با این کشور باز است.  »ژان ایو لو دریان« روز یکشنبه در گفت 
وگو با شبکه خبری »سی نیوز« با اعلام این مطلب افزود: ایران باید از این نوع اقدام هایی 
که مانع روند کاهش تنش ها در مساله هسته ای می شود، خودداری کند. وی افزود:  
تصمیم ایران برای کاهش بیشتر تعهدات خود در قبال توافق هسته ای 2015 قابل 
برگشت است و فرانسه همچنان گفت و گوها را دنبال خواهد کرد تا ایران را به طور کامل به 
توافق برگرداند. لودریان تصریح کرد:  اقداماتی که)ایرانی ها( انجام داده اند منفی است اما 
قطعی نیست. آنها می توانند برگردند و مسیر گفت وگو هنوز باز است. وزیر خارجه فرانسه 
همچنین مدعی شده که که ایران هنوز چند ماه از دستیابی به یک بمب هسته ای فاصله 
دارد. وی با اشاره به خروج آمریکا از برجام گفت: پس از این اقدام آمریکا و اعمال مجدد 
تحریم ها علیه ایران بود که تهران از آنجا که مزایای اقتصادی خود را در برجام از دست داد، 
اقدام به اتخاذ »تصمیم های بد« کرد.  لودریان مدعی شد: تهران پاسخ اشتباه به تصمیم 
اشتباه آمریکایی ها می دهد.  لودریان گفت: ایران پاسخ بدی به تصمیم بد آمریکایی ها 

می دهد. اما ما به اقدامات خود ادامه می دهیم تا آرامش بیشتری داشته باشیم.

رئیس سازمان انرژی اتمی در دیدار مدیرکل موقت آژانس 
بین المللی انرژی اتمی گفت: جمهوری اسلامی تصمیم 
گرفته که بحث برجام جاده یکطرفه نیست و قرار بود این 
هم  ایران  اسلامی  جمهوری  قطعا  باشد  دوطرفه  جاده 
تصمیمات مقتضی را در زمان مناسب می گیرد همچنان که 

در سه گام این کار را انجام داده است. 
روز  اتمی  انرژی  سازمان  رئیس  صالحی«  اکبر  »علی 
یکشنبه در دیدار مدیرکل موقت آژانس بین المللی انرژی 
اتمی سفر وی به ایران را به فال نیک گرفت و اظهار داشت: 
در جلسه امروز مذاکرات بسیار مفصلی با یکدیگر داشتیم و 
فعالیت ها و همکاری هایی را که تاکنون با آژانس بین المللی 

انرژی اتمی داشتیم، مرور کردیم. 
رئیس سازمان انرژی اتمی گفت: در جلسه امروز با توجه 
به حساسیت زمان، در خصوص تحولات و اتفاقاتی که بعد 
از خروج آمریکا از گروه 1+5 رخ داده و آثار منفی که روی 
کشورهای عضو این گروه و تعهدات آنها گذاشته ، گفت وگو 

کردیم. 
وی افزود: قرار بود خلاء عدم حضور آمریکا را پر کند و 
جایگزین این کشور شود. متاسفانه اروپایی ها نتوانستند 
آنگونه که وعده داده بودند، عمل کنند. حتی بدتر از آن 
شنیدیم سخنگوی اتحادیه اروپا گفته است »این اتحادیه 
تا زمانی به برجام پایبند است که ایران متعهد باشد« این 
سخنان باعث تعجب است. تعهد اروپا به چه چیزی مطرح 
است؟ تعهد به عدم پایبندی؟ اگر به خلف وعده است که ما 
هم نظر هستیم. متاسفانه اروپایی ها تاکنون اینگونه عمل 

کرده اند. 
رئیس سازمان انرژی اتمی ابراز امیدواری کرد: با توجه 
به حسن نیتی که جمهوری اسلامی ایران نشان داد که در 
مذاکرات برجام به نتیجه رسید، ولی متاسفانه طرف مقابل 
نتوانست به تعهدات خود پایبند بماند و از برجام خارج شد  

و ما را در شرایطی بغرنج و بحرانی قرار داد. 
صالحی تصریح کرد: البته بحث برجام یک بحث یک 

طرفه نیست و قرار بود جاده دو طرفه باشد. اگر قرار باشد 
جاده ای یک طرفه داشته باشیم، جمهوری اسلامی ایران 
تصمیمات مقتضی را در زمان مناسب می گیرد. کما اینکه 

در سه گام تاکنون این کار را انجام داده است.   
رئیس سازمان انرژی اتمی بار دیگر درگذشت »یوکیا آمانو« 
مدیرکل فقید آژانس را تسلیت گفت و خاطرنشان کرد: 
امیدوارم همان طور که در گذشته همکاری های گسترده 
ای با آژانس داشتیم، همچنان این همکاری ها ادامه پیدا 

کند. 
فراوان  تجربه  با  شخصیتی  فروتا  آقای  داد:  ادامه  وی 
هستند که به عنوان معاون و مشاور آقای آمانو در برجام 
نیز تخصص بسیار بالایی دارند. آشنایی ایشان با برجام در 
خصوص نحوه همکاری ها و ادامه همکاری های ایران و 

آژانس می تواند، کمک زیادی کند. 
رئیس سازمان انرژی اتمی همچنین با اشاره به دیدارهای  
مدیرکل موقت آیژانس بین المللی اتمی در تهران با برخی از 
مسئولان کشور، ابراز امیدواری کرد وی بتواند با نتایج مورد 

رضایت طرفین به سلامت بازگردد.
مدیر کل موقت  آژانس بین المللی انرژی اتمی: 

آژانس بین المللی انرژی اتمی از فشارها 
تأثیر نمی پذیرد

از  اتمی،پس  انرژی  المللی  بین  آژانس  مدیرکل موقت 
دیدار "علی اکبر صالحی" معاون رئیس جمهوری و رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران در کنفرانس خبری مشترک گ 
گفت: رویکرد آژانس مستقل، بی طرف و حرفه ای است و 
از فشارها تأثیر نمی پذیرد.  "کرنل فروتا"  فت: آژانس بین 
المللی انرژی اتمی به رویکرد مستقلانه، بی طرف و حرفه 
ای خود ادامه خواهد داد و این موجب اعتبار آژانس است.

وی تصریح کرد: در این زمینه آژانس از فشارها تأثیر نمی 
پذیرد. آژانس از یک سو وظیفه راستی آزمایی اجرای برجام 
را بر عهده دارد و از سوی دیگر در اجرای پروتکل الحاقی 

و موافقت نامه جامع پادمان در تعامل فعال با ایران است.
مدیر کل موقت آژانس بین المللی انرژی اتمی افزود: 
تا  دارد  تمایل  مشتاقانه  اتمی  انرژی  المللی  بین  آژانس 
همکاری ها با ایران تداوم یابد و آماده هستیم تا بصورت 

حرفه ای و بی طرف به کار خود ادامه دهیم.

در دیدار مدیرکل موقت آژانس بین المللی انرژی اتمی؛

صالحی: برجام جاده یکطرفه نیست

رئیس سازمان حج و زیارت گفت: با توجه به روند خوب مذاکرات انجام گرفته ی 
مسئولان ایرانی با وزارت حج عربستان، در صورت پاسخ مثبت به پیشنهادهای ایران اعزام 

زائران حج عمره پس از ماه صفر آغاز خواهد شد. 
علیرضا رشیدیان روز یکشنبه پس از بازگشت از عربستان به ایران در فرودگاه امام 
خمینی )ره( در گفت و گو با خبرنگار ایرنا افزود: امیدوارم وزارت حج عربستان تا 15 روز 
آینده پاسخ مذاکرات انجام گرفته را اعلام کند که در این صورت ساماندهی و سازماندهی 

ما برای اعزام به عمره پس از ماه صفر به انجام خواهد رسید.
وی اظهار داشت: تضمین کرامت امنیت و آرامش زائران ایرانی که مورد پذیرش وزارت 
حج عربستان نیز قرار گرفت از جمله مهمترین خواسته های ما در روند این مذاکرات بوده 
است.  وی با اشاره به اینکه مذاکرات انجام گرفته در چندین مرحله به انجام رسید گفت: 
ضرورت حمایت های کنسولی از زائران ایرانی در زمان سفرهای عمره و بازگشایی دفتر 

کنسولی از جمله پیشنهادهای ما در این مذاکرات بوده است.
وی اظهار داشت: دفتر حافظ منافع که امیدوارم با پیگیری های وزارت خارجه این 
موضوع حل شود، اعزام و استقرار تعدادی از اعضای کنسولگری همانند زمان حج واجب 

در عربستان نیز از دیگرموضوعات مذاکرات طرفین بود.
رئیس سازمان حج و زیارت با بیان اینکه عربستان قوانین سختی برای اتباع خود 
در صورت سفر به ایران اجرایی کرده است، گفت:  در قوانین سخت گیرانه عربستان 
اگراتباع آن کشور به ایران سفر کنند علاوه بر جریمه نقدی گذرنامه آنان اخذ شده و با آنها 

برخوردهای سختی صورت می گیرد و در این مذاکرات خواستار لغو این قوانین شدیم.
زائران  و  گردشگران  و  سیاحان  سفر  شاهد  بزودی  امیدوارم  اینکه  بیان  با  رشیدیان 
عربستان به ایران باشیم، افزود: برای راه اندازی حج عمره در چندین مرحله مذاکرات 

خوبی با وزیر حج عربستان به انجام رسید.
وی با اشاره به اعزام 88 هزار و 550 زائر ایرانی به حج تمتع اظهار داشت: امسال نیز 
همانند سالهای گذشته خوشبختانه حج روان، منظم با  عزت و کرامت ایرانی به انجام 
رسید. رشیدیان تصریح کرد: به رغم اینکه افزایش 2 هزار سهمیه خیلی دیر به ما اعلام 
شد اما توانستیم با توجه به برنامه ریزی های منظم از همه ظرفیت های ویزایی موجود 
استفاده کنیم. رشیدیان  با بیان اینکه تنها تعدادی از همکاران برای انجام تسویه نهایی تا 
15 محرم در عربستان باقی خواهند ماند، گفت:  امسال عربستان در حوزه های مختلف 
همکاری بسیار خوبی را با ما از خود نشان دادند و نهایت سعی و تلاش خود را برای حفظ 

عزت و کرامت حجاج ایرانی از خود نشان داد.
ایرانی  با توجه نظم و انضباط حجاج  رئیس سازمان حج و زیارت افزود: در مقابل 

مسئولان وزارت حج عربستان از مسئولان و زائران حج ایران تشکرو قدردانی کردند.
وی در خصوص رسیدگی به پرونده شهدای منا نیز گفت: در این خصوص با مسئولان 
وزارت حج عربستان چندین دوره مذاکره انجام شد.  حتی به صورت کتبی نیز نامه ای 
به وزارت حج عربستان و امیرمکه ارسال شد. رشیدیان با بیان اینکه در این مذاکرات 
علاوه بر شهدای منا مذاکراتی نیزدر خصوص شهدای مسجد الحرام و پیگیری مسائل 
حقوقی آن ها به انجام رسید، گفت: در ایام حج امسال متاسفانه 19نفر از حجاج ایرانی به 
دلیل کهولت سن و برخی بیماری ها جان خود را از دست دادند که با رضایت خانواده ها 

پیگرهای هفت تن از آنها در عربستان به خاک سپرده شد.
وی در پاسخ به این سوال که نظرشما در خصوص مسائل مطرح شده برادرشهید رکن 
آبادی در شهدای سال 94 منا چیست، گفت: اجازه بدهید در بدو ورود در مورد این 

موضوع صحبت نکنیم.

رئیس سازمان حج و زیارت خبرداد

اعزام زائران حج عمره پس از ماه صفر 

سید کمال سید علی*

مصطفی داننده*

سفیر و نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های بین 
المللی در وین گفت که گزارش روز دوشنبه آژانس انرژی 
بین المللی انرژی اتمی حاکی از نصب سانتریفیوژهای 

جدید در نطنز است. 
رییس  اعلام  از  بعد  داد،  ادامه  آبادی  غریب  کاظم 
جمهوری اسلامی ایران مبنی بر کنار گذاشتن تمامی 
تعهدات ایران در زمینه تحقیق و توسعه هسته ای تحت 
برجام در پنجشنبه گذشته، مدیرکل موقت آژانس روز 
آژانس اعلام کرد که  به اعضای  گذشته طی گزارشی 
ایران در روز شنبه ١5 شهریور به آژانس اطلاع داد که 
قصد دارد سانتریفیوژهای پیشرفته اضافی را در کارخانه 
اورانیوم  با  را  آن ها  و  غنی سازی سوخت نطنز نصب 

طبیعی تست کند.  
کاظم غریب آبادی افزود: برابر این گزارش، در همین 
روز نیز آژانس راستی آزمایی کرد که ٢٢ سانتریفیوژ آی 

آر چهار، ١ سانتریفیوژ آی آر پنج، ٣٠ سانتریفیوژ آی آر 
شش، و ٣ سانتریفیوژ آی آر شش اس، نصب شده یا 
در حال نصب هستند. این گزارش همچنین می افزاید 
که تمامی این سانتریفیوژها آماده تست با یو اف شش 

هستند.
نماینده دائم ایران زد سازمان های بین المللی در وین 
همچنین اظهار داشت: ایران روز یکشنبه نیز به آژانس 
اطلاع داد که لوله های سانتریفیوژها در دو خط تحقیق 
و توسعه را مجددا نصب خواهد کرد تا یک زنجیره ١64 
تایی سانتریفیوژ آی آر چهار و یک زنجیره ١64 تایی آی 

آر دو ام را در خود جای دهد.
 آژانس نهاد وابسته به دولت آمریکا نیست

"کاظم غریب آبادی" روز دوشنبه با انتشار پیامی در 
و  داد  نشان  واکنش  بولتون"  "جان  ادعای  به  توییتر، 
نوشت: آژانس، یکی از نهادهای وابسته به دولت آمریکا 

نیست که بولتون بتواند دستورکار بازدیدهای مقامات 
آن را تعیین کند. سفر فروتا، مدیرکل موقت آژانس، در 
چارچوب تعاملات و همکاری های معمول ایران و آژانس 

صورت پذیرفت.  
درخصوص  ادعایی  هرگونه  رد  ضمن  افزود:  وی 
فعالیت های پنهانی هسته ای توسط ایران، این بازدید 
هیچ دستورکار خاصی، آنگونه که بولتون آرزو می کرد، 
نداشت. طبیعتا، در این بازدید، همکاری ها در سه حوزه 
راستی آزمایی برجام، پروتکل الحاقی و موافقت نامه 

جامع پادمان، مرور شدند.  
نماینده دائم کشورمان نزد سازمان های بین المللی در 
وین خاطرنشان کرد: هرگونه تلاشی برای ایجاد اخلال و 
انحراف در همکاری های سازنده و فعالانه ایران و آژانس 
و اعمال فشارهای نابجا به آژانس، کاملا مخرب بوده و با 

اقدامات مناسب ایران نیز مواجه خواهد شد.

نماینده دائم ایران نزد سازمان های بین المللی در وین :

گزارش آژانس حاکی از نصب سانتریفیوژهای جدید در نطنز است

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه امروز به واسطه توسعه فناوری اطلاعات 
خیلی ها در خانه شیشه ای زندگی می کنند، گفت: این افراد به واسطه شفافیت ایجاد شده 
با توسعه فناوری اطلاعات دشمنی دارند و این دشمنی ها به واسطه روشن کردن دست 

اندازی هایی است که به بیت المال صورت می گرفته است. 
محمدجواد آذری جهرمی  روزیکشنبه در جلسه شورای اداری شهرستان لارستان با 
بیان اینکه شفافیت در فضای مجازی دست اندازی به بیت المال را آشکار می کند افزود: 
مردم می توانند بهتر از آن مطلع شوند و نظارت کنند و فریاد خودشان را به گوش دیگران 
برسانند. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به اجرای پروژه ها در بخش های مختلف 
کشور افزود: پروژه انجام می شود تا هدفی به سرانجام برسد، هدف از انجام امور در جامعه 
افزایش رضایتمندی عمومی مردم است و هر دستگاهی به میزان تلاشش برای افزایش 
رضایت مردم از خدماتش در کارش موفق تر است. وی با بیان اینکه گرانی و مشکل اشتغال 
در راس مطالبات مردمی است، یادآور شد: اگر اقدامات زیادی در دستگاه ها انجام شود 
اما این مساله در ذهن مردم باقی بماند ضریب موفقیت برای رسیدن به هدف کاهش پیدا 
می کند بنابراین هر پروژه ای که می خواهد اجرا شود اگر به دغدغه های ذهنی مردم و رفع 
این دغدغه ها توجه داشته باشد آن پروژه موفق تر است. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با بیان اینکه فناوری اطلاعات راهی است که می تواند به عنوان بخشی از راه حل برای حل 
مشکلات مورد استفاده قرار گیرد، گفت: ابزاری بهتر از فناوری اطلاعات برای نظارت بر 

بازار وجود ندارد. آذری جهرمی اظهار کرد: مگر می شود دولت با تلاش زیاد با مشکلات 
فراوان و با دست و پنجه نرم کردن با استکبار جهانی در حوزه ای برود و به سختی ها و 
دشواری های فراوان نفت را عرضه کند و در این شرایط پول را با دشواری های زیاد برگرداند 
و بعد برای اینکه قشر آسیب پذیر جامعه منابع مالی شان تامین شود و متناسب با درآمد و 
هزینه  مراعات آن ها را می کند و ارز را با قیمت یارانه ای برای برخی حوزه ها عرضه کند و 
بعد این ارز تبدیل به ابزار رانت عده ای می شود که در بازار اجناس را با شرایط دیگر ارایه 
می کنند. وی ادامه داد: چه ابزاری بهتر از فناوری اطلاعات برای نظارت بر این موضوع 
وجود دارد؟ در بعضی از حوزه ها به مردم ظلم می شود، عده ای مردم را بی پناه گیر 
می آورند، اگر عزم مدیریتی نیز در راس هرم قاطعیت لازم را داشته باشد اما وقتی نداند 
در زیر مجموعه در کشور پهناور و وسیع چه اتفاقاتی رخ می دهد چگونه می شود شرایط را 
مدیریت کرد؟ حتما فناوری اطلاعات در شرایط فعلی یکی از ابزارهای مهم است همانگونه 
که برای مدیریت کردن بازار و گرانی و شفاف سازی بسیاری از موضوعات مهم است. وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: امروز فضا برای توسعه فناوری اطلاعات فراهم شده نه 
اینکه فناوری اطلاعات آسیبی نداشته باشد اما برکت آن چندین برابر آسیب آن است، اگر 
آسیبی نیز وجود دارد قطعا از کم کاری ما است. وی ادامه داد: اگر ممکن است در این فضا 
آسیب فرهنگی به وجود بیاید قطعا کم کاری کسانی است که در حوزه فرهنگ مسئولیت 

دارند و اهداف و کارکردهای خودشان را نتوانسته اند خوب پیش ببرند.

وزیر ارتباطات:

 خیلی ها به دلیل شفافیت با توسعه فناوری اطلاعات دشمنی دارند

عصر  انرژی  المللی  بین  آژانس  موقت  کل  مدیر 
دوشنبه در نشست خبری اعلام کرد آژانس همچنان به 

برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( متعهد است. 
کرنل فروتا با اشاره به اعتبار و جایگاه آژانس افزود که 
این نهاد بین المللی درباره تعهدات خود پیرامون برجام 

دقیق عمل می کند.
وی اظهار داشت: آژانس همچنان خواهان همکاری 
با ایران است و درباره ادعای وجود سایت های مخفی 
در ایران به این نکته اشاره کرد که نمی توان با فرضیات 
درباره برنامه هسته ای ایران قضاوت کرد. فروتا گفت: 
اظهارنظر درباره وجود سایت های مخفی در ایران به 
معنای پذیرفتن فرضیات است، اما ما گفت وگوهایی را 
با مقامات ایران داشتیم و می خواهیم آن را ادامه دهیم.  
این سازمان  نقش  که  متذکر شد  آژانس  سرپرست 
قضاوت کردن نیست بلکه واقعیت ها را ارائه می کند تا 

کارشناسان درباره آن اظهار نظر و قضاوت کنند.
سایت  ادعای  درباره  کردن  بحث  کرد  تصریح  وی 
های مخفی فراتر از چارچوب مشروعیت قانونی آژانس 

است.
فروتا در سخنان خود تلاش کرد تا فضای همکاری 
آژانس و ایران را برخلاف فضا سازی های آمریکا عادی 
جلوه کند و گفت: همکاری های آژانس با ایران با سایر 

کشورها فرقی نمی کند.
او عنوان کرد، با این ارزیابی که آژانس در عملکرد خود 
کند )آهسته( و محتاط عمل کرده موافق نیست، بلکه 
به عکس دقیق و در چارچوب قانون عمل کرده است. 
سرپرست آژانس تصریح کرد که این سازمان نمی تواند 
متفاوت با این رویه عمل کند و باید در چارچوب شورای 

حکام رفتار کند.
او درباره ملاقات با مقام های ایرانی هم اینطور پاسخ 

داد که گفت وگوهای جدی درباره همکاری های فی 
مابین داشته است.

ای  گونه  به  ایران  و  آژانس  رابطه  کرد  تصریح  وی 
است که درباره طیف گسترده  ای از موضوعات بحث 

می شود.

مدیر کل موقت آژانس بین المللی انرژی:

 همچنان به برجام متعهد هستیم
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خطرناکترین دشمنان مغز خود را بشناسید
اگر می خواهید مغزتان از آسیب خطرناکترین دشمنان در امان بماند، این مطلب را 

بخوانید.
سلامت مغز یکی از چالش های جامعه، بهداشت عمومی است. برخورداری از مغز سالم 
و قدرت حافظه تا پایان عمر، علاوه بر عوامل ژنتیکی،  به ترک عادت های غلط مرتبط 

است که در ادامه مطلب با آن ها آشنا می شوید.
 ورزش نکردن

 لازم است ورزش کنیم؛ ممکن است سخت، وقت گیر و شاید کسل کننده باشد، اما بدن 
ما به آن احتیاج دارد. توصیه می شود حداقل به طور میانگین 30 دقیقه در روز ورزش 
کنید.  شواهدی وجود دارد که نشان می دهند ورزش به حافظه هم کمک می کند و در 
واقع یکی از معدود تقویت کننده های حافظه است که تاثیر آن ثابت شده است.  نگران 
نوع حرکات ورزشی هم نباشید، تنها کاری که باید انجام دهید این است که حرکاتی انجام 
دهید که حتماً عرق کنید. اما بهترین نوع تمریناتی که باید روی آن تمرکز کنید ورزش 
هوازی است. ورزش هوازی برای بالا بردن ضربان قلب و پمپاژ اکسیژن بیشتر در بدن، 
بسیار مفید است. اندازه مغز ما با افزایش سن، در هر 10 سال تقریباً پنج درصد کاهش 
می یابد و انجام حرکات ورزشی به مبارزه با این کاهش و حفظ عملکرد های شناختی ما 

کمک می کند.
مکمل های تقویت کننده حافظه

به طور کلی، تمام این مکمل های تقویت کننده حافظه که در همه جا تبلیغ می شوند، 
تنها چیزی را که تقویت می کنند، کیف پول سازنده است. شواهد موثقی از اینکه این 
مکمل ها واقعاً به سطح حافظه ما کمک می کنند در دست نیست. همچنین شواهد نشان 
می دهد که این مکمل ها نه تنها فوائد چندانی ندارند، بلکه در بیشتر موارد آسیب زننده هم 
هستند. ممکن است با سایر دارو هایی که مصرف می کنیم هم در تداخل باشند. از این رو 
حتماً قبل از استفاده از حتی مکمل های گیاهی، با پزشک خود صحبت کنید تا بتواند به 

شما در جلوگیری از عوارض جانبی احتمالی ناخوشایند آن کمک کند.
اعتیاد به سیگار

سیگار فقط به مغز آسیب نمی رساند، بلکه در واقع تقریباً به همه اعضای بدن آسیب 
می رساند. اگرچه آسیب به همه این اندام ها می تواند بر مغز هم تأثیر بگذارد، اما اجازه 
دهید فقط به اثر آن روی مغز تمرکز کنیم. سیگار نیکوتین دارد، نیکوتین در واقع باعث 
تغییر مغز شما می شود. تحقیقات نشان داده است افرادی که سیگار می کشند به طور 
متوسط مغزشان قشر نازک تری نسبت به افرادی که سیگار نمی کشند، دارند. این بسیار 
مهم است، زیرا قشر مغز جایی است که مغز حافظه، زبان و ادراک را پردازش می کند. با 

کاهش سطح قشر، توانایی مغز در آن مناطق هم کاهش می یابد.
مصرف نادرست مواد قندی

قند موردنیاز بدن ما به شکل گلوکز است. مغز به عنوان پرانرژی ترین ارگان بدن، به قند 
زیادی احتیاج دارد. نیمی از قند مورد نیاز بدن به مغز می رود. قند ارتباطات در سراسر 
مغز را تسهیل می کند و برای حافظه و یادگیری ضروری است. اگر مغز منبع قندی کمی 
داشته باشد، از نبود این توانایی ها رنج می برند. علاوه بر این وجود مقدار زیاد قند در رژیم 
غذایی، به واسطه اینکه منجر به افزایش وزن می شود، می تواند باعث مقاومت بدن به 
انسولین شود. انسولین هورمونی است که بدن برای تنظیم میزان قند خون از آن استفاده 
می کند. اگر میزان قند باعث تغییر در انسولین شود، می تواند نحوه استفاده و ذخیره قند 
سلول را تغییر دهد که این تغییر در نحوه استفاده نورون ها از قند و در نتیجه نحوه تسهیل 

ارتباطات در مغز تأثیر می گذارد.
کمبود خواب

همه ما به خواب احتیاج داریم. ما می توانیم با همه آنچه می خواهیم بجنگیم، اما در 
نهایت، خواب بر ما غلبه خواهد کرد. خواب کمک می کند حافظه جدیدی را شکل 
دهیم و از طریق ایجاد مسیر هایی در مغز توان یادگیری را در خود افزایش دهیم. خواب 
همچنین به حذف سموم ساخته شده در مغز کمک می کند. بزرگسالان به طورمتوسط به 
هفت تا نه ساعت خواب نیاز دارند. کمبود خواب می تواند صدمات ماندگاری بر مغز وارد 
کند. بی خوابی هر شب باعث می شود مغز حافظه جدیدی را تشکیل ندهد و اطلاعات 

مورد نیاز را ذخیره نکند. افسردگی، افزایش اشتها از عوارض دیگر کم خوابی است.
منزوی بودن

آیا می دانید گذراندن وقت با خانواده و دوستان برای مغز شما مهم است؟ بله، اجتماعی 
بودن می تواند مغز شما را تقویت کند و خطر زوال عقل را کاهش دهد. داشتن روابط 
مثبت اجتماعی، سلامت روان را بهبود می بخشد و خطر افسردگی را که تأثیر منفی بر 
مغز می گذارد، کاهش می دهد. تعامل مثبت و فعال با دیگران همچنین به بهبود حافظه 
و دیگر مهارت های شناختی شما کمک می کند. حتی اگر تعامل اجتماعی را با فعالیت 
بدنی همراه کنید بهتر است. پیاده روی با شخصی در پارک، شرکت در کلاس، در یک 
سالن ورزشی یا بازدید از یک موزه به شما امکان می دهد تا هم در یک فعالیت اجتماعی 
حاضر شوید و هم به اهداف ورزشی خود برسید. البته این بدان معنی نیست که همیشه 
باید فعالیت اجتماعی داشته باشیم. داشتن آرامش و فضای ساکت در خانه هم می تواند 

ارزش فوق العاده ای داشته باشد و فقط باید مطمئن شوید که تعادل وجود دارد.
بیماری های فشار خون و دیابت نوع دو

خون برای مغز فوق العاده مهم است. واضح است مغز ما برای ادامه کار به جریان 
مداوم خون و قند ها نیاز دارد و هرگونه اختلال یا تغییر در جریان آن می تواند تأثیر قابل 
توجهی داشته باشد. اگر کسی مبتلا به فشار خون بالا یا دیابت باشد، احتمالًا هر روز 
برای متعادل نگه داشتن این فاکتور ها از دارو استفاده می کند. اگر مقادیر مناسبی از این 
دارو ها مصرف نشود، این می تواند باعث آسیب زودرس به مغز و رگ های خونی شود. 
با اطمینان از اینکه دارو در مواقع صحیح مصرف می شود و بدون فراموش کردن مقدار 
درست مصرف آن، می توان جریان خون را متعادل نگه داشت و پیشرفت بیماری را به 
تاخیر انداخت. مطالعات نشان داده است که افراد مبتلا به دیابت نوع 2 احتمال بیشتری 
در بروز اختلال عروق و زوال عقل و آلزایمر دارند. این افراد همچنین به احتمال زیاد مبتلا 
به بیماری قلبی-عروقی و فشار خون بالا هستند که بر جریان خون در مغز تأثیر می گذارد.

فاصله گرفتن از خاطرات گذشته و رویا های آینده
فعال نگه داشتن مغز برای بقای خاطرات مهم است. به منظور ادامه ساخت و تقویت 
اتصالات، مغز ها نیاز به ورودی و اطلاعات جدید دارند. در حقیقت، هرچه ذهن شما 
بیشتر در گذشته و آینده سفر کند، تأثیر آن بیشتر می شود و وقوع فراموشی محتمل تر 

می شود.
مواد مخدر

مصرف مواد مخدر باعث می شود افراد احساس آرامش و تسکین درد داشته باشند، اما 
این مواد می تواند حافظه را هم مختل کند. این تأثیرات به ویژه در جوانی، قابل توجه است.

نوشیدنی مطبوع و خوش طعمی که سنگ های 
کیسه صفرا را نابود می کند

با مصرف یک نوشیدنی خوش طعم می توانید بدون نیاز به جراحی از تشکیل سنگ 
کیسه صفرا جلوگیری کنید.

کارشناسان در جدیدترین پژوهش های خود دریافتند نوشیدن شش فنجان قهوه در 
روز سبب کاهش خطر ابتلاء به سنگ کیسه صفرا در افراد به میزان 23 درصد می شود.

مطالعه درباره اثربخشی مصرف قهوه بر کاهش عوارض بیماری سنگ کیسه صفرا 
توسط محققان دانمارکی با مطالعه روی 104 هزار و 500 فرد بزرگسال در یک دوره 13 
ساله انجام شده است. هر فنجان متوسط قهوه حاوی 70 الی 140 میلی گرم کافئین 
است و بنا بر دستورالعمل های بهداشتی مصرف بیش از 400 میلی گرم کافئین در طول 
روز توصیه نمی شود. بنا براعلام محققان، کافئین موجود در قهوه سبب تولید ذخایر 
چربی قهوه ای بدن و تحریک فرآیند سوخت و سازقند در بدن می شود؛ در نهایت تحریک 
فرآیند سوخت وساز در بدن منجر به لاغری و کاهش وزن انسان می شود. به گفته محققان 
حتی نوشیدن یک فنجان قهوه در روز هم می تواند خطر بروز سنگ کیسه صفرا را به میزان 
سه درصد کاهش دهد، اما بیشترین اثرگذاری مصرف چندین فنجان قهوه در طول روز 
است. سنگ کیسه صفرا به توده هایی از مواد جامد گفته می شود که در کیسه صفرا تولید 
می شود، بنا بر آمار ها در کشور انگلیس از هر 10 نفر یک فرد مبتلا به این بیماری است. 
سنگ های صفراوی می توانند به دانه های شن یا سنگ ریزه های بزرگ شباهت داشته 
باشند. این سنگ ها از مواد شیمیایی موجود در صفرا تولید می شوند و ترکیب بیشتر 
آن ها کلسترول و ترکیب کلسیم و گلبول های قرمز است. کارشناسان اعتقاد دارند ایجاد 
سنگ های صفراوی به دلیل رژیم خوراکی فرد حاوی کلسترول و چربی بالا و آسیب های 
کبدی مربوط است. از جمله علامت های تشکیل سنگ کیسه صفرا احساس درد شدید 
در ناحیه شکم است که می تواند تا ساعت ها به صورت مداوم ادامه پیدا کند. التهاب کیسه 
صفرا می تواند نیاز به تجویز آنتی بیوتیک یا در نهایت جراحی و خارج کردن کیسه صفرا 
داشته باشد. کیسه صفرا در هضم خوراک اثرگذار است، اما وجود آن برای حیات افراد 
ضروری نیست و افراد با خارج کردن کیسه صفرا و داشتن رژیم خوراکی ویژه می توانند 
طول عمر طبیعی داشته باشند. با وجود نقش کم کیسه صفرا در سلامت بدن انسان، 
وجود آن برای هضم خوراک و سلامت دستگاه گوارش مفید است و معمولًا افراد پس 
از جراحی دارای عارضه های مختلف به دلیل نبود کیسه صفرا می شوند به همین دلیل 
دارا بودن رژیم خوراکی که به سلامت کیسه صفرا کمک کند ضروری است. قهوه با تولید 
اسید صفرا سبب جلوگیری از تولید سنگ درون کیسه صفرا می شود. قهوه همچنین با 
تحریک آنزیم UGT1A1 که مسئول تولید ترکیب های بیلی روبین است از ایجاد سنگ 
کیسه صفرا جلوگیری می کند. به گفته محققان، قهوه برای کاهش عوارض برخی 
بیماری ها اثرگذار است و در برخی موارد سبب تشدید علائم برخی دیگر از بیماری ها 
می شود. از جمله نوشیدن سه فنجان متوسط قهوه در طول روز سبب بروز حمله میگرن 
در افراد مستعد حمله میگرن می شود، به همین دلیل اگر فردی دچار سابقه حمله میگرن 
است از نوشیدن بیش از دو فنجان قهوه در روز خودداری کند. افراد دارای سابقه آکنه 
صورت هم باید از نوشیدن بیش از اندازه قهوه در روز خودداری کنند، زیرا این کار می تواند 

سبب تحریک آکنه صورت شود.
پزشکان به بانوان باردار توصیه می کنند بیش از دو فنجان قهوه در طول روز مصرف 
نکنند، زیرا نوشیدن بیش از اندازه قهوه می تواند سبب آسیب به کبد در حال توسعه جنین 

و بروز مشکل های کبدی در بدو تولد و سال های آینده کودک شود.

یک اختلال خونی به هر شرایطی گفته می شود که بر یک یا بخش های بیشتری از 
اجزا خون تاثیرگذار باشد و به طور معمول توانایی آن برای ارائه عملکرد درست را مختل 

می کند.
اختلالات خونی شرایطی تاثیرگذار بر توانایی خون در ارائه عملکرد درست خود 
هستند. انواع مختلفی از اختلالات خونی وجود دارند و علائم به نوع اختلال بستگی 
دارد. با این وجود، از جمله علائم شایع می توان به خستگی شدید و کاهش وزن بدون 

دلیلی مشخص اشاره کرد.
بیشتر اختلالات خونی موجب کاهش سلول ها، پروتئین ها، پلاکت ها، یا مواد مغذی 
در خون می شوند یا در عملکرد آنها اختلال ایجاد می کنند. بیشتر اختلالات خونی از 
بروز جهش ها در بخش هایی از ژن هایی خاص ناشی می شوند و می توانند در خانواده 

ها به ارث برسند.
به  ابتلا  بر  توانند  می  نیز  زندگی  سبک  عوامل  و  داروها،  پزشکی،  شرایط  برخی 

اختلالات خونی تاثیرگذار باشند.
اختلال خونی چیست؟

یک اختلال خونی به هر شرایطی گفته می شود که بر یک یا بخش های بیشتری از 
اجزا خون تاثیرگذار باشد و به طور معمول توانایی آن برای ارائه عملکرد درست را مختل 

می کند.
بسیاری از اختلالات خونی نام خود را از جزئی که بر آن تاثیرگذار هستند، گرفته اند.

دسته بندی زیر اختلالات خونی که موجب کاهش اجزا خون یا تاثیر بر عملکرد 
آنها می شود را تعریف می کند:

کم خونی )آنمی( - اگر اختلال بر گلبول های قرمز تاثیرگذار باشد.
لکوپنی - اگر اختلال بر گلبول های سفید تاثیرگذار باشد.
ترومبوسیتوپنی - اگر اختلال بر پلاکت ها تاثیرگذار باشد.

دسته بندی زیر اختلالات خونی که موجب افزایش اجزا خون می شود را تعریف می 
کند:

اریتروسیتوز - اگر اختلال بر گلبول های قرمز تاثیرگذار باشد
لکوسیتوز - اگر اختلال بر گلبول های سفید تاثیرگذار باشد.

ترومبوسیتمی یا ترومبوسیتوز - اگر اختلال بر پلاکت ها تاثیرگذار باشد.
انواع اختلالات گلبول های سفید خون

گلبول های سفید خون به مبارزه با عفونت کمک می کنند. آنها در مغز استخوان تولید 
می شوند و به انواع مختلف سلول ها تبدیل می شوند که هر یک هدف ایمنی متفاوتی 

دارد.
انواع اصلی گلبول های سفید شامل موارد زیر می شوند:

نوتروفیل ها که باکتری ها و ویروس ها را نابود می کنند.
لنفوسیت ها که ویروس ها را نابود کرده و سیستم ایمنی را تنظیم می کنند.

مونوسیت ها یا ماکروفاژها که باکتری ها، ویروس ها و قارچ های مرده یا غیرفعال را 
می خورند.

بازوفیل ها یا ائوزینوفیل ها که به بدن در ارائه پاسخ به واکنش های آلرژیک و از بین 
بردن انگل ها کمک می کنند.

برخی انواع اختلالات گلبول سفید بر انواع مختلف گلبول های سفید در خون 
تاثیرگذار هستند، در شرایطی که برخی دیگر تنها بر یک یا دو نوع خاص تاثیر می 
گذارند. از بین گلبول های سفید خون، نوتروفیل ها و لنفوسیت ها بیشتر تحت تاثیر 

قرار می گیرند.
بیشتر اختلالات گلبول سفید یا نوعی سرطان یا اختلالات تکثیرشونده هستند.

اختلالات تکثیرشونده شامل افزایش سریع تعداد گلبول های سفید موجود در خون 
می شود. این شرایط بیشتر به دلیل یک عفونت رخ می دهد، اگرچه گاهی اوقات 

سرطان های مغز استخوان نیز ممکن است دلیل آن باشد.
لکوپنی به واسطه کاهش در مقدار گلبول های سفید موجود در خون رخ می 

دهد. این شرایط معمولا به واسطه موارد زیر رخ می دهد:
- بیماری
- عفونت

- قرار گرفتن در معرض سموم
- برخی داروها مانند کورتیکواستروئیدها یا داروهای شیمی درمانی

- جهش های ژنتیکی

سه نوع اصلی سرطان خون وجود دارند که بر گلبول های سفید خون تاثیر می 
گذارند که شامل موارد زیر می شوند:

لنفوم
لنفوم نوعی از سرطان است که به واسطه تغییر لنفوسیت ها و تکثیر سریع آنها 
رخ می دهد. دو نوع اصلی از لنفوم وجود دارند که شامل لنفوم هوچکین و لنفوم 

غیرهوچکین می شوند.
لنفوم غیرهوچکین یکی از شایع ترین انواع سرطان است و 70 درصد افراد مبتلا به این 

بیماری حداقل پنج سال پس از تشخیص آن زندگی می کنند.
لنفوم هوچکین از شیوع به مراتب کمتر نسبت به لنفوم غیرهوچکین برخوردار است. 
حدود 86 درصد افراد مبتلا به این بیماری حداقل پنج سال پس از تشخیص آن زندگی 

می کنند.
لوسمی

لوسمی شامل انباشت گلبول های سفید غیر عادی در مغز استخوان می شود که در 
توانایی این بخش از بدن برای تولید گلبول های قرمز و پلاکت ها اختلال ایجاد می 
کند. لوسمی می تواند حاد باشد و به سرعت توسعه یابد یا حالت مزمن داشته و به تدریج 

گسترش یابد.
میلوما

میلوما به واسطه انباشت سلول های پلاسما در مغز استخوان رخ می دهد که در رشد 
و عملکرد دیگر سلول های خونی اختلال ایجاد می کند. شایع ترین نوع میلوما به نام 
مولتیپل میلوما شناخته می شود که به واسطه انباشت سلول های غیر طبیعی پلاسما 
یا تشکیل یک تومور در نقاط مختلف استخوان یا مغز استخوان رخ می دهد. میلوما یک 

بیماری نادر است.
درمان و تشخیص

یک پزشک معمولا با استفاده از موارد زیر لوسمی، لنفوم و میلوما را تشخیص 
می دهد:

- معاینه پزشکی و بررسی تاریخچه پزشکی کامل
- آزمایش های خون
- آزمایش های ادرار

- آسپیراسیون و بافت برداری مغز استخوان
- نمونه گیری مایع نخاعی

و  ام آر آی،  یا پت اسکن،  پرتو اکس، سی تی  مانند  آزمایش های تصویربرداری،   -
سونوگرافی

پزشکان معمولا با استفاده از ترکیبی از موارد زیر افراد مبتلا به سرطان های 
تهاجمی و فعال خون را درمان می کنند:

- شیمی درمانی
- پرتو درمانی

- عمل جراحی
- دارو درمانی هدفمند که به افزایش کارایی داروهای شیمی درمانی یا از بین بردن 

عناصر سلول های سرطانی که شیمی درمانی انجام نداده است، کمک می کنند.
- پیوند سلول های بنیادی که شامل تزریق سلول های مغز استخوان می شود که 
توانایی تولید سلول های جدید خون برای جایگزینی سلول های تخریب شده را دارند.

انواع اختلالات گلبول های قرمز خون
کم خونی یا آنمی از شایع ترین اختلالات خونی محسوب می شود که به واسطه تعداد 

ناکافی گلبول های قرمز خون یا عملکرد نادرست آنها شکل می گیرد.
از شایع ترین انواع کم خونی می توان به موارد زیر اشاره کرد:

کم خونی فقر آهن - بدن به میزان کافی آهن در اختیار نداشته یا نمی تواند به درستی 
این ماده معدنی را جذب کند.

کم خونی بارداری - زمانی که به میزان بیشتری از گلبول های قرمز خون نسبت به 
شرایط عادی نیاز است.

کم خونی فقر ویتامین - معمولا به واسطه مصرف ناکافی ویتامین B12 و فولات شکل 
می گیرد.

کم خونی همولیتیک غیر ارثی - به واسطه تخریب و از بین رفتن غیرعادی گلبول های 
قرمز به دلایل مختلف مانند آسیب دیدگی، بیماری، یا داروها شکل می گیرد.

کم خونی همولیتیک ارثی - به واسطه تخریب و از بین رفتن گلبول های قرمز خون با 

آهنگی سریع تر نسبت به این که جایگزین شوند، رخ می دهد.
کم خونی آپلاستیک - به واسطه تولید ناکافی سلول های خونی توسط مغز استخوان 

رخ می دهد.
درمان و تشخیص

اگر دلیل کم خونی شما مانند یک آسیب دیدگی یا عفونت  آشکار یا قابل ارزیابی 
نیست، پزشک موارد زیر را برای تشخیص مد نظر قرار خواهد داد:

- انجام معاینه بدنی
- بررسی تاریخچه پزشکی شخصی و خانوادگی

- انجام آزمایش های خون
- انجام آسپیراسیون یا بافت برداری مغز استخوان

روش درمان به دلیل بروز شرایط بستگی دارد، اما معمولا شامل موارد زیر 
می شود:

- انتقال خون
- تغییرات غذایی

- عمل جراحی
- داروهای محرک تولید مغز استخوان و گلبول های قرمز جدید

انواع اختلالات پلاکت ها
اختلالات شایع پلاکت شامل موارد زیر می شوند:

هموفیلی
هموفیلی یک بیماری ژنتیکی است که به واسطه کمبود یا نقص عوامل انعقاد خون 
در خون فرد ایجاد می شود. افراد مبتلا به هموفیلی نسبت به افرادی که به این شرایط 
مبتلا نیستند با خونریزی داخلی و خارجی طولانی تر یا بسیار شدیدتر مواجه می شوند.
هموفیلی معمولا از والدین به فرزندان منتقل می شود، اما امکان بروز خودبخود آن 
نیز وجود دارد. هموفیلی یکی از بیماری های شناخته شده خون و البته از موارد نادر 

نیز است.
بیماری فون ویلبراند

این بیماری به واسطه فقدان عامل فون ویلبراند، ماده ای که امکان اتصال پلاکت ها 
به یکدیگر و تشکیل لخته خون را فراهم می کند، رخ می دهد. بیشتر موارد بیماری فون 
ویلبراند نسبتا خفیف هستند و افراد ممکن است تنها در صورت آسیب دیدگی یا انجام 

عمل جراحی به درمان نیاز داشته باشند.
در شرایطی که بسیاری از اختلالات پلاکتی شامل کاهش تعداد آنها در خون یا 
از حد  بیش  افزایش  توانند موجب  بیماری ها می  برخی  عملکردشان می شوند، 

پلاکت ها شوند.
درمان و تشخیص

برای تشخیص و ارزیابی بیماری های پلاکتی، بیشتر پزشکان موارد زیر را مد 
نظر قرار می دهند:

- انجام معاینه بدنی
- بررسی تاریخچه پزشکی شخصی و خانوادگی

- انجام آزمایش های خون
درمان اختلالات انعقاد خون معمولا شامل درمان جایگزینی می شوند که در آن 
پزشک عوامل انعقاد خون خاص که بیمار با فقدان آنها مواجه است را به وی تزریق می 

کند.
روش های درمان اضافه شامل موارد زیر می شوند:

دسموپرسین - هورمونی مصنوعی که ترشح عامل فون ویلبراند و عامل VIII را افزایش 
می دهد

داروهای ضد فیبرینولیتیک - به پیشگیری از نابودی لخته های خون کمک می کند.
داروهای ضد بارداری - چرخه های قاعدگی سنگین را کاهش می دهد.

گزینه های درمان اضافه شامل موارد زیر می شوند:
- انتقال خون

- کورتیکواستروئیدها برای کند شدن تخریب پلاکت ها
- ایمونوگلوبولین برای مسدود کردن فعالیت سیستم ایمنی

- عمل جراحی برداشتن طحال در موارد شدید
علائم یک اختلال خونی

علائم به بخشی از خون یا اندام های تحت تاثیر قرار گرفته و همچنین شدت و 
گستردگی شرایط بستگی دارد.

با این وجود، بیشتر افراد مبتلا به اختلالات خونی چشمگیر معمولا با احساس 
ناخوشی بدون دلیل مشخص مواجه هستند.

از علائم اختلالات گلبول های سفید خون می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- عفونت های مکرر

- زخم هایی که بهبود نمی یابند یا روند بهبودی آنها کند است
- خستگی شدید بی دلیل

- کاهش وزن بی دلیل
از نشانه های اختلالات گلبول های قرمز خون می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- خستگی شدید بی دلیل
- تنگی نفس

- سرگیجه یا سبکی سر
- ضربان قلب سریع

- ضعف عضلانی
- دشواری در تمرکز و به خاطر آوردن

- رنگ پریدگی
از نشانه های اختلالات پلاکتی و انعقاد خون می توان به موارد زیر اشاره کرد:

- دشواری در تشکیل لخته های خون در محل زخم یا کنترل خونریزی
- زخم هایی که به کندی بهبود می یابند یا مجددا باز می شوند

- کبودی های بی دلیل یا کبود شدن راحت پوست
- خونریزی بی دلیل از بینی، لثه ها، دستگاه گوارش، یا دستگاه ادراری

دانستنی هایی درباره اختلالات خونی

شهرداری صباشهر
 

 در نظر دارد نسبت به اجاره املاک شهرداری به شرح ذیل اقدام نماید. 
مزایده : مجموعه ورزشی اسلام آباد )چمن مصنوعی فوتبال – والیبال ( با قیمت پایه ماهیانه ۲۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

لذا از کلیه علاقمندان واجد شرایط در مزایده دعوت بعمل می آید جهت دریافت اسناد مزایده حداکثر تا تاریخ ۹8/6/۲۲ به دفتر امور پیمان و 
قرارداد شهرداری صباشهر و با در نظر گرفتن شرایط ذیل مراجعه نمایند. 

- آخرین مهلت قبول پیشنهادات حداکثر ساعت ۱۲ ظهر مورخ ۹8/۰7/۰۲ می باشد . 
- شهرداری در رد و قبول پیشنهادات مزایده مختار است.

- ارائه سپرده شرکت در مزایده به میزان 5 درصد قیمت پایه الزامی است . 
- کلیه هزینه های مربوط به انتشارآگهی مزایده عمومی به عهده برندگان مزایده خواهد بود . 

-زمان بازگشایی و رسیدگی به پیشنهادات راس ساعت ۱۵ مورخ  ۹8/۰7/۰3 در محل دفتر شهردار خواهد بود.
- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مزایده موجود است . 

آگهی مزایده عمومی )نوبت دوم(

امیر کریمی - شهردار صباشهر

تاریخ چاپ نوبت دوم 
 ۹8/۰6/۲۰

تاریخ چاپ نوبت اول 
   ۹8/۰6/۱۲

محققان با گنجاندن نانومواد اکسید گرافن )GO( در 
داربست های سه بعدی در مهندسی بافت، به ترکیب 

جدیدی برای بازسازی غضروف دست یافتند.
گرافن یکی از ساختار های کربنی است که در قرن 
اخیر کشف شده است و محققان به تازگی دریافته اند که 
گنجاندن نانومواد اکسید گرافن )GO( در داربست های 
سه بعدی در مهندسی بافت، به بازسازی غضروف کمک 

می کند.
گرافن  اکسید  نانومواد  ویژگی  دلیل  به  این موضوع 
برای  که  است  رشدی  فاکتور  آهسته  آزادسازی  در 
تمایز سلول های مزانشیمی به بافت غضروف مورد نیاز 
هستند. محققان دانشگاه منچستر برای اولین بار، نشان دادند که با هدف ساخت غضروف، سلول های بنیادی انسان و اکسید 
گرافن، چگونه می توانند همزمان در یک داربست سه بعدی قرار گیرند. به دلیل اینکه غضروف توانایی کمی برای ترمیم خود دارد این 
نوآوری امیدوارکننده است. آن ها برای ساخت داربست فعال، با جذب فاکتور رشد )TGF-β3( روی لایه های اکسید گرافن درون ژل 

کلاژن، توانستند آن را با موفقیت با سلول های بنیادی مزانشیمی انسان )hMSCs( بیامیزند.
این موفقیت از استفاده مداوم و تهیه مقادیر زیادی از این فاکتور در طی فرآیند جلوگیری می کند. پس از اتمام مراحل اولیه، این تیم 
نتایج کار خود را پس از 28 روز در محیط کشت مشاهده کرد. در طی دوره 28 روزه، ژل اکسید گرافن بیش از 99 % از فاکتور رشد را 

در خود نگه داشت و آن را با سرعت کمتر از 2 درصد در ژل رها کرد.
هویلند و تیم وی معتقدند که این طرح فوائد بیشماری دارد و ویژگی اکسید گرافن در آزادکردن آهسته فاکتور رشد، آن را برای 

مهندسی بافت جذاب می کند.
علاوه بر این، به نظر می رسد محلول حاوی GO برای سلول های بنیادی انسان سمی نیست.

امید می رود روش جدید امکان ارائه چندین فاکتور همزمان برای تمایز سلول های مزانشیمی در منطقه خاص به بافت های مختلف 
را هم فراهم کند. 

جمعه پور گفت: داروی متادون از حساسیت بالایی 
گزارش  غذاودارو  سازمان  زودی  به  و  برخوردارند 
هولوگرام دار کردن دارو از تولید تا مصرف را باید اعلام 

کند.
و حمایت های  دبیر کمیته درمان  حمید جمعه پور 
اجتماعی ستاد مبارزه با مواد مخدر درباره نشت متادون 
به بازار سیاه و توزیع آن در داروخانه ها اظهار کرد: نشت 
متادون به بازار سیاه مسئله پیچیده ای است و باید توجه 
با  که  متادون مخدری تحت کنترل است  داشت که 

تدابیر خاص تهیه، تولید و توزیع می شود.
از  بازار سیاه می تواند  به  ادامه داد: نشت متاون  او 

چندین منبع باشد چراکه این دارو می تواند از بستر کارخانه، شرکت پخش، کمپ های ترک اعتیاد و بیمار به بازار سیاه نشت پیدا کند.
دبیر کمیته درمان و حمایت های اجتماعی ستاد مبارزه با مواد مخدر افزود: یکی از اقدامات ما در کمیته درمان ستاد مبارزه با مواد 
مخدر و سازمان غذاودارو در وزارت بهداشت این است که دارو های متادون باید هولوگرام دار شوند و این دارو از محل تولید تا رسیدن 

آن به دست بیمار رصد و بررسی شود.
جمعه پور تأکید کرد: داروی متادون از حساسیت بالایی در بین مسئولان کشوری برخوردار است و به زودی سازمان غذاودارو 

گزارش هولوگرام دار کردن دارو از تولید تا مصرف را باید اعلام کند.
او درباره توزیع متادون در داروخانه ها اظهار کرد: مصوبه جلسه ستاد مبارزه با مواد مخدر نهاد ریاست جمهوری واگذاری توزیع 
داروی متادون مخدر در داروخانه هاست و ما موظفیم این مصوبه را در مسیر ارجاع قرار دهیم و سازوکار های آن از مسیر کمیته درمان 

به ریاست دکتر جان بابایی معاون درمان وزارت بهداشت باید دنبال شود.
دبیر کمیته درمان و حمایت های اجتماعی ستاد مبارزه با مواد مخدر یادآوری کرد: مصوبه توزیع دارو های مخدر به داروخانه ها 8 
مرداد ماه تصویب شده است و دو ماه فرصت داریم که نتیجه اقدامات لازم در زمینه اجرای این مصوبه را اعلام و آن را اجرایی کنیم و 

هفته آینده ستاد درمان مبارزه با موادمخدر در این زمینه برگزار خواهد شد.

دارو های متادون باید هولوگرام دار شوندتهیه هیدروژل جدید برای ترمیم غضروف

استفاده از برخی راه های طبیعی و خانگی، پایانی برای روزهای پائیزی است که با آبریزش 
بینی شروع شده اند. به گزارش بهداشت نیوز: دکتر ابراهیم رزم پا عضو هیئت علمی گروه 
آموزشی گوش و حلق و بینی و جراحی سر و گردن  بیان کرد: معمولا در فصل سرما و یا به 
هنگام تغییر فصل یکی از اتفاقات ناخوشایندی که برای اکثر مردم پیش می آید، همین آبریزش 
بینی است که در نتیجه احتقاق سینوس ها بروز می کند.  وی افزود: در واقع گرفتن بینی به 
معنی خارج کردن مواد و محتویات داخل بینی، بهترین روش برای این که ویروس ها و باکتری ها 
مجال راه یافتن به سینوس ها را پیدا نکنند.  این متخصص گوش و حلق و بینی در خصوص 
راه طبیعی برای کنترل آبریزش بینی تصریح کرد: زمانی که به آبریزش بینی دچار می شوید، 
لازم است به میزان فراوانی مایعات بنوشید، همچنین نوشیدنی های داغ باعث دفع مواد تجمع 
یافته در داخل بینی می شوند و از آنجایی که آویشن سرشار از فنول است، یک گیاه ضد عفونی 
کننده، ضد اسپاسم، اکسپکتورانت و مفید برای معده محسوب می شود و خواص ضد ویروسی 
قوی دارد، در نتیجه به درمان آبریزش بینی کمک زیادی می کند.  وی اظهار داشت: داخل یک 
فنجان آب جوش دو قاشق چایخوری آویشن بریزید و 5 دقیقه دم کنید بعد دمنوش آویشن را با 
کمی عسل و نصف یک عدد لیموترش میل کنید و روزانه 3 تا 4 فنجان از این جوشانده بخورید، 
در ضمن همچنین برای درمان یا پیشگیری از آبریزش بینی می توانید با آویشن بخور داده و 
بینی خود را به خوبی تمیز کنید.   وی خاطر نشان کرد: اگر به تغذیه تان اهمیت ویژه ای دهید 
با تقویت سیستم ایمنی بدنتان دیگر با اولین وزش باد دچار آبریزش بینی نمی شوید و توصیه  
می شود بطور مرتب و قبل از بروز مشکل آبریزش یا گرفتگی بینی، بینی تان را با سرم شستشو 
تمیز کنید چرا که با همین کار ساده از 80 درصد بیماری های گوش و حلق و بینی می توان 

پیشگیری کرد.

 گیاهی برای قطع آبریزش بینی
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رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم :

2درصد آب قم در حوزه صنعت مصرف می شود
رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان قم تاکید کرد: تنها 2 درصد آب استان در 
حوزه صنعت مصرف می شود که این نشان از گرایش مسیر صنعت قم به صنایع با کمترین 
وابستگی به آب است.  محمود سیجانی با تاکید بر اینکه حمایت از ورود صنایع کم آب 
به قم جزو اولویت های این استان است افزود: 91 درصد آب استان در زمینه کشاورزی،  
هفت درصد در حوزه خانوار و تنها 2 درصد در حوزه صنعت مصرف می شود. وی ادامه 
داد: در حالی میزان مصرف آب صنعت استان حدود 2 درصد است که 52 درصد اشتغال 
و 40 درصد تولید ناخالص قم متعلق به صنعت است. رئیس سازمان صنعت،  معدن و 
تجارت قم، با اشاره به سهمیه سالیانه 40 میلیون مترمکعبی صنعت قم از آب گفت: با 
این وجود ، تاکنون صنایع استان یک بیستم این سهمیه را مصرف کرده اند. وی استفاده 
صنایع استان از فناوری های بازچرخانی آب را مورد تاکید قرار داد و افزود: برای به حداقل 
رسیدن مصرف آب در واحدهای صنعتی باید واحدهای تولیدی استان به دنبال استفاده 
از بازچرخانی و استفاده مجدد از آب در این واحدها سوق داده شوند. سیجانی ادامه داد: 
اولویت اصلی جذب سرمایه گذاری در استان متمرکز بر واحدها صنعتی کوچک و متوسط 
است ولی صنایع بزرگی که برای قم مخاطره نداشته باشد و ظرفیت های لازم در این استان 
وجود داشته باشد، به منظور تکمیل حلقه های تولیدی موجود حمایت می شوند. در حال 
حاضر آب شرب شهر قم، سه شهر و 40 روستای استان قم از سرشاخه های دز و سد 15 
خرداد که 86درصد منابع از آن ها بوده تأمین و مابقی از چاه های علی آباد و چاه های سطح 
شهر تأمین می شود. حجم آب تخصیصی از سرشاخه های دز به استان قم را حدود 100 
میلیون مترمکعب است و پیش بینی می شود در سال جاری میزان مصرف در استان از مرز 
126 میلیون مترمکعب گذر کند و با توجه به رشد جمعیت و افزایش مصرف آب استان و 
همچنین کاهش منابع آبی پیش بینی می شود این استان تنها تا سال 1407 آب داشته 
باشد. 2 هزار و 300 واحد صنعتی کوچک، متوسط و بزرگ در قم وجود دارد که از این تعداد 
حدود 90 درصد مربوط به صنایع کوچک و متوسط است؛ همچنین بیش از 53 هزار تن 
در واحدهای صنعتی استان فعالیت می کنند. قم دارای هفت شهرک صنعتی شکوهیه، 
الغدیر، چاپ و نشر، سلفچگان، محمود آباد، ثامن الائمه )ع( - قنوات - و فناوری اطلاعات 

و ارتباطات )I.C.T( و چهار ناحیه صنعتی خورآباد، دستجرد، سیرو و طغرود است.
 

رییس کل دادگستری لرستان: 

قضاوت باید منجر به ایجاد عدالت شود
رییس کل دادگستری لرستان گفت: قضاوت باید بی طرفانه باشد و منجر به ایجاد عدالت 
باشد.  محمد رزم روز شنبه در آیین معارفه رئیس کل دادگستری لرستان اظهار داشت: تمام 
برنامه های تحول آیت الله رئیسی را اجرا خواهم کرد و قضاوت بی طرفانه و قابل لمس برای 
مردم برای حائز اهمیت است. وی بیان کرد: قضاوت باید منجر به ایجاد عدالت در جامعه 
باشد، همچنین تکریم ارباب رجوع و کرامت انسان بسیار اهمیت دارد که با جدیت پیگیری 
خواهم کرد. وی اضافه کرد: شناسایی گلوگاه های تشکیل پرونده، پیگیری اطاله و حبس 
زدایی و مجازات های جایگزین حبس، حمایت از رونق تولید، استفاده از ظرفیت شورای 
رفع اختلاف و تشویق قضات عزت آفرین در جهت جلب سرمایه های اجتماعی و رضایت 
عمومی را پیگیری خواهم کرد. رئیس کل دادگستری لرستان ادامه داد: تمامی جلسات 
ستادی قضایی را به موقع برگزار خواهیم کرد و از توانمندی دستگاه های اطلاعاتی و 
امنیتی استفاده بیشتر می شود، همچنین به مدیران کمک می کنم تا بتوانند خدمت 
بیشتری به مردم کنند تا با آمادگی لازم بتوانند بهتر انجام وظیفه کنند و مزاحمت های 
قانونی را مرتفع می کنیم.  رزم بیان کرد: هر کجا احساس شود که مسئله ای بین مردم و 
نظام فاصله ایجاد میکند دادگستری همانند نهادهای نظامی و امنیتی با قاطعیت برخورد 
میکند.  وی ادامه داد: آنچه برای ما مهم است حفظ نظام و جلب سرمایه های اجتماعی 
نظام است. وی اضافه کرد: با کمی تحقیق در لرستان مسئله تیراندازی ها را برخورد میکنم 
چون غیر قابل پذیرش است، اصولا کشیدن سلاح به قصد ارعاب تحت هر عنوانی و نیز 
در مورد قتل های عمد استان و دستگیری قاتلین فراری با شدت برخورد و طبق قانون 
برخورد و بررسی میکنیم. رزم بیان کرد: جرائم سازمان یافته در استان به هیچ عنوانی قابل 
پذیرش نیست و قطعا با اشرار و ارازل استان بشدت برخورد جدی و قانونی خواهیم داشت.

 
رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان :

حوزه بهداشت و درمان هرمزگان بیش از
 دو هزار نفر نیرو نیازدارد

رییس دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان گفت: با توجه به رشد جمعیت، وضعیت توسعه 
و آبادانی استان، تا سال 1400 نیازمند بیش از دو هزار نیرو در حوزه بهداشت و درمان 

استان هستیم. 
دکتر حسین فرشیدی افزود: هم اکنون هرمزگان با نرخ رشد جمعیت دو و 39 صدم 
درصد ، در جایگاه سوم کشوری قرار دارد و از مجموع نیروهای مورد نیاز یک هزارو 600 
پرستار و مابقی تکسنین اورژانس است. وی با اشاره به تصویب ساخت دو دانشکده 
علوم پزشکی در شرق و غرب هرمزگان در شورای برنامه ریزی و توسعه استان، افزود: با 
نیاز حوزه  از نیروهای مورد  اندازی این دانشکده ها می توان بخش قابل توجهی  راه 
بهداشت و درمان استان را تامین کرد. دکتر فرشیدی خاطرنشان کرد: هم اکنون ساخت 
و توسعه بیمارستان های جدید در استان آغاز شده که تا سال 1400 بیش از 1700 تخت 
بیمارستانی به ظرفیت استان اضافه می شود. در حال حاضر بیش از چهار هزار دانشجو 
در رشته های پزشکی، داروسازی و پیراپزشکی در دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان مشغول 

به تحصیل هستند و حدود 650 دانشجوی دیگر نیز امسال به این شمار اضافه می شود.
استان هرمزگان دارای 17 بیمارستان دولتی با یک هزار و 150 تخت فعال است که طبق 
گفته مسوولان دانشگاه علوم پزشکی، این استان با کمبود یک هزار تخت بیمارستانی 
مواجه است. در حال حاضر 16 مرکز تخصصی شامل کلینیک های تخصصی از جمله 
کلینیک های پوست، چشم و دندانپزشکی و پنج بیمارستان خصوصی و نیمه خصوصی 
نیز در سطح استان هرمزگان فعالیت دارند. در سالهای اخیر گام های بسیار خوبی در جهت 
رشد و ارتقای شاخص های بهداشت و درمان در هرمزگان برداشته شده اما هنوز تا رسیدن 
به استانداردها فاصله است. با توجه به شرایط امروز جامعه و کمبودهای بودجه ای باید 
بستر را برای حفظ منافع بخش خصوصی فراهم کرد زیرا بخش خصوصی می  تواند سبب 
توسعه پایدار استان هرمزگان شود. در برنامه ششم توسعه نیز بر همراهی بخش خصوصی 

برای رسیدن به سرانه موردنظر در بخش تخت بیمارستانی به  صراحت تأکید شده است.
تصویب ساخت دو دانشکده در شرق و غرب هرمزگان

ساخت دو دانشکده علوم پزشکی در شرق و غرب هرمزگان صبح امروز شنبه به تصویب 
شورای برنامه ریزی و توسعه استان رسید.

 
طی پنج ماه گذشته؛

مراجعه برای اهدای خون در قم 
۳ درصد کاهش یافت

معاون فنی اداره کل انتقال خون استان قم از کاهش سه درصدی تعداد مراجعه برای 
اهدای خون در قم طی پنج ماهه نخست امسال خبر داد و گفت: در این مدت 16 هزار و 

780 نفر موفق به اهدای خون شده اند.
علیرضا کبیری اظهارداشت:از ابتدای سال تا پایان مردادماه، میزان اهدای خون در 

استان قم یک درصد رشد و تعداد مراجعه کنندگان سه درصد کاهش داشته است.
وی گفت: طی پنج ماهه نخست امسال 18 هزار و 405 نفر برای اهدای خون مراجعه 
کرده اند در حالی که در سال گذشته تعداد مراجعین 18 هزار و 960 نفر بوده و کاهش سه 
درصدی داشته است. کبیری اظهار داشت: طی پنج ماهه نخست امسال 16 هزار و 780 
نفر موفق به اهدای خون شده اند در حالی که این میزان طی سال گذشته 16 هزار و 605 
نفر بوده و رشد یک درصدی داشته است. وی گفت: تعداد اهدا کنندگان مستمر طی پنج 
ماهه نخست امسال 9 هزار و 975 نفر بوده در حالی که این میزان طی سال گذشته 10 
هزار و 240 نفر بوده است و کاهش 2 درصدی داشته است. معاون فنی اداره کل انتقال 
خون استان قم ابراز کرد: طی پنج ماهه نخست امسال پنج هزار و 225 واحد خون به شبکه 
خون رسانی ارسال شده است در حالی که این میزان در مدت مشابه سال گذشته پنج هزار 

و 137 واحد بوده و رشد یک و هفت دهم درصدی داشته است.
 

معاون آموزش وپرورش استان قم:
فضای مازاد در آموزش وپرورش قم وجود ندارد

معاون توسعه مدیریت و پشتیبانی اداره کل آموزش وپرورش استان قم گفت: با توجه 
به تغییرات جمعیتی دانش آموزی که هرسال رخ می دهد، همه فضاهای آموزشی حفظ 

خواهد شد و فضای مازادی در این استان وجود ندارد. 
سهراب مقدمی افزود: تغییرات جمعیتی دانش آموزی هرسال متفاوت است، ممکن 
است در روستایی به دلیل افزایش جمعیت مجبور به ایجاد مدرسه و در روستای دیگر به 
دلیل کاهش جمعیت، مدرسه ای منحل شود. وی اضافه کرد: دانش آموزان مدرسه ای که 
منحل می شود به مدرسه روستاهای اطراف فرستاده می شوند. وی با تاکید بر این که بر 
همین اساس فضای مازاد وجود ندارد، درعین حال خاطرنشان کرد: فضاهایی که به صورت 
موقت ممکن است خالی بمانند، تا جایی که ممکن است به صورت موقت به دستگاه های 
دولتی اجاره داده می شود. مقدمی افزود: در حال حاضر 13 مدرسه روستایی این استان 
با هماهنگی فرمانداری به صورت موقت به دستگاه های متقاضی واگذارشده است. وی 
بابیان این که هدف اصلی حفظ ساختمان است، ادامه داد: اگر ساختمان مدرسه ای 
خالی بماند، درب و پنجره آن سرقت و محل تجمع معتادان می شود و مشکلاتی را برای 
آموزش وپرورش ایجاد می نماید. وی با اشاره به این که مدارس در قالب مزایده واگذار 
می شود، گفت: سازمان های متقاضی به صورت مسکونی یا تولیدی از مدارس استفاده 
می نمایند و بر اساس قرارداد هرلحظه ای که به مدارس نیاز شود، باید نسبت به تخلیه آن 

اقدام نمایند. 665 مدرسه و 6 هزار و 783 کلاس درس در قم فعال است.

ماه محرم که از راه می رسد و حال و هوای کشور را تغییر 
می دهد و به جز روضه خوانی ها، سوگواری ها، نذری ها، 
قربانی ها، راه افتادن دسته ها در محله ها، بلند کردن علم 
و کتل، تب و تاب حسینه ها و مساجد برای سیاه پوش 
با کتیبه ها و پرچم های سیاه و...  کردن محله و شهر 
یک مراسم دیرینه نیز که قدمتی بسیار قدیمی دارد هم 
دست به کار شده و کار خود را در این روزها آغاز می کند. 
مراسمی که دین را با هنرهای گوناگون مانند نمایش، 
موسیقی، شعر، ادبیات و... گره می زند و مردم کوچه و 

بازار را به سمت خود می کشاند.
کم تر کسی یافت می شود که بگوید تعزیه از نزدیک 
ندیده است یا با تعزیه و تعزیه خوانی آشنایی ندارد. با 
این وجود نمی توان کتمان کرد که در سال های اخیر این 
هنر تا حدودی از رونق افتاده است؛ اما هستند کسانی 
که با جان و دل و دست های خالی ولی دلی پرامید در 
تلاش اند تا این هنر ایرانی اسلامی را همچنان زنده نگه 

دارند.
تعزیه که معنی لغوی اش به معنای سوگورای است در 
اصطلاح به نمایش مذهبی سنتی ایرانی شیعی گفته 
می شود که به طور معمول به صورت منظوم اجرا شده و 
همین موضوع عجین شدن این هنر را با شعر و موسیقی 
نشان می دهد. هنری که تلاش می کند تا واقعه عاشورا را 
به بهترین شکل ممکن بازآفرینی کرده و در معرض دید 

تماشاگران قرار دهد.
قدمتی که به صدها سال می رسد

برای تخمین قدمت تعزیه، روایت های بسیاری موجود 
است. روایت هایی که خود نشان می دهد تعزیه که نوعی 
تئاتر امروزی است دارای قدمتی چند صد ساله است و 
باوجود آنکه فلسفه تعزیه، روایتگری واقعه عاشوراست؛ 
تعزیه خوانی  سبک  قدمت  باورند،  این  بر  بسیاری  اما 
فارغ از محتوای آن حتی به قبل از واقعه عاشورا و پیش 
از اسلام می رسد. سوگ سیاوش، مصائب میترا و یادگار 
زریران، مصائب مسیح و... از جمله موضوعاتی است که 
گفته می شود به سبک تعزیه از قرن ها پیش در ایران اجرا 
می شده که دیگر پس از واقعه عاشورا اجرای تعزیه تنها 
مختص به واقعه عاشورا شد.به همین دلیل هم بسیاری 
می توان  را  تعزیه  عقیده اند  این  بر  صاحب نظران  از 
تلفیق فرهنگ بومی و مذهب  از  نمایشی هنرمندانه 
دانست که سال های بسیار دور در ایران وجود داشته و 

پس از ورود اسلام جانی دوباره می گیرد.
اما در هر صورت آنچه در تاریخ ثبت و گفته شده است 
شکل  زمانی  از  )ع(  حسین  امام  برای  خوانی  تعزیه 
گرفت که به دوران آل بویه و سال 352 هجری قمری 
بار در  برای نخستین  تاریخ نگاران می گویند  می رسد. 
بویه  آل  شیعه مذهب  ایرانی  دودمان  حکمرانی  زمان 

تعزیه خوانی به صورت رسمی انجام گرفت.
قاجار، عصر طلایی تعزیه خوانی

با این حال چون مدارک مستندی در این زمینه وجود 
ندارد برای همین احتمالات دیگری نیز وجود داشته و 
برخی از تاریخ نگاران دیگر نیز معتقدند که تعزیه خوانی 
به دوران افشاریه می رسد و از آنجایی که نادرشاه افشار 
چندان از این مراسمات خوش اش نمی آمده برای همین 
رواج آنچنانی نگرفت تا اینکه به عصر صفویه می رسیم. 
حاکمانی که در آن دوران ارادت خاصی به اهل بیت )ع( 

به ویژه امام حسین )ع( داشتند.
با این وجود دورانی که موجب رونق بیش از گذشته 
و به خصوص زمان  را دوران قاجاریه  تعزیه خوانی شد 

دلیل  به  که  می کنند  عنوان  قاجار  شاه  ناصرالدین 
فعالیت های گسترده تعزیه خوانی در این زمان و وجود 
مستندات معتبرتر؛ این دوران را »عصر طلایی تعزیه« 
می خوانند و به نوعی در این زمان است که تعزیه خوانی 
را می توان جز زیباترین و پرقدمت ترین هنرهای عامه 

ایرانیان تلقی کرد.
تکیه دولتی که جایش را به بانک داد!

بازارها،  کاروانسراها،  در  تعزیه خوانی  زمان  این  در 
خانه هایی که حیاط بزرگ داشتند و... در میان مردم 
کوچه و بازار رواج بسیاری پیدا می کند و حتی در این 
دوران است که معروف ترین تکیه که برای تعزیه خوانی 
شکل گرفت یعنی »تکیه دولت« ساخته می شود و تا 
سال ها یکی از معروف ترین و شناخته شده ترین مکان ها 
برای اجرای تعزیه در پایتخت بوده. تکه ای که گفته شده 
است ناصرالدین شاه دستور ساخت آن را به تقلید از 
تماشاخانه اپراهال انگلستان  در سال 1285 هجری 

قمری داد و ساخت آن به مدت 5 سال طول کشید.
تعزیه،  هنر  گیری  اوج  دلیل  به  زمان  آن  در 
که  گذاشتند  عرصه  به  پا  نیز  بزرگی  تعزیه خوان های 
کازرونی،  سعیدی  عبدالوهاب  سید  از  نامی  می توان 
رضوی  محمود  سید  فرزندانش،  و  جندقی  یغمای 
خوانساری، سید مصطفی میرعزا و پسرش، سیدکاظم، 
معروف به میرغم و... آورد که در دوران قاجار نام و آوازه ای 
بهم رسانده بودند و برای همین هم نام هایشان تا کنون به 

یادگار مانده است.
افول تعزیه خوانی

ایجاد  باوجود  تعزیه خوانی  رشد  به  رو  حرکت  اما 
به 300  می شود  روایت  سال ها  آن  در  که  فضاهایی 
مستمری  حرکت  چندان  می رسید  کشور  در  مکان 
نبود و اوج توجه به هنر تعزیه خوانی تا قبل از زمان 
مشروطیت به ثبت رسیده است و پایان دوران قاجار و 
ورود تاریخ به دوران پهلوی موجب شد تا عصر طلایی 
که  شویم  عصری  وارد  و  شود  تمام  نیز  تعزیه خوانی 
رضاشاه به میدان آمد و تا جایی پیش رفت که در سال 
1314 اجرای تعزیه خوانی و عزداری را در مکان های 
عمومی به طور کامل ممنوع اعلام کرد و حتی تکیه 
دولت نیز رو به ویرانی رفت. به طوری که بخش اعظمی 
از این فضا ویران و برای ساخت بانک ملی شعبه بازار 

تخریب شد...
تعزیه زنده است

با این حال می توان گفت هنر تعزیه، جزو اصیل ترین و 
پرسابقه ترین هنرهای ایرانی اسلامی است که همچنان 
لاهرود(،  )شهر  اردبیل  مانند  گوناگون  استان های  در 
در  قودجان  )روستای  اصفهان  )شاهرود(،  سمنان 
مازندران،  تهران،  قم،  مرکزی،  خوانسار(،  شهرستان 
بَرغان(،  روستای  روستای  و  البرز)ساوجبلاغ  قزوین، 
زنجان،  فارس،  خوزستان،  همدان،  یزد،  کرمان، 
بوشهر، خراسان رضوی )گناباد(، کهکیلویه و بویراحمد 
)گچساران( و... زنده است و تکیه های معروفی همچنان 
در گوشه و کنار کشور وجود دارند که به فعالیت خود 

ادامه می دهند.
از جمله این تکه های معروف، تکه معاون الملک در 
کرمانشاه بود که از زمان سلطنت ناصرالدین شاه شکل 
استان  نطنز  شهرستان  در  که  تکیه ای  چهار  گرفت، 
اصفهان در اوایل دوره قاجار به سبک تکیه دولت تهران 

به وجود آمد نیز همچنان هستند.
ضمن اینکه از گذشته تا کنون از جمله تعزیه خوان های 

معروفی که می توان از آنها نام برد مرحوم رضا مشایخی 
ورسی، مرحوم حاج میرزا حسین معینی،  مرحوم میرزا 
علاالدین  نرگسخوانی،  حسن  حاج  طاهری،  حسین 
معینی،  اسماعیل  حاج  جواهری،  عباس  قاسمی، 
که  هستند  و...  قربان نژاد  مظفر  محمدی،  اسماعیل 
بسیاری از فعالان در این عرصه از آنها الگوبرداری کرده و 

سعی می کنند پا جای پای آنها بگذارند.
جهانگردانی که سهمی در زنده نگه داشتن 

تعزیه داشته اند
بهتر است کمی از مستندانی نیز یاد کنیم که برخی از 
جهانگردهای اروپایی که به ایران آمده و تعزیه خوانی ها 
را دیده و آنها را گردآوری کرده اند یاد کنیم. الکساندر 
خوجکو، ایران شناس لهستانی از جمله کسانی است 
که قدیمی ترین مجالس تعزیه، مجموعه جنگ شهادت 
را که تاریخ تدوین آن به زمان فرمانروایی فتحعلی شاه 
قاجار می رسد را جمع آوری کرده و هم اکنون در کتابخانه 
ملی پاریس قرار دارد و سرلوئیس پلی، ایران شناس اهل 
انگلستان نیز فرد دیگری است که گفته می شود  37 
مجلس از تعزیه های عصر ناصرالدین شاه را در یک جا 
گرد هم آورده.  همچنین 1055 نسخه خطی تعزیه، 
انریکو  که  است  جهان  در  تعزیه  مجموعه  بزرگ ترین 
چرلی، سفیر ایتالیایی در ایران آن را با کمک علی هانیبال 

جمع آوری و به کتابخانه واتیکان اهدا کرده است.
لزوم توجه به موسیقی در هنر تعزیه خوانی

نشان  بیشتر  را  خود  زمانی  تعزیه خوانی  اهمیت 
می دهد که بدانیم تعزیه تلفیقی از چند هنر است که 
یکی از مهم ترین هنرها پس از هنر اجرا و نمایش وجود 
هنر موسیقی ایرانی در آن است و موسیقی که با آواز 
همراه بوده و تعزیه خوان ها اجراهای خود را در مقام ها 
و گوشه های موسیقی ایرانی اجرا می کنند. ضمن اینکه 
در تعزیه برای اجرای هرچه بهتر نوای موسیقی و آواز 
از سازهای موسیقی گوناگونی همچون شیپور، طبل، 
دُهُل، کَرنا، سُرنا، نی لبک، نی، قره نی، نقاره، سِنج و... 
استفاده می کردند و تماشاگران را هرچه بیشتر قبل، 
حین و بعد از اجرای نمایش به وجود می آورند و با خود 

همراه می کنند.
نگذارید تعزیه فراموش شود

البته تنها چهره های خارجی که تعزیه خوانی برایشان 
جالب بوده به جمع آوری و معرفی این هنر نپرداخته اند 
صادق  همچون  هم  بسیاری  ایرانی  پژوهشگران  بلکه 
همایونی، داوود فتحعلی بیگی، محمدحسن رجایی زفره 
ای، حسن صالحی راد، سید عبدالعظیم فناء توحیدی، 
مرتضی هنری، غلامرضا گلی زواره و... کوشش های 
پژوهشی بسیاری درباره تعزیه و بررسی های ساختاری و 

محتوایی این نمایش دینی و بومی پرداخته اند.
برای همین هم امروزه با وجود آنکه یک زمانی در کل 
کشوربیش از 600 مراسم تعزیه برگزار می شد و حالا 
اما  است؛  رسیده  خود  میزان  کم ترین  به  حدودی  تا 
خوشبختانه ده ها کتاب و مقاله در این زمینه نوشته، 
تالیف، ترجمه و... شده اند که نشان می دهد تلاش شده 
است تا این هنر هر چه بیشتر و بهتر زنده نگه داشته و 
معرف حضور نسل تازه ای که شاید چندان روی خوش 
به این هنر نشان نمی دهد قرار گیرد. هر چند روز به روز 
استقبال از این هنر کم رنگ تر شده است با این حال 
نمی توان کتمان کرد که یکی از هنرهای با قدمت ایرانی 
اسلامی است که باید برای حفظ و زنده نگه داشتن آن 

تلاش های بیشتری صورت گیرد.

فرماندار قم :

طرح آموزش پیشگیری از اعتیاد در
 مهدهای کودک   قم اجرا می شود  

فرماندار قم از اجرای طرح آموزش پیشگیری از اعتیاد به مواد مخدر در مهدهای  کودک   
قم برای جلوگیری از ورود به این آسیب  اجتماعی خبر داد. 

مرتضی حیدری در حاشیه جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر شهرستان قم 
با اشاره به اینکه یکی از کارهایی که انجام می دهیم ارزیابی و برآورد جلسات قبل بوده که 
با جدیت پیگیری می شود،  اظهار داشت: مجموعه به دنبال آن هستند که اقدامات مؤثر 
را انجام دهند و مصوباتی که در جلسه مورد توافق قرار می گیرد، به صورت قطعی جنبه 

اجرایی پیدا کند.
به گفته فرماندار قم موفقیت بیشتر در مبارزه با مواد مخدر، بسته به طرح ها و ابتکارات 
خلاقانه و ایده های جدید به سمت ریشه کن کردن این معضل است که در سه اقدام 

اساسی با عنوان پیشگیری، مقابله و درمان صورت می گیرد.
به  باید  و  بوده  اینکه سیاست های کلان استان متمرکز روی پیشگیری  با اعلام  وی 
پیشگیری بیش از حوزه مقابله و درمان اهمیت داده شود، تصریح کرد: برای این امر، 
دستگاه های فرهنگی سهم بیشتری دارند و تصمیم گرفته شده در حوزه آموزش به سمت 
مهدهای کودک   سوق پیدا کنیم و مصوب شد که ستاد مبارزه با مواد مخدر هم هزینه 
آموزش مربیان مهدهای کودک   را تقبل کند. حیدری اضافه کرد: با یک برنامه ریزی مدون، 
مربیان مهدهای کودک   مورد آموزش قرار می گیرند تا بتوانیم از همان ابتدای زندگی که 
دوران شکل گیری شخصیت بچه ها بوده جلوگیری از ورود به این آسیب  اجتماعی را نهادینه 
کنیم و شخصیت آنان را طوری پرورش دهیم که در زمان حضور در جامعه کاملًا شکل گرفته 
با شاخص های مثبت باشد. فرماندار قم با اشاره به اهمیت نقش خانواده و آموزش تأکید 
کرد: نمی توان نقش نهادهای آموزشی و خانواده را در مسئولیت اجتماعی نادیده گرفت 
و توقع داشته باشیم نهادهای حاکمیتی این آسیب را مرتفع کنند. وی تأکید کرد: وقتی 
شخصیت بچه های زیر 7 سال شکل می گیرد، باید خانواده و نظام آموزشی در این زمینه 
کار کرده باشد و البته دولت وظیفه داشته که آموزش زوجین را در این زمینه انجام دهد، اما 
مربیان مهدکودک و آموزش و پرورش هم مسئولیتی داشته که باید آن را ایفا کنند تا ما آینده 
بهتری در پیش داشته باشیم. حیدری از اجرای طرحی با همین مضمون تحت عنوان 
مصون سازی کودکان از اعتیاد در مهدهای کودک   برخی مراکز استان های کشور خبر داد 
و خاطرنشان کرد: قم برای نخستین بار با آموزش مربیان درصدد انجام این کار است که 
اجرای این طرح می تواند پایه ای ترین اقدامی باشد که در حوزه پیشگیری از ابتلای به مواد 

مخدر در قم صورت گرفته است.
 

مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم:

قم هیچ خاموشی با برنامه ای در سال ۹۸ نداشت 
مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت: با همکاری کشاورزان، 
صنایع، ادارات، مردم و رسانه ها توانستیم در سال جاری مدیریت صحیحی در مصرف برق 

داشته باشیم و هیچ خاموشی با برنامه ای در سال جاری رخ نداد. 
سهیل کیانی پور با اشاره به کاهش خاموشی ها در سال جاری اظهار داشت: سال 
گذشته به علت کاهش بارش ها با مشکل تولید برق روبرو بودیم که مجبور شدیم در سال 

97 خاموشی با برنامه در استان داشته باشیم.
وی با بیان اینکه در سال جاری به علت واگذاری مدیریت مصرف به استان ها شاهد 
هیچ گونه خاموشی با برنامه در قم نبودیم ابراز کرد: امسال از ابتدای آغاز پیک ها مصرف، 
ابتدا به صورت ماهیانه و پس ازآن به صورت هفتگی مدیریت مصرف به خود استان ها واگذار 

شد که این کار سبب عدالت در توزیع برق و جلوگیری از خاموشی های با برنامه شد.
مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم ادامه داد: در ابتدای تیرماه 800 مگاوات 
سهمیه استان قم بود که تا 5 درصد افزایش در وضعیت زرد قرار می گرفتیم و اگر بیشتر 
و در وضعیت قرمز قرار می گرفتیم خاموشی اتفاق می افتاد. وی با تقدیر از همکاری 
مناسب رسانه ها و فضای مجازی برای تشویق به مدیریت مصرف اضافه کرد: استان قم 
بعد از خوزستان با شدت گرما و دمای بالا در رده دومین استان کشور قرار دارد که امسال 
با کمک رسانه ها و اطلاع رسانی درست به مردم توانستیم مدیریت درستی بر مصرف برق 
داشته باشیم. کیانی پور 30 درصد افزایش مصرف ها در زمان پیک برق را مربوط به وسایل 
سرمایشی دانست و افزود: شرکت توزیع برق استان در ابتدا برای کنترل مصرف با چاه های 
کشاورزی استان تفاهم نامه امضا کرد که به موجب آن چاه های کشاورزی با چهار ساعت 
خاموشی، 20 ساعت برق رایگان دریافت می کردند. وی دومین اقدام برای مدیریت مصرف 
را مربوط به تفاهم با کارخانجات و صنایع بزرگ استان برشمرد و ادامه داد: تنها یک هفته 
در زمان پیک با احتمال خاموشی روبرو شدیم که با خاموشی ادارات اجازه رسیدن این 
خاموشی ها به مردم را ندادیم. مدیر روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم یادآور شد: 
تمام خاموشی های امسال به علت حوادث و فیوزسوزی رخ داد که این حجم فیوز سوزی و 
حوادث نسبت به سال گذشته با کاهش روبرو شده بود. وی با بیان اینکه با همکاری مردم 
و رسانه توانستیم با مدیریت مصرف خاموشی با برنامه نداشته باشیم خاطرنشان کرد: 

رسانه ها نقش مهمی در این همراهی مردم با شرکت برق داشته اند
 

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه  اصفهان تاکید کرد

برقراری ارتباط بیشتر صنعت با شهرک 
علمی و تحقیقاتی 

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان  بیان این که شهرک های علمی و تحقیقاتی ، 
دانشگاه و شرکت های دانش بنیان بازوی توسعۀ تکنولوژی هستند بر برقراری ارتباط بیشتر 

صنعت با شهرک علمی و تحقیقاتی تأکید کرد .
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه به همراه جمعی از معاونان و مدیران این شرکت ، ضمن 
بازدید از شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان و شرکت های فناورِ مستقر در آن با سرپرست 
این مرکز دیدار کردند و راهکارهای تعامل حداکثری صنعت با شهرک علمی و تحقیقاتی و 

دانش بنیان را مورد بررسی و تبادل نظر قرار دادند.
 مهندس عظیمیان در این دیدار با بیان این که شهرک های علمی و تحقیقاتی ، دانشگاه و 
شرکت های دانش بنیان بازوی توسعۀ تکنولوژی هستند بر برقراری ارتباط بیشتر صنعت با 
شهرک علمی و تحقیقاتی تأکید کرد و گفت: با توجه به این که تکنولوژی در تمامی زمینه ها 
و به خصوص در صنعت فولاد با سرعت قابل ملاحظه ای در حال پیشرفت است، به نظر 
می رسد دست یابی و استفاده از فناوری های پیشرفته اجتناب ناپذیر است. ما بر این باوریم 
که ارتباط سازنده با شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان و شرکت های فناورِ مستقر در آن 

زمینه ساز پیشرفت قابل ملاحظۀ شرکت فولاد مبارکه و صنعت فولاد کشور باشد.
در این دیدار سرپرست شهرک علمی و تحقیقاتی اصفهان نیز حمایت صنایع استان و 
کشور از مراکز علمی و تحقیقاتی و فناور را یک ضرورت دانست و افزود: شرکت فولاد مبارکۀ 
اصفهان می تواند با مشارکت در صندوق پژوهش و فناوری استان اصفهان، نقش خود را در 

حمایت از شرکت های فناور اصفهان پررنگ تر کند.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

اصلاح فرم و وضعیت بصری درختان ون 
کهنسال در شهر قم 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از اصلاح فرم و وضعیت بصری 
درختان ون کهنسال در شهر قم خبر داد.

پیام جوادیان با بیان اینکه با توجه به اینکه از سالیان قبل درخت ون یا زبان گنجشک از 
جمله گونه هایی بوده که در قم کاشته شده ،شاهد درختان زیادی در جای جای فضای 
سبز شهر قم هستیم، اظهار کرد: درخت ون از جمله درختانی است که به روش بذری به 
راحتی تکثیر می شود و با توجه به اینکه جمع آوری بذر از محل هایی است که بذر بیشتری 
تولید شده این صفت منتقل شده و ارقامی که کشت شده یا می شود از مواردی بوده که این 
صفت را داشته اند و بذر بیشتری تولید می کنند. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم با تاکید بر اینکه تولید بذر، توان زایشی درخت را افزایش داده و توان رویشی 
آن را کاهش می دهد و سرعت رشد و تولید شاخ و برگ کمتر می شود، خاطرنشان کرد: 
در این حالت مواد غذایی بیشتر برای تولید بذر استفاده می شود و به مرور درخت دچار 
ضعف عمومی شده و اگر طی مراحل رشدی تغذیه خوبی صورت نگرفته باشد ضعف بیشتر 
شده و نمایش ضعف سریع تر خواهد بود و موجب خشکیدگی سرشاخه ها شده و کیفیت 
بصری کاهش می یابد. جوادیان ادامه داد: همچنین در این حالت قدرت آسیب آفات و 
آفتاب سوختگی بیشتر خود را نشان می دهد؛ برای رفع این مشکل از چندین سال قبل 
اقداماتی را آغاز کردیم و چندین راهکار را بررسی کردیم و بهترین راهکاری که به آن رسیدیم 
این بوده که از بذردهی درخت جلوگیری کنیم. وی گفت: با توجه به اینکه درخت ون روی 
شاخه های حاصل از رشد از سال قبل گل دهی را انجام می دهد بهترین راه این بود که با 
هرس از این کار جلوگیری کنیم و در همین راستا هرس در دستور کار قرار گرفت و در سطح 
وسیعی این کار با روش نسبتا شدید تاج گیاه انجام شد و خوشبختانه شاهد نتایج خوبی در 
این زمینه هستیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از افزایش قدرت 
رویشی گیاه ون خبر داد و افزود: امیدواریم با این راهکار بتوانیم در اصلاح وضعیت درختان 
کهنسال قدیمی شهر که جزو سرمایه های فضای سبز به شمار می آیند قدم خوبی برداریم.

تعزیه، جزو اصیل ترین و پرسابقه ترین هنرهای ایرانی اسلامی است 

تعزیه چطور در ایران زنده مانده است؟

اجتماعی
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چه کسی تن ماهی را گران کرد؟

ماهی ها پرواز می کنند

وعده غذایی آسان و ارزان دانشجویان، کوهنوردان و کارگران مدتی است که راه دیگر 
مواد غذایی را در پیش گرفته و روز به روز گران تر می شود. کنسرو ماهی تن که پیش از 
افزایش قیمت ها از حدود 4000 تومان تا 6000 تومان قیمت داشت، افزایش قیمت 

حدوداً سه برابری و بیشتر را تجربه کرده است.
در بین برندهای مختلف، ارزان ترین کنسرو ماهی تن در روز شنبه، 16 شهریور 
10600 تومان برای یک کنسرو 100 گرمی و 12400 تومان برای یک کنسرو 120 
گرمی است. بیشترین قیمت هم مربوط به کنسروهای 180 گرمی با 18400 تومان 
و 220 گرمی با 26500 تومان است. علاوه بر قیمت، کیفیت کنسروهای ماهی تن 
نیز در برخی از برندها تغییر کرده و از فیله، به تکه های خرد شده غوطه ور در روغن، 

تبدیل شده است.
ایرناپلاس در جست وجوی علت گرانی کنسرو ماهی تن که پیش از این و با توجه به 
به صرفه تر بودن آن نسبت به انواع ماهی تازه، بار مصرف آبزیان در سبد غذایی خانوار را نیز 
به دوش می کشید. با دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران و همچنین مدیرکل دفتر بهبود 

کیفیت، فراوری و توسعه بازار آبزیان سازمان شیلات گفت وگو کرده است.
حذف ارز دولتی، علت افزایش قیمت است

افزایش  درباره علت  ایران  دبیر سندیکای صنایع کنسرو  میررضوی،  سیدمحمد 
قیمت کنسرو ماهی تن به خبرنگار ایرناپلاس گفت: از اوایل سال جاری، تصمیم بر 
این شد که ماهی تن از فهرست کالایی گروه یک که ارز دولتی 4200  تومانی به آن 
تعلق می گرفت، خارج شود و در 6 ماه اخیر، ماهی با  قیمت بالاتر و با ارز نیمایی به 
کشور وارد شده و این موضوع، تأثیر مستقیمی بر قیمت کنسرو ماهی تن دارد. وی 
ادامه داد: صید داخلی برای تولید کنسرو ماهی تن کافی نیست و با توجه به افزایش 
قیمت ماهی وارداتی و کاهش حجم واردات، صیادان هم قیمت های خود را افزایش 

داده اند.
بسته بندی و دستمزد، دیگر مقصران افزایش قیمت

میررضوی افزود: بسته بندی، دیگر عاملی است که در افزایش قیمت کنسرو ماهی تن 
تأثیرگذار بوده است. بخشی از ورق فولادی مورد نیاز برای بسته بندی در داخل و توسط 

فولاد مبارکه تولید می شود، ولی بخش عمده آن وارداتی است.
وی درباره نقش هزینه دستمزد در افزایش قیمت کنسرو ماهی تن گفت: افزایش بیش 
از 30 درصدی هزینه های دستمزد در سال جاری هم از دیگر عوامل افزایش قیمت 

کنسرو ماهی تن بوده است.
کمتر از ۲۰ درصد ماهی تن وارداتی است

با وجود اینکه دبیر سندیکای صنایع کنسرو ایران، علت اصلی افزایش قیمت را گران 
شدن ماهی تن وارداتی می داند، عیسی گلشاهی، مدیر کل دفتر بهبود کیفیت، فراوری و 
توسعه بازار آبزیان سازمان شیلات، سهم ماهی وارداتی را در تولید کنسرو، اندک می داند. 
وی در این رابطه گفت: بخش اعظم ماهی مورد نیاز برای تولید کنسرو ماهی تن در داخل 
کشور صید می شود. از حدود 240 هزار تن ماهی مورد نیاز کارخانه های کنسروسازی در 
سال، حدود 220 هزار تن، در داخل صید می شود و در سال های مختلف بین 20 تا 35 

هزار تن نیز واردات ماهی تن داشته ایم.
گلشاهی افزود: به تدریج و با افزایش صید در آب های ایران و آب های فراساحلی، واردات 
ماهی تن در حال کاهش است و در حال حرکت به سمتی هستیم که میزان واردات، کم 
و کمتر شود. با این حال، در مجموع، سهم واردات ماهی به اندازه ای چشم گیر نیست 
که بر قیمت تأثیرگذار باشد و خارج شدن ماهی تن از گروه کالایی یک را علت افزایش 

قیمت بدانیم.
هزینه های بسته بندی قیمت را بالا بردند

وی افزایش قیمت کنسرو ماهی تن را ناشی از نهاده هایی دانست که مستقیماً با حوزه 
شیلات، مرتبط نیستند و ادامه داد: قیمت قوطی، درب قوطی و روغن مورد استفاده 
افزایش یافته و هزینه های صیادی نیز بالا رفته است. مجموعه این عوامل موجب شده اند 
قیمت کنسرو ماهی تن تحت تأثیر قرار گیرد. به نظر من هزینه های بسته بندی تأثیرگذاری 

بیشتری در این افزایش قیمت داشته است.
افتاده خیلی  اتفاق  افزایش قیمتی که در کنسرو ماهی تن  گلشاهی اضافه کرد: 
غیرمعقول نیست و حتی نسبت به تورمی که در این یکی دو سال رخ داده، یعنی رشد 

قیمتی که در بخش مواد غذایی و سایر بخش ها شاهد بودیم، کمتر هم بوده است.
مردم در طرح های فروش ویژه، خرید کنند

وی افزود: به نفع هیچ تولیدکننده ای نیست که قیمت کالا بالا باشد و مردم نتوانند 
خرید کنند. حیات تولیدکننده به خرید مردم وابسته است. در حال حاضر یکی از 
دغدغه های تولیدکننده های کنسرو ماهی تن این است که قیمت ها را تعدیل کنند و در 
طرح های فروش ویژه، با کاهش سود خود، فروش را افزایش دهند. آن طور که من اطلاع 
دارم قرار است تولیدکنندگان بررسی هایی را انجام دهند و با توجه به اینکه الان قیمت 
صید داخلی تعدیل شده و کاهش یافته است، به صورت مقطعی و بدون ایجاد تنش در 
بازار، طرح های فروش ویژه بگذارند و به مردم در خرید و مصرف، کمک کنند. مردم هم 
با توجه به مدت زمان بالای نگه داری کنسرو ماهی تن که دوساله است، می توانند از این 

طرح ها استفاده کنند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس تشریح  کرد

دلایل ثبات نسبی در بازار ارز 
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس درباره علل ثبات نسبی در بازار ارز توضیحاتی ارائه 

کرد.
 الیاس حضرتی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس درباره ثبات در بازار ارز، گفت: 80 
درصد شرایط موجود نتیجه مدیریت بانک مرکزی است در واقع بانک مرکزی توانسته بازار 

عرضه و تقاضا را به خوبی کنترل کند.
نماینده مردم تهران، ری، اسلامشهر، شمیرانات و پردیس در مجلس شورای اسلامی با 
اشاره به اقدامات بانک مرکزی برای ساماندهی تقاضا در بازار ارز، اظهار کرد: بانک مرکزی 
بیشتر کارت خوان های سیار انتقال یافته به خارج از کشور را مسدود کرد و در تلاش است 
تعداد این پوزها را به صفر برساند از سوی دیگر نقل و انتقال پول توسط کارت خوان های 

سیار داخلی نیز محدود شده است.
وی با بیان اینکه بانک مرکزی نقل و انتقال پول توسط چک های پشت نویسی شده 
را ساماندهی کرد، افزود: کنترل واردات بدون انتقال ارز یکی دیگر از راهکارهای بانک 

مرکزی برای ثبات بازار ارز است.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه رئیس بانک مرکزی نسبت به وضعیت 
بازار ارز بسیار حساس است و اگر مسئله ای ایجاد شود سریعا در رسانه هایی مانند 
اینستاگرام و توئیتر پاسخ داده و عکس العمل نشان می دهد، اضافه کرد: بانک مرکزی 

بدون صرف هزینه و با کمک صرافی ها بدون ترزیق پول، بازار ارز را سامان می دهد.
این نماینده مردم در مجلس دهم ادامه داد: علیرغم اینکه در هفته های اخیر اتفاقات 
سیاسی بسیاری رخ داد اما با تلاش بانک مرکزی ثبات بازار ارز ماندگار بود، امیدواریم سایر 

بخش ها نیز همین حساسیت را داشته باشند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس درباره قیمت واقعی ارز، تصریح کرد: قیمت واقعی 
ارز به مجموع نیازها و وضعیت تولید بستگی دارد به این معنا که قیمت واقعی ارز در بازار 
آزاد و بازار مدیریت شده با یکدیگر متفاوت است در حال حاضر بیشتر ارز کشور باید صرف 

واردات کالاهای اساسی، دارو، مواد اولیه کارخانجات و... شود.

پس از 9 سال از اجرای قانون هدفمندی یارانه ها و 
پرداخت سه میلیون و 468 هزار میلیارد تومان یارانه به 
افراد جامعه، مقرر شد از ابتدای مهرماه سه دهک بالایی 
یارانه نگیرند که بنا بر اظهار نظر کارشناس اقتصادی 
یارانه نقدی فقط باید به دهک های پایین جامعه که قابل 

شناسایی است پرداخت شود. 
اظهارداشت:  وگویی  درگفت  پازوکی«   »مهدی 
پرداخت یارانه  در سال 1389 هدفمند نبود، بلکه برنامه  

پول پاشی بود و به همه یارانه پرداخت شد.
منابع  و  نفتی  درآمدهای  آنکه  وجود  با  افزود:  وی 
اما  یافته است  این سال ها کاهش  درآمدی دولت در 
اجرای  دوره  از  بلکه  نشده  کم  تنها  نه  دولت  مخارج 
قانون هدفمندی یارانه ها یک بار به کارکنان خود حقوق 
می پردازد و علاوه بر آن ماهیانه سه هزار و 500 میلیارد تومان نیز به حساب سرپرست خانوار یارانه نقدی واریز می کند. این کارشناس 
تاکید کرد: از جمعیت 83 میلیون نفری کشور سهم هر دهک حدود هشت میلیون و 300 هزار نفر است و مجموع سه دهک پایین 
جمعیتی 25 میلیون نفر می شود. وی با تاکید براینکه یارانه نقدی فقط و فقط باید به سه دهک پایین درآمدی پرداخت شود، گفت: در 
واقع به 25 میلیون نفر باید یارانه نقدی پرداخت شود در حالیکه هم اکنون بیش از 76 میلیون نفر معادل 95 درصد از جمعیت کشور 

یارانه می گیرند.
پازوکی اظهارداشت: از میان 25 میلیون نفر دهک پایین جامعه، 10 تا 12 میلیون نفر آنها تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی )ره( 
و سازمان بهزیستی هستند که نه تنها باید یارانه نقدی 45 هزار تومانی بگیرند بلکه باید یارانه آنها با توجه به رشد تورم افزایش یابد و برای 
این منظور باید یارانه افراد غیرنیازمند حذف شوند وی بیان کرد: برای پرداخت یارانه به دیگر افراد، باید در کمیته امداد امام خمینی )ع( 
ثبت نام کنند و راستی آزمایی شوند تا آنها نیز یارانه بگیرند و براین اساس باید دهک های بالا از لیست پرداخت یارانه نقدی حذف شوند.
این کارشناس در توضیح شناسایی دهک های پایین جامعه، گفت: شناسایی دهک های بالا سخت نیست چرا که بخشی از افراد 
حقوق بگیر دولت هستند و اطلاعات آنها موجود است، همچنین استادان دانشگاه، نیروهای کشوری و لشکری، تحت پوشش کمیته 
امداد و بهزیستی، حقوق بگیران سازمان تامین اجتماعی و بازنشستگان نیز مشخص هستند بنابراین مشکلی در شناسایی نیست و 
قابل شناسایی است. وی تاکید کرد: در حالی که دولت به دنبال حذف یارانه سه دهک بالایی جامعه است معتقدم که یارانه تنها باید به 
سه دهک پایین جامعه پرداخت شود. براساس این گزارش تاکنون یارانه نقدی در 102 مرحله به حساب سرپرستان خانوار واریز شده 

است که معادل سه میلیون و 468 هزار میلیارد تومان است.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، گفت: دائمی 
شدن قراردادهای ثبت نشده رافع مشکلات قرار 

دادهای سفید امضا است.
 علیرضا محجوب  در خصوص وضعیت کارگران 
از  زیادی  تعداد  نشدن  بیمه  گفت:  بیمه  بدون 
کارگران به دلیل اشکالات قانونی است، چرا که 
سازمان تامین اجتماعی، برخی از مصوبات مربوط 
به کارگران صنفی را رعایت نمی کند و اکثر کارگران 

بیمه نشده مربوط به کارگاه های صنفی است.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
بر اساس ماده  ادامه داد:  و پردیس در مجلس، 
92 قانون نظام صنفی سازمان تأمین اجتماعی 

فقط درصورت شکایت هر یک از کارکنان  واحدهای صنفی مبنی بر عدم پرداخت حق بیمه در مدت همکاری توسط افراد 
صنفی می تواند به نظر بازرس یا مندرجات دفاتر قانونی فرد صنفی، استناد و حق بیمه را دریافت کند، اما اگر کارکنان  واحدهای 

صنفی شکایت نکنند عملًا سابقه آنها ثبت نخواهد شد.
وی، با اشاره به اینکه برخی از کارگران به دلیل مشکلات اقتصادی و ترس از بیکاری از عدم پرداخت بیمه توسط کارفرما شکایت 
نمی کنند، اظهار کرد: سازمان تامین اجتماعی حتی در صورتی که کارگران شکایت هم نکند، بازرس هایی را مامور نظارت بر 

قانون کرده است.
ضرورت دائمی شدن قرار دادهای ثبت نشده کارگران

این نماینده مردم در مجلس دهم، با اشاره به وجود قرارداد های سفید امضای کارگران، خاطرنشان کرد: قراردادهای سفید 
موضوعی است که از قدیم وجود داشته و برای ساماندهی قرارداد های ما بین کارگران و کارفرمایان بخش نامه ای صادر شده 
اما برای اجرای آن سخت گیری نشده است. بر اساس این بخش نامه، اگر قراردادی توسط کارفرمایان ثبت نشود، دائمی تلقی 

می شود. اجرای کامل این قانون مانع بسیار خوبی برای امضاء قراردادهای سفید است. 
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس، خاطرنشان کرد: قانون به صورت مستقیم به دائمی شدن قرادادهای ثبت نشده اشاره نکرده 
است اما می توانیم از آن استنباط کنیم، بر اساس ماده 10 قانون کار،  قراردادها باید در چهار نسخه تنظیم شده و  یک نسخه از 
آن به اداره کار محل و یک نسخه نزد کارگر و یک نسخه نزد کارفرما و نسخه دیگر در اختیار شورای اسلامی کار قرار بگیرد در غیر 
این صورت قرار دادها دائمی تلقی خواهد شد، از طرفی اگر مجریان قانون به تفسیر و یا قانون جدیدی نیاز دارند، مجلس آمادگی 

دارد در هر زمینه به مجریان کمک کند. 

کارشناس اقتصادی: 

یارانه فقط به دهک های پایین جامعه پرداخت شود
محجوب:

چرا قراردادهای کارگران بر اساس قانون ثبت نمی شود؟

رونق تولید به شدت از چگونگی کیفیت نقدینگی در اقتصاد کشور تأثیر می پذیرد، اما 
سیاستگذاری های پولی تناقضی را در نقدینگی اقتصاد رقم زده که به یکی از مهمترین 

موانع تولید بدل شده است. 
طبق دیدگاه کارشناسان اقتصادی یکی از ضرورت های حمایت از تولید و ایجاد رونق 
در سرمایه گذاری و فعالیت های اقتصادی، پیش بینی پذیر بودن بازارها و ثبات در قیمت ها 
بوده و از مؤلفه های مهم که بر این ثبات و پیش بینی پذیری اثر می گذارد، کمّیت و کیفیت 

نقدینگی و تغییرات آن با توجه به انگیزه های سفته بازانه است.
نکته دیگر اینکه نقدینگی به خودی خود منفی نبوده و می تواند گردش اقتصادی را 
موجب شود امادر صورتی که حجم نقدینگی از رشد اقتصادی بیشتر باشد تورم و افزایش 

قیمت ها از مهمترین آثار منفی آن خواهد بود.
به اعتقاد صاحبنظران اقتصادی، در سال های اخیر، نوسانات بازار ارز، تورم و افزایش 
قیمت ها به گونه ای بوده که پیش بینی پذیری را به حداقل رسانده و در نتیجه مدیریت 
و نظارت بر کمیت و کیفیت نقدینگی بیش از هر زمان دیگری ضروری به نظر می رسد. 
این ضرورت بیش از هرچیز ناشی از وضعیت نامناسب و تناقض آمیز حاکم بر بخش تولید 
است. زیرا با وجود رشد و حجم بالای نقدینگی در اقتصاد کشور بخش یاد شده با کمبود 
نقدینگی مواجه است. یعنی نقدینگی کشور به جای بخش تولید به سمت سایر بخش 

ها در جریان است.
این مهم در اولویت سیاستگذاری های بانک مرکزی نیز قرار داشته است. به گزارش 
رسانه ها »عبدالناصر همتی«، رئیس کل بانک مرکزی در این مورد اظهار داشت: رشد 
نقدینگی ثبات قیمت ها را متاثر می کند بنابراین مشکل، وظیفه و تمرکز نخست ما روی 

کنترل این موضوع است.

وی در ادامه گفت: نکته دوم در این مورد، این است که نقدینگی به سمت تولید و رونق 
آن هدایت شود و لازمه آن این است که بدانیم چه تولیداتی با تزریق نقدینگی موجب 
رونق اقتصاد می شوند و درواقع بخش مولد اقتصاد کشور هستند، بنابراین شناسایی این 

بخش ها بسیار مهم است.
آمارها چه می گویند

مطابق با آمارهای منتشر شده رشد نقدینگی کشور با رشد اقتصادی هماهنگ نیست. 
در جدول زیر داده های موجود برای 5 سال بیانگر این امر است. برای مثال وقتی رشد 
اقتصادی از 1.6-  درصد در سال 1394 به 12.5 درصد در سال 1395 می رسد، ما 
شاهد کاهش رشد نقدینگی در طول این یک سال هستیم. این در حالی است که اگر 
متناسب با رشد اقتصادی، حجم نقدینگی نیز رشد کند، نه تنها پدیده ای منفی در اقتصاد 

به شمار نمی رود، بلکه حتی مثبت نیز تلقی می گردد.
درسال 1396 نیز رشد اقتصادی 3.7 درصد و رشد نقدینگی 22.1 درصد است. اما، 
سال بعد با اینکه رشد اقتصادی به 4.9- درصد کاهش می یابد درصد رشد نقدینگی 

بیشتر می شود. بنابر این اقتصاد کشور حاوی »تناقض نقدینگی« است.
برای اینکه ارتباط مستقیم رشد نقدینگی و توسعه، که بدون شک تولید را نیز شامل 
می شود مشخص شود، بهتر است وضعیت ایران را با کشورهای توسعه یافته جهان مقایسه 
کنیم. چنین مقایسه ای نشان می دهد که رشد نقدینگی کشور ما از رشد نقدینگی 
کشورهای توسعه یافته بسیار بیشتر است. به اعتقاد کارشناسان نرخ بالای رشد نقدینگی 
از ویژگی های اقتصادی کشورهای در حال توسعه و یا توسعه نیافته است. اکثر کشورهای 

توسعه یافته در کنترل نرخ رشد نقدینگی و پایین نگه داشتن آن موفق عمل کرده اند.
کشورهای توسعه یافته ای مانند آمریکا، چین، ژاپن، کره جنوبی، انگلستان و .... 

همگی دارای رشد نقدینگی زیر 10 درصد هستند. در جدول زیر درصد رشد نقدینگی 
این کشورها در سال 2018 آمده است. برای مثال، درصد رشد نقدینگی ایران تقریباً سه 

برابر کشور انگلستان و شش برابر کشور آمریکا است.
همچنین، برخی از کارشناسان، کشورهای جهان را از نظر رشد نقدینگی به پنج گروه 
تقسیم کرده اند. بر این اساس،گفته می شود که رشد نقدینگی در یک پنجم از کشورها 
کمتر از پنج درصد است؛ 40 درصد از کشورها نیز بین پنج تا 10 درصد نقدینگی دارند. 
رشد نقدینگی 23 درصد از کشورها نیز 10 تا 15 درصد است. در 11 درصد از کشورها 
رشد نقدینگی 15 تا 20 درصد و تنها هفت درصد از کشورها دارای رشد نقدینگی بالای 
23 درصد دارند که متأسفانه ایران نیز در این دسته قرار می گیرد که وعیت مطلوب و 

مناسبی نیست.
راه های مقابله با رشد نامناسب نقدینگی

طبق دیدگاه کارشناسان اقتصادی، سه راه حل برای کنترل رشد نقدینگی و کاهش 
حجم آن وجود دارد: نخستین راه حل عبارت است ازاعمال محدودیت بر رشد ترازنامه 
بانک ها به ویژه بانک های مشکلدار. به عبارت دیگر جلوگیری از بالاتر رفتن بدهی بانک ها 
از دارایی و سرمایه آنها؛دومین اقدام به نظارت شدید بر بانک ها به منظور ممانعت از ورود 
در فعالیت های سفته بازانه توسط شرکت های زیرمجموعه و سایر اشخاص مرتبط باز 
می گردد. بانک ها به جای تأمین سرمایه مورد نیاز بنگاه های اقتصادی و کمک به تولید، 
به دلایلی جهت جبران بدهی های و یا پرداخت سود سپرده گذاران خود وارد بازارهای 
مختلف مانند ارز، سکه و مسکن می شوند. این امر نوسانات شدید و نابسامانی های قابل 
توجهی را در بازارهای مذکور موجب می شود؛ کنترل اعطای تسهیلات کلان توسط مقام 
ناظر نیز سومین راهکار به شمار می رود. در برخی موارد بانک ها به افراد و نهادهای خاصی 
تسهیلات کلانی اعطا می کنند که ضرورتاً در تولید سرمایه گذاری نکرده و اشتغالی ایجاد 

نمی کنند. 
موضوع مهم دیگر که از ماهیت دولتی اقتصاد ناشی می شود این است که دولت های 
مختلفی که بر سر کار می آیند سیاست های اقتصادی دستوری را اعمال کرده و تکالیفی 
برعهده بانک ها قرار می دهند که سودآوری آنها را کاهش می دهد. درواقع، حاکمیت 
به عنوان  انجام وظایف خود  از  بانک ها  نتیجه  در  نقض می کنند.  را  بانک ها  شرکتی 

واسطه گرهای مالی و هدایت کننده نهایی نقدینگی عاجز می شوند.
برای مثال، در سیاستگذاری پولی نرخ های سود روی سپرده ها و تسهیلات به صورت 
دستوری تعیین می شود. با تعیین دستوری نرخ های سود این امکان از بانک ها سلب 
می شود تا متناسب با شرایط اقتصاد کلان و اعتبارسنجی متقاضیان، نرخ سود تسهیلات 
را تعیین کنند. موضوع تورم هم وجود دارد. نرخ تورم در کشور ما بالا و دارای نوسانات 
شدید است. حتی دوره هایی وجود دارد که تورم از نرخ های سود تسهیلات نیز بیشتر 
برای  ناچار  به  بانک ها  دستوری  پولی  سیاستگذاری های  تداوم  صورت  در  می شود. 

ماندگاری به بنگاهداری روی می آورند.
به طورکل،صاحبنظران اقتصادی معتقدند که کنترل نقدینگی و هدایت آن در مسیر 
درست، بستگی به سیاستگذاری دولت در حوزه بانکداری دارد. تقریباً، می توان گفت در 
این مورد همه چیز از بانک ها شروع می شود. در حالت عادی، بانک ها اعتبار در اختیار 
بنگاه های متقاضی قرار می دهند؛ لذا با افزایش عرضه پول)حجم نقدینگی( در اقتصاد، 
دسترسی بنگاه ها نیز به منابع نقد بهبود می یابد. اما اگر بانک ها نتوانند وظیفه خود را به 

درستی انجام دهند، جریان نقدینگی به سمت بنگاه ها دچار اختلال می شود.
علاوه بر همه این موارد،، عملکرد بانک ها نه تنها در کوتاه مدت می تواند بر اقتصاد تأثیر 

بگذارد، بلکه رشد بلندمدت اقتصاد نیز به کارآیی این نهادها بستگی دارد.

راههای مقابله با رشد نامناسب نقدینگی چیست؟

تناقض نقدینگی و مشکلات تولید

تورم، با خودش تلخی دارد. صحبتش که می شود، یک غول 
بی شاخ و دم ظاهر می شود. گاهی این سوال مطرح می شود که 
چه کنیم تا ارزش پول مان با بالا رفتن تورم، کم نشود. حتی اگر قرار 
باشد پس انداز داشته باشیم، باز هم تورم سریع تر از پس اندازمان 

حرکت می کند. 
آن  کم  دست  کرد؟  کنترل  می شود  را  تورم  کرد؟  باید  چه  اما 
بخشی که دست مردم است، خیلی قابل کنترل نیست. مگر آنکه 
عادت های اقتصادی را تغییر دهیم. اما راهکار اصلی جای دیگری 
است. فرض را بر این بگیرید که تورم با وضعیت فعلی قابل کاهش 
نیست. در این صورت باید کاری کرد که از سرعتش عقب نمانیم. 
یعنی کاری کنیم که درآمد یا پس اندازمان هم به همان اندازه رشد 

کند.

جلوتر از تورم حرکت کنید
اما چطور ممکن است؟ اگر قرار است راهی قانونی و حلال را 
طی کنیم، مگر می شود بیشتر از چیزی که حقوق مان بالا رفته، 
پول به دست بیاوریم؟ شاید راه های بسیاری برای آن باشد اما در 
این گزارش یک پیشنهاد ساده برایتان داریم: سرمایه گذاری در 

بورس.
 اما چطور؟ نکات زیر را به خاطر بسپارید:

1- وقتی در جایی به نام بورس سرمایه گذاری می کنید – اگر 
سهام یک شرکت مصرفی مثل موادغذایی یا امثال آن را خریده 
باشید – در حقیقت بخشی از سهام یک شرکت را شریک شده اید.

2- وقتی تورم بالا می رود چه اتفاقی افتاده است؟ قیمت مواد 
مصرفی مثل محصولات همان شرکتی که سهامش را خریدید، 

گران شده است. نکته مهم اینجاست که وقتی محصول شرکتی 
گران می شود، سود نهایی که به حساب سهامداران واریز می شود 
هم بالا می رود. البته در این میان متغیرهای دیگری هم دخیل 
است. برخی مواقع به هر دلیل ممکن است سود شرکت افت کند و 
اگر این اتفاق همزمان با سرمایه گذاری شما شود، فرضی که در بالا 
به آن اشاره کردیم، محقق نمی شود. یعنی باید بگوییم در حالت 
عادی و اگر موانع دیگری برای افت ارزش سهام شرکت مربوطه 

نباشد، سود می کنید.
3- فراموش نکنید که بازار بورس یک بازار ریسکی است و نیاز به 
صبر و آگاهی دارد. اگر قصد دارید این راه را برای حفظ دارایی تان 
از تاثیر تورم انتخاب کنید، بخشی از آن را در نقاط غیر ریسکی مثل 
بانک بگذارید و حتما از طریق کارگزاری های مطمئن، اقدام به 

سرمایه گذاری کنید.
4- به یاد داشته باشید که مرحله اول، حفظ ارزش پول است و 

مرحله بعد رسیدن به سود.

یک راه برای اینکه از تورم جا نمانید!

بدهی های خارجی ایران در پایان خردادماه سال جاری نسبت به نخستین سال ماه 
پنج درصد کاهش داشته است. به گزارش ایسنا، بر اساس آمار بانک مرکزی ایران، حجم 
بدهی های خارجی کشور در خردادماه سال جاری هشت میلیارد و 678 میلیون دلار رسید 
که از مجموع این رقم، یک میلیارد و 708 میلیون دلار آن مربوط به بدهی های کوتاه مدت 
است. به این ترتیب بدهی های خارجی بلندمدت کشور در پایان خردادماه سال جاری 
شش میلیارد و 969 میلیون دلار برآورد شده است. همچنین بدهی های خارجی ایران بر 
اساس یورو، هفت میلیارد و 700 میلیون یورو است که یک میلیارد و 516 میلیون یورو از آن 
کوتاه مدت و شش میلیارد و 184 میلیون یوروی آن بلند مدت است. این در حالی است که 
میزان بدهی خارجی ایران در اردیبهشت ماه سال جاری بر اساس برآوردهای بانک مرکزی 
هشت میلیارد و 816 میلیون دلار بوده است. میزان بدهی های کوتاه مدت خارجی ایران در 
اردیبهشت ماه نیز یک میلیارد و 735 میلیون دلار و بدهی های بلندمدت هفت میلیارد و 82 
میلیون دلار بوده است. به این ترتیب می توان گفت که حجم بدهی های خارجی ایران در 
خردادماه سال جاری 1.57 درصد نسبت به اردیبهشت ماه کاهش یافته است. میزان بدهی 
خارجی ایران در فروردین ماه سال جاری 9 میلیارد و 124 میلیون دلار معادل هشت میلیارد 
و 114 میلیون یورو بوده که به این ترتیب بدهی خارجی ایران در پایان خردادماه نسبت به 

ماه نخست سال نیز حدود پنج درصد کاهش یافته است.

بدهی خارجی ایران کم شد

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه 
مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 

به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
رای اصلاحی 

تاریخ 1397/12/10 جلسه هیات دوم موضوع قانون تعیین تکلیف با حضور امضاء 
کنندگان زیر تشکیل در خصوص پرونده کلاسه 1391114430002016754 مربوط 
به آقای اسداله بابایی فرزند رضاعلی موضوع رای شماره 139760330002038491 
اعلام می گردد در قسمتی از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 121/78 مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از 2180 اصلی آمده که صحیح آن 
پلاک شماره فرعی از 2180 اصلی می باشد. بدیهی است بقیه مندرجات رای به قوت 

خود باقی می باشد و رای اولیه اصلاحی توامان قابلیت اجرا دارد . 
عباس پورحسنی حجت آبادی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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مدیرعامل باشگاه پرسپولیس:

 فیفا جای مناسبی برای رودررو شدن
 با برانکو نیست

 مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: فیفا جای مناسبی برای رودررو شدن با برانکو 
نیست. در تلاش هستیم تا با او مصالحه کنیم. 

محمدحسن انصاری فرد در مورد مصالحه با برانکو گفت: مکاتباتی را با برانکو و مدیر 
برنامه های او داشتیم و اعلام کردیم که در محیط دوستانه بدون مراجعه به فیفا موضوع 
را حل کنیم. برانکو زحمات زیادی برای پرسپولیس کشید و رابطه خوبی هم با ما دارد. به 
همین خاطر فیفا برای ما جای مناسبی نیست که در آنجا بخواهیم رو در روی همدیگر 
قرار بگیریم. این موضوع را انعکاس دادیم که آماده مذاکره و تفاهم هستیم که مدیر برنامه 
های او هم اعلام آمادگی کرده که در اسرع وقت که منابع مالی را تامین کنیم و با برانکو و 

مدیر برنامه اش تفاهم را امضا و طلب برانکو را پرداخت کنیم.
وی در مورد شکایت محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتور و اینکه او اعلام کرده 
علیرضا بیرانوند باید رفتارش را اصلاح کند، افزود: بیرانوند مشکلی ندارد و مساله او تمام 
شده است. قصد ندارم جواب کسی را بدهم. هیچ گزارشی هم علیه بیرانوند از داور و 
مرجع رسمی به کمیته انضباطی نرسیده و قصد ندارم در مورد این موضوع صحبت کنم.
مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت: مورد خاصی از بیرانوند ندیدم. او هم بزرگوارانه 
عذرخواهی کرده و مساله خاصی نیست. دامن زدن به این موضوع درست نیست. من 
خودم در تبریز شاهد توهین هایی که به بیرانوند می شد بودم  اما او خویشتن داری کرد 

و به همین خاطر از او تشکر می کنیم. امیدوارم به این حاشیه ها زیاد دامن زده نشود.
وی در مورد بلیت فروشی هم گفت: جلسات  خیلی خوبی را با فرد مسئول برگزار کردیم 
و هماهنگی های لازم انجام شده تا هواداران دیگر با مشکلی برای تهیه بلیت مواجه 

نشود. اسپانسر ما هم در این ارتباط به ما کمک خواهد کرد.
مدیرعامل پرسپولیس در مورد اجرای قانون نسبت 90 به 10 درصدی هواداران در 
مسابقات لیگ برتر از جمله شهرآورد تهران گفت: با وضعیت فعلی اجرای این قانون 
امکان پذیر نیست مگر اینکه هر باشگاه برای هوادارانشان کارت هواداری صادر کند. 
برنامه خوبی برای هواداران داریم که آنها شناسایی شوند. اگر این موضوع پیاده شود 
این مساله می تواند اجرایی شود اما با شرایط کنونی اجرای این قانون امکان پذیر نیست. 

چگونه می خواهند تشخیص دهند چه کسی پرسپولیسی است یا استقلالی؟
وی در مورد اینکه آیا تمدید قرارداد بیرانوند نهایی شده است؟ گفت: هنوز قرارداد 
جدید به امضا نرسیده اما تفاهم صورت گرفته است و همان بند فسخ 700 هزار دلاری 
در قرارداد او وجود دارد. پس از بازگشت بیرانوند از سفر تیم ملی، تمدید قرارداد را نهایی 
خواهیم کرد. مدیرعامل پرسپولیس در مورد حضور افشین پیروانی به عنوان مدیر تیم و 

جایگزینی محسن خلیلی اضافه کرد: هیچ برنامه ای برای اینکار نداریم.
وی اضافه کرد: برخی هنوز از اسم پیروزی برای باشگاه استفاده می کنند که تاکید 

داریم اگر جایی نامی از ما برده می شود به عنوان پرسپولیس این نام مطرح شود.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا هنوز در ثبت شرکت ها نام حمیدرضا گرشاسبی به 
عنوان مدیرعامل پرسپولیس ثبت شده است؟ خاطرنشان کرد: بله، باید تغییراتش را 

انجام دهیم و در آینده ای نزدیک این تغییر را انجام خواهیم داد.
انصاری فرد در مورد ممنوع الخروجی گرشاسبی گفت: هر مدیرعاملی که در این چند 
وقت در باشگاه کار کرده ممکن است دچار این شرایط شود. امیدوارم شرایط به نحوی 

رقم بخورد که دیگر این اتفاق رخ ندهد. هیچ جابه جایی تا نیم فصل نداریم.  
وی در رابطه با جذب بازیکن جدید اضافه کرد: فهرست تیم ما پر است و نمی توانیم 
بازیکنی جذب کنیم. هیچ جابه جایی تا نیم فصل نداریم. در نیم فصل هم اگر بخواهیم 
بازیکنی جذب کنیم باید با نظر سرمربی تیم بازیکنی از فهرست خارج شود. اگر گابریل 

کالدرون نخواهد بازیکنی از لیست خارج شود تغییری نخواهیم داشت.

مدیر حقوقی تراکتور:

 پرونده بیرانوند با عذرخواهی بسته نمی شود
 مدیر حقوقی باشگاه تراکتور گفت که با عذرخواهی بیرانوند، پرونده مطروحه برای 
او در کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال مختومه نمی شود و باید رسیدگی انجام و رأی 

صادر شود. 
مصطفی کاراندیش درباره پرونده شکایت از علیرضا بیرانوند دروازه بان پرسپولیس 
اظهار کرد: از بیرانوند به کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال شکایت کرده ایم و اینطور 

نیست که با عذرخواهی او پرونده بسته شود.
مدیر حقوقی باشگاه تراکتور افزود: منتظر اتخاذ تصمیم از سوی کمیته انضباطی 
فدراسیون فوتبال هستیم. البته این تخلف جزو مواردی است که نیاز به شکایت باشگاه 
ندارد و کمیته انضباطی باید ورود کرده و موضوع را بررسی کند. با این حال، باشگاه 
تراکتور نیز به منظور صیانت از حقوق طرفداران و هواداران خود از بیرانوند شکایت 
کرده است و باید به این شکایت رسیدگی شود. کاراندیش گفت: اگر قرار باشد با یک 
عذرخواهی همه چیز تمام شود، از این به بعد هواداران تراکتور می توانند هر حرکتی 
انجام دهند و من به عنوان معاون حقوقی باشگاه، از الان عذرخواهی می کنم. این مقام 
مسئول در باشگاه تراکتور اضافه کرد: متاسفانه علاوه بر بیرانوند، هواداران پرسپولیس 
بارها به هواداران تراکتور توهین کردند و نمونه های آن در دیدار پرسپولیس با سایپا 
و مراسم معارفه محمدحسن انصاری فرد است. مدیر حقوقی باشگاه تراکتور گفت: 
فرهنگ قبول اشتباه، فرهنگ خوبی است اما در مورد بازیکنی که هر سه الی چهار 
بازی، حرکاتی از او سر می زند، باید برخورد مقتضی صورت گیرد و اگر برخورد نشود، 
موچب تجری سایر بازیکنان نیز می شود. کاراندیش همچنین از تعلل کمیته اخلاق در 
صدور رأی پرونده فروزان انتقاد کرد و گفت: همچنان منتظر تصمیم گیری کمیته اخلاق 
در این پرونده هستیم و همین مساله باعث شده در پیگیری حقوق باشگاه به بی کفایتی 
در بین هواداران متهم شویم. این در حالی است که به طور قطع، سرعت در دادرسی 
اطمینان مردم به سیستم قضایی را تضمین می کند و فرقی نمی کند این سرعت در 

دستگاه قضایی یا رکن قضایی فدراسیون باشد.

مدیرعامل باشگاه استقلال:

 مجوز حضور در لیگ قهرمانان آسیا را می گیریم
مدیرعامل باشگاه استقلال، گفت: مجوز حضور در لیگ قهرمانان آسیا را خواهیم 

گرفت و هواداران عزیز استقلال از این بابت نگرانی نداشته باشند. 
»امیرحسین فتحی« اظهار داشت: اعضای هیات مدیره باشگاه استقلال در تلاش 
را  آسیا  قهرمانان  لیگ  در  پیگیری های خود مجوز حضور  با  تا  شبانه روزی هستند 
دریافت کنیم. وی افزود: هم اکنون که با شما در حال صحبت هستم، نشست هیات 
مدیره باشگاه استقلال در حال برگزاری است و جا دارد از مدیران ارشد باشگاه تشکر 
ویژه ای داشته باشم که دلسوزانه تلاش های بی وقفه ای داشته اند. مدیرعامل باشگاه 
استقلال خاطرنشان کرد: در 20 روز اخیر با تلاش های شبانه روزی و جلسات فراوانی 
که داشته ایم با افرادی که طلب داشتند مذاکره و به دنبال منابع مالی بوده ایم تا بتوانیم 
موانعی را که پیش روی باشگاه بود را برطرف کنیم. فتحی تاکید کرد: به امید خدا مجوز 
حضور در لیگ قهرمانان آسیا را دریافت می کنیم و هواداران عزیز و دوست داشتنی 
استقلال از این بابت نگرانی نداشته باشند. وی گفت: اگرچه 2 هفته از مسابقات لیگ 
برتر گذشته است و استقلال نتوانسته به پیروزی برسد، اما تیم خوبی داریم که از مربیان 
و بازیکنان مجرب بهره می برد و به طور حتم در ادامه لیگ برتر به نتایجی در شان نام 

بزرگ استقلال می رسیم.

»2 اسطوره«؛ لقب فدراسیون جهانی بسکتبال 
به حدادی و نیکخواه بهرامی

المپیک 2020 توکیو، فدراسیون  به   بدنبال صعود تیم ملی بسکتبال کشورمان 
جهانی بسکتبال )فیبا( با تمجید و تحسین »حامد حدادی« و »صمد نیکخواه بهرامی« 

ستاره های بسکتبال ایران را »اسطوره« نامید. 
تیم ملی بسکتبال ایران در آخرین دیدارش از جام جهانی 2019 برابر فیلیپین به برتری 
رسید و با توجه به شکست چین برابر نیجریه، سهمیه مستقیم المپیک 2020 را کسب 
کرد و سال آینده راهی توکیو می شود. در پایان این مسابقه فدراسیون جهانی بسکتبال با 
اشاره به اینکه ایران توانسته بهترین تیم آسیایی جام شده و به المپیک برسد، از عملکرد 
ملی پوشان ایران تمجید کرد؛ فیبا در گزارش خود از حامد حدادی سنتر توانمند تیم 
ملی و بهترین بازیکن دیدار مقابل فیلیپین و نیکخواه بهرامی کاپیتان تیم ملی تمجید کرد 
و از آنها به عنوان 2 اسطوره بسکتبال ایران یاد کرد که توانستند در سومین جام جهانی 
پیاپی خود حضور یافته و اینبار سهمیه المپیک را نیز کسب کنند. تیم ملی بسکتبال 
کشورمان در مرحله گروهی جام در شرایطی که می توانست با 2 برد به جمع 16 تیم 
جهان برسد برابر پورتوریکو، تونس و اسپانیا باخت اما در ادامه مسیر و با توجه به صعود 
نکردن چین به جمع 16 تیم پایانی، امید المپیکی شدن زنده ماند و تیم ملی با برتری 

برابر آنگولا و نیجریه توانست به بزرگ ترین رویداد ورزشی جهان صعود کند.

تیم ملی بسکتبال ایران  روز یکشنبه با پیروزی برابر فیلیپین و با توجه به برتری نیجریه 
مقابل چین، سهمیه مستقیم المپیک توکیو را از جام جهانی به دست آورد. 

تیم ملی بسکتبال ایران که در گروه N جام جهانی قرار دارد، امروز یکشنبه برای برگزاری 
آخرین دیدار خود در این جام و در شهر پکن به مصاف فیلیپین رفت. تیم ملی ایران در 
پایان این دیدار موفق به کسب برتری 95 بر 75 شد. نیمه نخست این دیدار با برتری 48 

بر 34 ایران به پایان رسید. 
بدین ترتیب با توجه به پیروزی نیجریه مقابل چین در دیدار همزمانی که در شهر پکن 
جریان داشت، بسکتبال ایران به عنوان بهترین تیم قاره آسیا صاحب سهمیه المپیک 

شد. 
نتیجه دیدار تیم های ملی بسکتبال ایران و فیلیپین به این شرح است:

* ایران 95 - فیلیپین 75
)30 بر 24(، )18 بر 10(، )27 بر 16(، )25 بر 20(

صمد نیکخواه بهرامی، حامد حدادی بهنام یخچالی، محمد جمشیدی و محمد 
حسن زاده بازیکنانی بودند که ترکیب تیم ملی بسکتبال را برای آغاز دیدار برابر فیلیپین 

تشکیل دادند.
بازیکنان فیلیپین در کوارتر نخست این دیدار بارها با شوت های سه امتیازی خود موفق 
به گلزنی شدند اما این ملی پوشان ایران بودند که موفق شدند نتیجه این کوارتر را از آن 
خود کنند. آنها این کوارتر را با گلزنی حامد حدادی آغاز کردند و در مجموع نسبت به 
حریف خطای کمتری مرتکب شدند در حالیکه دفاع بهتری داشته و حملات بیشتری 
هم انجام دادند. بدین ترتیب توانستند با 6 اختلاف امتیاز و با نتیجه 30 بر 24 صاحب 

برتری شدند. 
در ثانیه های پایانی کوارتر اول بهنام یخچالی و هماهنگی خوب این بازیکن با صمد 
نیکخواه بهرامی بود که تیم ایران را طی دو شوت متوالی صاحب سه و دو امتیاز کرد تا برد 

به نسبت قاطعی برای ایران ثبت شود. 
در کوارتر دوم بازیکنان دو تیم برای کسب امتیاز رقابت نزدیک تری پیگیری کردند 
طوریکه در امتیاز 7 مساوی شدند. سه دقیقه از این کوارتر گذشته بود که ایران دو امتیاز 
پیش افتاد )9بر 7(؛ بعد از آن مهران شاهین طبع در وقت استراحت نکات لازم برای 
عملکرد بهتر را به بازیکنان خود گوشزد کرد. در بازگشت به زمین، شوت سه امتیازی 
سجاد مشایخی امتیاز ایران را به 12 رساند. در این دقایق دفاع خوب بازیکنان ایران مانع 

نتیجه گیری فیلیپینی ها از طراحی حملات شان می شد.
فیلیپین همچنان در کسب امتیاز ناکام بود که نفوذ حامد حدادی و شوت دو امتیازی 
او، تیم ایران را به امتیاز 14 رساند. در ادامه و بعد از اینکه فیلیپین از موقعیت ایجاد شده 
برای پرتاب صاحب دو امتیاز شد، داور دو پرتاب آزاد هم برای تیم ایران اعلام کرد که البته 

حامد حدادی فقط یکی از آنها را وارد سبد کرد. 
در این کوارتر خطای مکرر بازیکنان فیلیپین بر روی حامد حدادی بارها باعث توقف 
مسابقه شد. این یکی از راهکارهای فیلیپینی ها برای ممانعت از افزایش امتیازات تیم 
ایران بود که البته کمتر به نتیجه رسید و نتوانست مانع شکست آنها شود. ایران در کوارتر 

دوم صاحب برتری 18 بر 10 شد. 
بدین ترتیب تیم ملی بسکتبال نیمه نخست دیدار برابر فیلیپین را با برتری 48 بر 34 

به پایان رساند.
آغاز کوارتر سوم دیدار تیم های ملی بسکتبال ایران و فیلیپین با گلزنی محمد حسن 
زاده همراه بود. این بازیکن چند ثانیه بعد و بلافاصله پس از خطای بازیکن حریف، 

مرتکب خطا شد. 
در ادامه گلزنی ملی پوشان ایران، آنها را تا کسب دهمین امتیاز پیش برد در حالیکه سه 
دقیقه از کوارتر گذشته بود و تیم حریف تنها سه امتیاز به دست آورده بود.  در دقیقه 4 
اقدام حامد حدادی به گلزنی، دو امتیاز به اندوخته های تیم ایران اضافه کرد. ثبت نتیجه 

14 بر 7 به سود ایران در نیمه کوارتر سوم، باعث شده بود فیلیپینی ها در برخی ثانیه ها 
به بازی پیرامونی همراه با فشار بیشتر روی دفاع ایران روی بیاورند تا راهگشایی شود برای 
کاهش جبران عقب افتادگی شان؛ اگرچه آنها از این راه هم خیلی به نتیجه نرسیدند با 

نتیجه  27 بر 16 متحمل شکست در کوارتر سوم شدند. 
تیم ملی بسکتبال فیلیپین که نتیجه هر سه کوارتر ابتدایی دیدار برابر ایران را واگذار 
کرده بود، کوارتر چهارم این دیدار را با چهار بازیکن پیرامونی آغاز کرد اما از اولین حمله 
خود نتوانست نتیجه بگیرد. البته آنها خیلی زود دو امتیاز به اندوخته های شان اضافه 
کردند اما مایک رستم پور با یک پرتاب سه امتیازی خیلی سریع این حرکت حریف را 

جبران کرد. 
در این لحظات فیلیپینی ها سعی داشتند رقابت نزدیک تری با ایران داشته باشند 

طوریکه بازی تا امتیاز 5 به 4 )بّه سود ایران( هم پیش رفت. 
اولین وقت استراحت این کوارتر توسط سرمربی فیلیپین و به خاطر بالا رفتن اختلاف 
امتیاز شاگردانش اعلام شد. نتیجه گوشزدهای سرمربی فیلیپین در این وقت استراحت، 
تساوی 10 بر 10 بازی بود. در دقیقه پنجم و در حالیکه فیلیپین با دو اختلاف امتیاز و با 

نتیه 14 به 12 عقب بود، »بلک« بازیکن آمریکایی فیلیپین دیسکالیفه شد. 
این کوارتر در نهایت با برتری 25 بر20 فیلیپین تمام شد اما این تیم در مجموع بازنده 

این دیدار شد. 
این برای دومین بار است که بسکتبال ایران از طریق کسب سهمیه، راهی المپیک می 

شود. 
تیم ملی بسکتبال ایران پیش از این با قهرمانی در مسابقات قهرمانی 2007 آسیا 

صاحب سهمیه المپیک 2008 پکن شده بود. 
شاهین طبع: خدا با ما بود و توانستیم المپیکی شویم

 سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران با اشاره به برد تیم ملی و باخت چین برابر نیجریه 
گفت: خدا با ما بود که توانستیم با برد در 2 مسابقه اخیر سهمیه المپیک بگیریم. 

مهران شاهین طبع پس از برد تیم ملی بسکتبال برابر فیلیپین و صعود به المپیک توکیو 
در نشست خبری حاضر شد و اظهار داشت: بازی خوبی برابر فیلیپین داشتیم. ما برابر 
پورتوریکو و اسپانیا در دقایقی آخر باخته بودیم. آنها تیم های بزرگی بودند که برابرشان 

باخته بودیم و این موضوع بر کار ما تاثیر گذاشته بود.
برنده  با اختلاف خوب  باید  برابر فیلیپین  ادامه داد:  سرمربی تیم ملی بسکتبال 
می شدیم. افتخار بزرگی بود و توانستیم برنده شویم و سهمیه المپیک را بگیریم. من این 

اتفاق خوب را به همه مردم تبریک می گویم.
شاهین طبع ادامه داد: نحوه برگزاری مسابقات و شرایط جدید فیبا کیفیت کار را 
بالاتر می برد. این شرایط فرصت دوباره ای به تیم ها می دهد که بتوانند رقابتشان را ادامه 

بدهند. در این جام هم خدا با ما بود و توانستیم با برد در 2 بازی اخیر سهمیه بگیریم.
وی درباره بازی نکردن میثم میرزایی در جام جهانی 2019 اظهار داشت: موضوع 
کاملا بحث فنی است. برخی سوال ها درباره وظیفه مربی است. میثم بازیکن خوبی 

است و در رقابت های انتخابی خیلی به ما کمک کرد.
شاهین طبع افزود: بعضی اوقات و در برخی شرایط یکسری بازیکنان با تجربه تر 
هستند و در آن زمان باید از آنها استفاده کنیم. بازی نکردن او کاملا فنی بود و مساله 

دیگری وجود ندارد.
سرمربی تیم ملی بسکتبال درباره دیدار با فیلیپین بیان کرد: این تیم توانایی امتیازآوری 
زیادی دارد. ما نیز باید با اختلافی برنده می شدیم که بتوانیم در صورت باخت چین 
سهمیه بگیریم. به هر حال ما در جریان بازی تحت تاثیر مسابقه چین و نیجریه هم بودیم 
و در این دقایق کار حساس تر می شود و به نظرم مربی نیز باید بیشتر دقت کند. زمانی که 
چین از حریفش عقب بود بازیکنان انگیزه بیشتری گرفته و امتیاز بیشتری کسب کردند.

پرواز از چین به توکیو با بال های نیجریه

 بسکتبال ایران المپیکی شد

ملی پوش کاراته ایران گفت: به نظر می رسد عده ای در کاراته به دنبال حضور در المپیک 
هستند و آنها فکر می کنند که راه آن تخریب کادرفنی و ملی پوشان است.

امیر مهدی زاده در خصوص سکوت رسانه ای اخیر خود اظهار داشت: احترام زیادی برای 
جامعه کاراته قائل هستم و اگر در کاراته دنیا رشد کردم از حمایت  و دعای آنها بوده است. 
به همین دلیل وظیفه خود می دانم که به جامعه کاراته احترام بگذارم و در خصوص عملکردم 
پاسخگو باشم. البته این حق را دارم که برخی مواقع سکوت کنم، اما احساس می کنم نباید 
فقط در بردها و موفقیت ها صحبت کرد. باید در مواقعی که شرایط به گونه ای دیگری نیز رقم 

می خورد، این شجاعت را داشت که برای جامعه کاراته صحبت کرد.
تا قبل از سال جاری همیشه بهترین و خوشرنگ ترین مدال ها را کسب کردم

وی در خصوص عملکرد خود در سال های حضور در تیم ملی گفت: بعد از قهرمانی جهان در 
سال 2012 زانوی خود را جراحی کردم و در سال 2013 در هیچ مسابقه ای شرکت نکردم. در 
سال 2014 موفق به کسب طلای بازی های آسیایی، طلای دانشجویان جهان و برنز مسابقات 
جهانی شدم. در سال 2015 قهرمان آسیا و در سال 2016 مجددا قهرمان جهان شدم. در 
مسابقات قهرمانی آسیا 2017 یک بار دیگر قهرمان آسیا شدم و در سال 2018 نیز مدال برنز 
بازی های آسیایی را کسب کردم. این عملکرد نشان می دهد هر سال بهترین و خوشرنگ ترین 

مدال ها را کسب کردم.
مهدی زاده هیچ تغییری نکرده است

ملی پوش کاراته ایران خاطرنشان کرد: حضور  7،6  ساله روی سکوی قهرمانی آسیا و جهان 
توقعات را از من بالا برده است و همه دوست دارند امیر مهدی زاده همیشه با خوشرنگ ترین 

مدال از مسابقات بازگردد، اما با تغییر وزن من شرایط تفاوت کرده است  و نیاز به زمان دارم. امیر 
مهدی زاده هیچ تغییری از لحاظ ورزشی و تمرینی نکرده است و می توان صحت ادعایم  را از 
مربیان تیم ملی جویا شد. هنوز در اردوها  سختی  و زحمت زیادی می کشم تا شرایطی که در 

وزن  60 کیلوگرم داشتم را در وزن 67 کیلوگرم نیز به وجود بیاورم.
فشار و توقعات از من زیاد است

مهدی زاده با اشاره به فشارها و توقعات از خود عنوان کرد: حضور در لیگ برتر کارته وان  ژاپن، 
دومین حضور من در وزن 67- کیلوگرم در مسابقات لیگ های برتر کاراته وان بود. در مسابقات 
قهرمانی آسیا که آن اتفاقات افتاد و نتوانستم مبارزه کنم. احساس می کنم بعد از تنها حضور در 
دو مسابقه، فشار و توقعات از امیر مهدی زاده زیاد است. باید واقع بینانه تر در خصوص عملکرد 
من صحبت کرد و نمی شود با دو مسابقه انتظار داشت همان عملکرد وزن 60- کیلوگرم را در 

وزن جدید داشته باشم. 
دوست دارم مجددا به جمع بهترین ها بازگردم

وی خاطرنشان کرد: ما حرفه ای ورزش می کنیم و باید حرفه ای نیز فکر کنیم و احساسی 
تصمیم نگیریم. در حال حاضر 10 کیلو وزن من تغییر کرده است و نیاز به زمان دارم تا در این 
وزن شرایط گذشته را به وجود بیاورم. مطمئن باشید انگیزه های من نه تنها کمتر نشده است 
بلکه با حضور در وزن جدید انگیزه مضاعفی پیدا کردم. اولین نفری که دوست دارد مهدی زاده 
مجددا به جمع بهترین های دنیا بازگردد خودم هستم. با تمام وجود نیز تلاش می کنم، اما 
نمی شود از برخی واقعیت ها چشم پوشی کرد. نباید برای موفقیت عجله کرد و نیاز به فرصت 

دارم.

از انتقادات مغرضانه برای تمرین بیشتر استفاده می کنم
دارنده دو مدال طلا و یک برنز جهان در خصوص انتقادات اخیر از عملکردش گفت: تمام 
انتقادات را می شنوم و سعی می کنم برای پیشرفت از انتقادات سازنده استفاده کنم. از انتقادات 
مغرضانه که جهت تخریب من و تیم ملی کاراته مطرح می شود نیز برای انگیزه گرفتن و بیشتر 
تمرین کردن استفاده می کنم. در کاراته به تجربه ای رسیدم که بتوانم شرایط را مدیریت کنم. 
نباید روی خود فشار و بار ایجاد کنم و می دانم با گذشت زمان از این شرایط خارج می شوم. در 
حال حاضر صبوری، تلاش و زحمت مضاعف بهترین کار خواهد بود. صبر کردن بعد از تغییر 
وزن و شکست خودن، در حالی که المپیک را نیز پیش رو دارم کار بسیار سختی است. اینکه 
صبور باشم و فقط تمرین کنم واقعا شرایط سختی است، اما مطمئنم پیروز و سربلند از این 

شرایط بیرون خواهم آمد.
تصور دوستان در خصوص کسب سهمیه المپیک اشتباه است

ملی پوش کاراته ایران در خصوص شیوه کسب سهمیه المپیک گفت: در کشور ما برخی 
تصور می کنند تنها راه کسب سهمیه المپیک از طریق رنکینگ است و  این یک تصور غلط 
است. از طریق رنکینگ تنها دو نفر برتر هر وزن می توانند کسب سهمیه کنند، این در حالی 
است که یک مسابقه در فرانسه برگزار خواهد شد که در آن سه نفر برتر هر وزن مستقیم موفق 
به کسب سهمیه می شوند. تمام ورزشکاران دنیا در مراحل مختلف لیگ های جهانی شرکت 
می کنند تا خود را به مسابقات کسب سهمیه در فرانسه برسانند. واقعا برای من عجیب است 
که چرا که از فدراسیون بابت اعزام ملی پوشان به لیگ های جهانی انتقاد می شود؟ انتقاداتی 
که نشان از عدم اطلاعات کافی دوستان است. کسانی که لب به انتقاد باز می کنند باید یک 
مقدار اطلاعات خود را در خصوص نحوه کسب سهمیه المپیک بیشتر کنند. ما نیاز داریم در 

لیگ های جهانی حضور داشته باشیم تا در مسابقات فرانسه حضور داشته باشیم.
عده ای به دنبال حضور در المپیک هستند و فکر می کنند 

راه آن تخریب کادرفنی و ملی پوشان است
مهدی زاده با اشاره به دستاورد موفق کاراته ایران در سالیان اخیر، عنوان کرد: به شخصه 
دوست دارم از کادرفنی تیم ملی بابت تلاشی که برای موفقیت ملی پوشان انجام می دهد تشکر 
می کنم. این کادرفنی در سالیان اخیر توانسته موفقیت های زیادی را کسب کند و اینکه هر 
مرحله لیگ جهانی، وسیله ای برای انتقاد از کادرفنی و فدراسیون شده واقعا ناراحت کننده 
است. ما در کوران مسابقات هستیم و باید هر دو هفته در مسابقات لیگ های جهانی شرکت 
کنیم. ملاک ما برای ارزیابی عملکرد کادرفنی و یک تیم موفق باید مسابقات جهانی باشد که 
تیم ملی در مسابقات جهانی سه دوره اخیر موفق و قهرمان بوده است. تیم ما در حال حاضر 
در فشار است و هر ماه در یک مسابقه شرکت می کند و بچه ها مجبور به تحمل کم کردن وزن 
و استرس هستند. به نظر می رسد عده ای در کاراته به دنبال حضور در المپیک هستند و فکر 
می کنم راه آن تخریب کادرفنی و ملی پوشان است. این موضوعات برای تیمی که قهرمان دنیا 
است و ملی پوشان که همیشه در میان بهترین های جهان حضور داشتند، ناراحت کننده است.

نمی دانم در ایران چه اتفاقی افتاده که دوستان از حالا 
سهمیه المپیک را تقسیم می کنند

وی با اشاره به باقی ماندن 8 مرحله از مسابقات کاراته وان برای کسب سهیمه المپیک گفت: 
هنوز هشت هزار امتیاز دست نخورده باقی مانده است و با کسب این امتیازات سرنوشت هر 
ورزشکاری به طور کامل تغییر می کند. نمی دانم در ایران چه اتفاقی افتاده است که از الان در 
حال تقسیم سهمیه المپیک هستند. این کارشناسان با نادیده گرفتن هشت هزار امتیاز باقی 
مانده نشان می دهند واقعا غیر حرفه ای هستند. با شنیدن صحبت های این دوستان به خوبی 

مشخص است که به دنبال صحبت های مغرضانه هستند. 
امیدوارم با مدال ها خوشرنگ در المپیک 
جواب زحمات کادرفنی و فدراسیون را بدهیم

قهرمان کاراته جهان در پایان خاطرنشان کرد: باید از زحمات  شهرام هروی، حسین روحانی، 
دکتر خواجوی، دکتر حجتی و ایزدی تشکر کنم که در این مدت تمام توان خود را برای موفقیت 
تیم ملی گذاشتند. باید از فدراسیون کاراته و شخص طباطبایی که تلاش بسیاری برای اعزام 
تیم و دور بودن ملی پوشان از حاشیه انجام می دهد، تشکر کنم  و امیدوارم بچه ها در المپیک با 
کسب مدال های خوشرنگ جواب زحمات طباطبایی و مجموعه مدیریتی فدراسیون را بدهند. 
همچنین نباید از زحمات جواد سلیمی غافل شویم. حضور سلیمی در مسابقات باعث می شود 
که حقی از بچه ها ضایع نشود و وظیفه تمام بچه ها است که از این موضوع غافل نشده  و از او 
تشکر کنند. یک مجموعه در حال تلاش است تا تیم ملی کاراته با بهترین شرایط به المپیک 
برسد و در توکیو موفق باشد. با احترام به جامعه کاراته این صحبت ها را انجام دادم و باید بدانم در 

مواقع شکست هم باید پاسخگو باشم.

 مهدی زاده:

 عده ای برای حضور در المپیک به دنبال تخریب کادرفنی و ملی پوشان هستند

 براساس گزارشی که توسط دیلی استار منتشر شده، غول تولید کننده لوازم ورزشی یعنی آدیداس در مذاکرات انتقال »پل پوگبا« به عنوان یک 
»واسطه صلح« ایفای نقش کرده و مانع از پیوستن وی به جمع کهکشانی ها شده است. 

پوگبا اوایل تابستان سال جاری تمایل خود را برای جدایی از منسچتریونایتد و پیوستن به رئال مادرید ابراز کرد و با وجود اینکه »زین الدین 
زیدان« برای کشاندن هموطن خود به برنابئو تلاش زیادی کرد، این انتقال محقق نشد.

یکی از منابع نزدیک به باشگاه یونایتد در مصاحبه با دیلی استار اظهار داشت: آنها )آدیداس( مابین پوگبا، مدیر برنامه وی و باشگاه نقش 
میانجی و واسطه صلح را ایفا کردند.

قرارداد کلان و 10 ساله پوگبا با آدیداس که اسپانسر باشگاه یونایتد نیز محسوب می شود، سه سال دیگر به اتمام می رسد؛ قرارداد آدیداس با 
یونایتد سالانه 75 میلیون پوند به حساب باشگاه سرازیر می کند و این در حالی است که این شرکت اسپانسرینگ باشگاه رئال مادرید را نیز بر 
عهده دارد، اما غول های اسپانیا همین حالا هم ستاره های بزرگی همچون »گرت بیل« و »ادن هازارد« را در اختیار دارند و این در حالی است که 
پوگبا تنها چهره برجسته شیاطین سرخ محسوب می شود، بنابراین برای آدیداس ماندن مرد فرانسوی در اولدترافورد بیشتر از رفتن وی به برنابئو 
ارزشمند بوده چرا که در اختیار داشتن بازار 2 کشور سود بیشتری برای آنان به ارمغان خواهد آورد؛ از این رو بیراه نیست که بگوییم »اوله گانر 

سولسشر« ماندن مرد فرانسوی در اولدترافورد را بیش از هر چیز به آدیداس مدیون است.
پوگبا در هر چهار بازی یونایتد در فصل جدید لیگ برتر جزیره حضور داشته اما به دلیل مصدومیت از همراهی تیم ملی فرانسه باز مانده است.

سایت پرتغالی ژوگو بعد از گلزنی کریستیانو رونالدو به صربستان نوشت علی دایی 107 گل ملی دارد و این در حالی 
است که شهریار فوتبال ایران 109 گل در تیم ملی ایران به ثمر رسانده است.

تیم ملی فوتبال پرتغال موفق شد در انتخابی یورو 2020 برابر تیم ملی صربستان قرار گیرد و با نتیجه 4 بر 2 به برتری 
برسد. کریستیانو رونالدو یکی از گلهای تیمش را در این دیدار به ثمر رساند تا شمار گل های ملی خود را به 89 گل برساند 
و اختلاف خودش را با نفر اول برترین گلزنان ملی جهان یعنی علی دایی به 20 گل برساند.  البته سایت پرتغالی ژوگو 
نوشت رونالدو با این گل توانست اختلافش را با علی دایی که 107 گل ملی به ثمر رسانده است به عدد 18 برساند. 
ممکن است این سایت با اشتباه سهوی شمار گل های دایی را کمتر اعلام کرده باشد.  البته فیفا عالی ترین مرجع 
فوتبالی جهان این تعداد گل ملی را برای دایی درست نمی داند.  برای مثال 4 گل از 109 گل علی دایی در بازی برابر 
گوام در انتخابی جام جهانی 2002 بوده است ولی فیفا 3 گل دایی را قبول کرده است و به نظر گلی که با برخورد به 
بازیکن ایرانی وارد دروازه گوام شده است را به نام دایی ثبت نکرده است.  دایی در روز 4 تیر ماه 1372 در بازی برابر 
تایوان در مقدماتی جام جهانی 1994 اولین گل ملی خود را در دقیقه 43 به ثمر رساند و نوید یک مهاجم سخت کوش 
و چارچوب شناس را در فوتبال ایران داد. او آخرین بار در 10 اسفند 1384 و برابر کاستاریکا در تهران توانست گل 109 

خود را برای تیم ملی ایران به ثمر برساند.

اشتباه سایت پرتغالی درباره شما گل های ملی دایی؟ یونایتد ماندن »پوگبا« را مدیون »آدیداس« است

سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه
 

 در نظر دارد با استناد به ماده 4 آئین نامه مالی شهرداریها و مجوز شماره 5/670/ص مورخ 1398/05/27شورای اسلامی شهر اندیشه عملیات مشروحه ذیل را از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی به اشخاص حقوقی واجد شرایط واگذار نماید . لذا متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاع بیشتر و شرکت در مناقصه به آدرس مندرج در بند 2 

این آگهی مراجعه نمایند

برآورد اولیه کارشــــرحردیف
)ریال(

سپرده شرکت در 
مناقصه )ریال(

توضیحات

----------۴/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰۲۰۰/۰۰۰/۰۰۰ترمیم و بهسازی زمین های چمن مصنوعی بوستانهای آزادگان و حافظ۱

۱- سپرده شرکت در مناقصه: در راستای اجرای بند 2 ماده 5 آئین نامه مالی شهرداریها سپرده شرکت در مناقصه فوق می بایست بصورت ضمانتنامه بانکی به نفع سازمان 
سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه، اسناد خزانه و یا واریز نقدی به حسابجاری سیبا به شماره 0107444713002 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )کد2417( 
تهیه و برابر دستور العمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد. لازم بذکر است نفرات اول ، دوم و سوم مناقصه هر گاه حاضر به عقد قرارداد نگردند 

سپرده آنان به ترتیب به نفع سازمان ضبط خواهد شد.
۲- مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: مهلت دریافت اسناد مناقصه از تاریخ درج آگهی لغایت پایان وقت اداری)ساعت14:30( روزیک شنبه مورخ 1398/06/31  
و محل دریافت آن به نشانی شهرستان شهریار، شهر اندیشه، فاز 5 ، بلوار امیر کبیر ، خیابان شهید تهرانی مقدم  ، ساختمان شماره 2 شهرداری اندیشه ، طبقه اول ، سازمان 

سیما ، منظر و فضای سبز شهری اندیشه می باشد.
3- مهلت و محل ارائه پیشنهادات: متقاضیان می بایست پاکات پیشنهاد قیمت خود را که برابر شرایط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظیم شده است را حداکثر تا پایان 
وقت اداری )ساعت14:30(  روزدو شنبه مورخ 1398/07/01به آدرس دبیرخانه سازمان سیما ، منظر و فضای سبز شهری  اندیشه به آدرس مندرج در بند 2 تحویل نموده 

و رسید دریافت نمایند.
۴- مدارك لازم جهت دریافت اسناد مناقصه: متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست درخواست کتبی خود را بعلاوه یك فقره فیش واریزی به حسابجاری 
سیبا به شماره 0107444587001 نزد بانك ملی ایران شعبه فاز 3 اندیشه )کد2417( بمبلغ 1.000.000 ریال )غیر قابل استرداد( بابت خرید اسناد مناقصه به دبیرخانه 

سازمان تسلیم نمایند. 
۵- هزینه درج آگهی در روزنامه بر عهده برندگان مناقصه می باشد.

6- سازمان سیما ، منظر و  فضای سبز شهری اندیشه در رد یا قبول یك یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
7- تاریخ بازگشائی پاکات مناقصه 1398/07/03 می باشد.
8- دارا بودن رتبه مرتبط و دارای ظرفیت آزاد کار الزامی است.

9- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه ذکر شده است.

ارشاد تنها- سرپرست سازمان سیما منظر  و فضای سبز شهری اندیشه

 تاریخ درج نوبت دوم : آگهي مناقصه عمومي – )نوبت دوم( 
۱3۹8/۰6/۲۰

تاریخ چاپ نوبت اول : 
۱3۹8/۰6/۱۲
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فیلم انتقاد تند سخنان علیرضا پناهیان علیه مجلس شورای اسلامی در اعتراض به عدم 
رای منفی برای تصویب طرح شفافیت عملکرد نمایندگان، در حالی منتشر شده است که 

به اعتقاد عده ای از نمایندگان، حامیان این طرح به دنبال اهداف سیاسی خود هستند. 
از روزی که حضرت امام خمینی )ره( در واکنش به انتقادهای تندی که علیه دولت و 
مجلس شورای اسلامی وقت طرح می شد، اعلام کردند که »مجلس در راس امور است« و 
تاکید نمودند »مخالفت با ارگان هایی که در جمهوری اسلامی است، مخالفت با اسلام است 
و موجب تباهی این کشور و این ملت خواهد شد« و به برخی تذکر دادند »به مجرد اینکه 
در ذائقۀ یکی یک مطلبی درست نیست، فوراً هجوم نکنند و ]اینکه[ کارشکنی بکنند« تا به 

امروز، دقیقا 37 سال می گذرد.
امروز دیگر گویا به زعم عده ای مجلس در راس امور نیست و مخالفت با آن مخالفت با 
نظام تلقی نمی شود. تضعیف مجلس تا جایی پیش رفته است که »علیرضا پناهیان«، یکی 
از روحانیون سرشناس حامی جریان اصولگرایی و نایب رئیس قرارگاه عمار، بر روی وبسایت 
خود فیلمی را منتشر می کند که نشان می دهد وی بر منبر عزاداری امام حسین )ع( خطاب 
به این رکن اساسی نظام نهیب می زند »آی مجلس شورای اسلامی؛ آدم باش!«، و با شدت 
و حدتی فراوان الفاظی همچون »جاهل«، »احمق«، »شما غلط کردید«، »پنهان کار«، 
»سیاسیون جلب« و »چه خبرتونه؟« را درباره نمایندگان مردم در یکی از قوای سه گانه نظام 

جمهوری اسلامی به کار می برد.
هرچند اولین بار که از زبان یکی از سیاسیون مشهور اعلام شد، مجلس دیگر در راس 
امور نیست، به سال 89 باز می گردد که رئیس جمهور وقت، محمود احمدی نژاد، در راس 
امور بودن مجلس را مختص زمانی دانست که نظام جمهوری اسلامی ساختاری پارلمانی 
داشت. اما باید توجه داشت که در آن سال ها نیز علیرضا پناهیان و همفکران سیاسی اش 
با شدت و حدتی مشابه آنچه که امروز بر مجلسیان می تازند، از دولت مهرورز و رئیس آن 

حمایت می کردند.
اعتراض پناهیان به چیست؟ 

در سال های اخیر بارها نقدها و اعتراضات شدید این واعظ مشهور حوزه علمیه قم علیه 
دولت و مجلس در رسانه ها مطرح شده است و این موضوع تازگی ندارد. اما مصداق نقد او 
این بار چیست که چنین ادبیات خشنی را برای بیانش انتخاب کرده است؟ ظاهرا اعتراض 
او مشخصا به مسئله رای نیاوردن فوریت طرح »شفافیت عملکرد نمایندگان« برمی گردد 
که در جلسه علنی روز سوم شهریور این طرح برای دومین بار طی یک سال اخیر در جلسه 

علنی مطرح شد و ناکام ماند.
طرحی که طی آن قرار بود تا تمامی آرای نمایندگان در مجلس، به علاوه آمار حضور و 
غیاب شان در جلسات، مرخصی ها، ماموریت ها، سفرها و دیگر فعالیت های نمایندگان 
به صورت شفاف در اختیار عموم قرار بگیرد. پیش از این ایرنا در گزارشی تفصیلی با عنوان 
»مشتاقی و مهجوری شفافیت در میان نمایندگان مجلس« به تاریخچه شکل گیری این 

طرح و در مجلس شورای اسلامی، محتویات و سرنوشت آن پرداخته است.
محمدجواد فتحی به عنوان مبتکر این طرح، در گفت و گویی با ایرنا )در اینجا( علت رای 
نیاوردن این طرح را در شهریور ماه سال گذشته که برای اولین بار به صحن آمده بود، به 
سیاسی شدن آن نسبت می دهد. او توضیح می دهد که طرح پیشنهادی وی یک سال در 
هیئت رئیسه مجلس می ماند و نوبت ارائه در جلسه علنی را پیدا نمی کند تا »به یکباره و در 
زمانی که بحث FATF در مجلس مطرح بود«، »با هدف فشار آوردن بر نمایندگان موافق 
لوایح چهارگانه«، »برخی نمایندگان اصولگرا مانند حسینعلی حاجی دلیگانی و مجتبی 

ذوالنور به صورت جداگانه برای این طرح امضا جمع کردند«.
 فتحی در ادامه می گوید: جالب این است که من برای طرح اولیه 35-36 امضا گرفته 
بودم. بسیاری از همین هایی که سال بعد رفتند بنا به دلایل سیاسی در حمایت از شفافیت 
مصاحبه کردند، کسانی بودند که وقتی من طرح را پیش آنها بردم امضا نکردند. مثلًا طرح 
را برای آقای امیرحسین قاضی زاده هاشمی در هیئت رئیسه هم بردم و ایشان امضا کردند. 

کنار دست ایشان یک آقای دیگری نشسته بود و گفت این مسخره بازی ها چیست و طرح 
را امضا نکرد و رفت. اما بعدها درکمال تعجب ایشان شدند یکی از سردمداران حمایت از 

طرح شفافیت!«
چرا طرح شفافیت عملکرد نمایندگان برای بار دوم هم رای نیاورد؟ 

در سوم شهریور امسال طرح شفافیت عملکرد نمایندگان در مجلس مجددا با پیشنهاد 
مجتبی ذوالنوری مطرح شد و قید دو فوریت آن دقیقا مانند پارسال نتوانست حتی 70 رای 
کسب کند )از اینجا( . در این جلسه ذوالنوری اصولگرا و ذوالقدر اصلاح طلب در موافقت 
با این طرح و برزگر اصلاح طلب و لاهوتی اصولگرا هم در مخالفت با آن صحبت کردند. اما 
در نهایت گویا دلایل مخالفین که بر »پوپولیستی بودن طرح« و اینکه »اولویت کشور مبارزه 
با اموال نامشروع، شفاف سازی و ریشه کن کردن فساد است« تاکید داشتند، مورد قبول 

اکثریت نمایندگان قرار گرفت.
پناهیان در کلیپ مورد بحث این که »چند بار دو فوریت اش ]طرح شفافیت[ داره رد می 
شه«، را علت طرح انتقاد خود قرار داده است. دغدغه ای که پیش از این، نمایندگان مجلس 
در پاسخ به سوال »چرا طرح شفافیت عملکرد نمایندگان رای نمی اورد؟« به خبرنگار ایرنا 
پاسخ گفته بودند. از جمله کمال دهقانی فیروزآبادی، عضو اصولگرای مجلس که خود 
رای موافق به این طرح داده است، می گوید: »علت مخالفت برخی نمایندگان به برخی 
مصلحت های منطقه ای نمایندگان بر می گردد. آنها نگران هستند شفاف بودن آرا مانع 
آزادی آن ها در اعمال نظرات کارشناسی شان بشود.« همچنین قاسم میرزایی نیکو نماینده 
اصلاح طلب، که او هم به این طرح رای موافق داده است، می گوید: »نوع این طرح و 
جایگاه مطرح کنندگانش، ابهاماتی دارد که نمایندگان آن را مانند تیغ دولبه ای می بینند که 
هم می تواند گردن بزند و هم می تواند منجر به اتفاقات خوب شود.« وی ابهام اصلی طرح 
را در این می داند که »چرا فقط مجلس« از میان قوا و نهادهای نظام مورد فشار قرار گرفته 
است؟ از سوی دیگر عبدالکریم حسین زاده دیگر نماینده اصلاح طلب مجلس می گوید: 
»شفاف سازی اگر با نیت شفافیت باشد، بسیار هم خوب است. اما با این روش ها، شفاف 
سازی را علیه خودش به کار خواهند گرفت. متاسفانه این طرح رنگ و بوی سیاسی به خود 
گرفته است.« وی در توضیح مدعای خود گفت: »برخی جریان ها با طرح شفاف سازی، 
می خواهند از این شفافیت به عنوان یک ابزار بازدارنده در آزادی رای وکلا استفاده کنند، 
چرا که با این وسیله عده ای نگران می شوند که رای شان در مسائلی خاص موافق یا مخالف 

باشد، در صورت علنی بودن، بر آینده سیاسی آن ها از سوی برخی نهادها تاثیر بگذارد.«
آیا شفافیت طعمه سیاست شده است؟ 

علیرضا پناهیان در سخنان خود با عتابی طوفانی خطاب به نمایندگان مخالف طرح 
اما  پنهان کنی!«  را  نداری رای خود  نمایندگان می گوید: »تو حق  شفافیت عملکرد 
مشخص نیست این صحبت پناهیان بر چه مبنایی طرح شده است؟ چرا که از منظر 

حقوقی، نمایندگان به دلیل صراحت قانون، حق داشتن آرای مخفی را دارند.
رای نیاوردن این طرح در مجلس منتقدان دیگری هم دارد. احمد امیرآبادی فراهانی که 
مانند پناهیان از حامیان جبهه مردمی نیروهای انقلاب اسلامی است، از دیگر منتقدان این 
تصمیم مجلس است و به عنوان یکی از افرادی که در یک سال اخیر حامی طرح شفافیت 
عملکرد نمایندگان هست، پس از آنکه این طرح رای لازم را کسب نمی کند در حساب توئیتر 

خود می نویسد: »امیدواریم مجلس بعدی مجلس حامی شفافیت باشد.«
اظهار امیدواری امیرآبادی برای شفاف شدن مجلس آینده در حالی است که وی به عنوان 
مسئول رسیدگی به امور بیانیه های نمایندگان در هیئت رئیسه مجلس، به علت پنهان کردن 

اسامی نمایندگان امضا کننده بیانیه حمایت از عوامل سریال گاندو تذکر دریافت کرد.
در هفته گذشته احمد مازنی، نماینده مردم تهران، به خاطر آنکه برخلاف صراحت 
صریح قانون آیین نامه داخلی مجلس، اسامی امضا کنندگان بیانیه حمایت از عوامل 
گاندو در مشروح مذاکرات مجلس منتشر نشده است، به هیئت رئیسه تذکری می دهد، 
که امیرآبادی نیز در توضیح این اتفاق )مشروح ماجرا در اینجا( ناچار به ارائه توضیحاتی در 
صحن مجلس برای توجیه علت عدم انتشار اسامی امضا کنندگان بیانیه می شود )از اینجا(.
مازنی پس از توضیحات امیرآبادی به ایرنا گفت: »آقای امیرآبادی گفت برخی از نمایندگان 
امضا کننده گفته اند ما از طرف دولت و یک جریان سیاسی تحت فشار هستیم و به همین 
دلیل از انتشار اسامی مان می ترسیم و خواسته اند اسامی منتشر نشود. با این ادعا اولا 
امیرآبادی پذیرفته که معاونت قوانین مجلس در متن مشروح مذاکرات متاسفانه دروغ نوشته 

است، و از سوی دیگر به نمایندگان امضا کننده بیانیه، نسبت مرعوب شدن داده اند.«.
وی در ادامه با اشاره به ادعای امیرآبادی در حمایت از طرح شفافیت عملکرد نمایندگان 
افزود: »موضوع دیگر این است که باید به برخی از دوستان ما که اخیرا به شدت طرفدار 
شفافیت شده اند و یکی از درس های اصلی مکتب اصلاحات را دارند به نام خودشان 
مصادره می کنند، تذکر داد که خب این هم نوعی شفافیت است. اگر بیانیه ای را امضا 
کرده اید، خب پای امضایتان بایستید و اعلام کنید چه کسانی بیانیه را امضا کرده اند.« 

)متن کامل گفت و گو با مازنی در اینجا(
حال به نظر می رسد اگر پناهیان به واقع به دنبال شفافیت هست، بهتر است در ابتدا 
نهیب »تو حق نداری رای خود را پنهان کنی!« را خطاب به افرادی طرح کند که صرفا 
بر اساس یک مصلحت سنجیِ منفعت طلبانه برخی نمایندگان مجلس، خلاف متن 
صریح قانون عمل کرده اند، نه نمایندگانی که مطابق با قانون از حق داشتن رای مخفی 
برخوردارند! قطعا در صورتی که وعاظی چون پناهیان که از فرصت تریبون های مذهبی 
برخوردار هستند تاکید بر روند شفافیت در امور را، به دور از شائبه های سیاسی، پیگیری 
کنند، تحقق شفافیت در ساختار سیاسی و اداری نظام جمهوری اسلامی، می تواند بسیار 

موفق تر، پایدارتر و با اتفاق نظر همگان پیش برود.
پناهیان به دنبال چیست؟ 

واعظ مشهور اصولگرا با اشاره به آیه 54 سوره زخرف ]که در توصیف فرعون می فرماید 
»پس قوم خود را سبک مغز یافت )و آنان را فریفت( و اطاعتش کردند«[ نتیجه گیری می کند 
»یکی از راه های استخفاف ]خفیف و سبک مغز شمردن[ این ملت این است که رای 

مجلس را پنهان کنند.«
اما آیا واقعا تنها پنهان بودن رای نمایندگان مردم در مجلس شورای اسلامی مصداق 
استخفاف ملت است؟ در همین رابطه علی اکبر گرجی استاد حقوق دانشگاه شهید 
بهشتی در صفحه اینستاگرام خود با تایید دغدغه پناهیان می نویسد: »گرچه ادبیات 
ایشان بسیار خشن است، اما  شفافیت آرای نمایندگان مطالبه ای است که نباید آن را از 
یاد برد. ضمنا، شفافیت طلبی نباید دلبخواهانه و موردی باشد. شفافیت خواهان باید در 
هر طیفی که هستند، خواستار شفافیت در همه نهادهای اداری و سیاسی، از جمله در 
شورای نگهبان، خبرگان رهبری، شورای انقلاب فرهنگی، قوه قضاییه، نیروهای مسلح 
و... باشند.« داشتن نگاهی جامع و عادلانه به مسئله شفافیت در تمامی نهادهای مسئول 
دغدغه ای است که پیش از این مسعود پزشکیان، نایب رئیس مجلس شورای اسلامی، هم 
در توضیح علت عدم رای آوردن طرح شفافیت عملکرد نمایندگان به خبرنگار ایرنا، گفته 
بود: »بنده معتقدم این حساسیتی که برای طرح شفافیت ایجاد کرده اند، برای تفتیش 
عقاید است، نه رفع مشکلات جامعه. مشکل جامعه این است که فردی هفتاد هزار میلیارد 
را در یکی از بنگاه های کشور اختلاس کرده است، اما اصلا اسمش هم مطرح نیست. چرا 
با این افراد برخورد قاطع نمی کنند وشفاف سازی در موردشان صورت نمی گیرد؟ اما مدام 
می گوید چون نمایندگان حرف زده اند، باید شفاف بشود و مردم بفهمند؟ عده ای پول مردم 
را خورده اند و وقتی مردم برای اعتراض به خیابان می آیند، می گوییم همین مردم شهر را به 
هم ریخته اند!« وی در ادامه خاطرنشان می کند: »قوه قضائیه مسئول نظارت بر اجرای 
صحیح قوانین است. اگر قوانینی داریم، اما اجرا نمی شود آنها باید برخورد کنند. مجلس 
قوانینی که لازم بوده است را قانون گذاری کرده است. ما امروز قوانینی داریم که طبق آن ها 

باید داده ها و سیستم درست شود، اما اجرا نشده اند.« )متن کامل گفت و گو در اینجا(
یکی از موضوعات مورد اشاره پزشکیان به قانون رسیدگی به اموال و دارایی های مسئولین 
ارشد کشور است که قاسم میرزایی نیکو درباره آن این گونه توضیح می دهد: »اگر شفافیت 
در همه ارکان و سازمان ها باشد بسیار عالی است. مجلس مدت ها پیش مصوب کرده است 
باید اموال، دارایی، حقوق، وام ها و شرایط زندگی اش هر فردی که مسئولیت ارشد، از سطح 

معاونین وزیر به بالا، دارد، از قبل تا بعد از مسئولیت، در سامانه ای ثبت کند.«
وی اضافه می کند: »قوه قضائیه برای این قانون، آیین نامه ای هم طراحی کرده است، اما 
مشخص نیست هم اکنون اجرای آن در چه وضعیتی هست. مشخصا اطلاعاتی در اختیار 
عموم قرار نگرفته و معلوم نیست این اطلاعات در اختیار چه کسانی است؟ کسی هم پیگیر 
شفافیت در این مسئله نیست.« از طرفی دیگر ادبیات تند علیرضا پناهیان در این سخنرانی 
که در سایت شخصی وی با تیتر »آی مجلس! چه چیزی را از ملت پنهان می کنید؟« منتشر 
شده است، واکنش شدید برخی نمایندگان مجلس مانند علیرضا رحیمی و حشمت الله 
فلاحت پیشه را نیز در پی داشته است. اما نکته اصلی آن است که آن ها علاوه بر آنکه بر لزوم 
حفظ ادب و رعایت کرامت مجلس شورای اسلامی تاکید می کنند، بر داشتن نگاهی جامع 
در بیان نقدها را هم تاکید می کنند. علیرضا رحیمی پناهیان را با توصیف »از ارکان نظام دم 
میزنند و هربار به یک رکن می تازند.« خطاب می کند و حشمت الله فلاحت پیشه هم از او 

دعوت می کند که مطالبه شفافیت را از خود آغاز کند.
به هر روی به نظر می رسد مطالبه »شفافیت« مورد توافق همه سیاستمداران و فعالین 
اجتماعی و اقتصادی کشور باشد، اما عمدتا نگاهی بخشی و تک سویه به این مسئله دارند 
و بر همین اساس علت اصرار پناهیان بر اجرای این شفافیت »فقط« در مجلس شورای 
اسلامی و فراموشی سایر شوراها و نهادهای دیگر نظام مشخص نیست؟ آیا استخفاف ملت 

تنها در مجلس شورای اسلامی مصداق پیدا می کند؟
 موجب دلگرمی ملت باشید

علیرضا پناهیان در سخنان خود به اهمیت مجلس و منبری که بر روی آن وعظ می کند 
نیز اشاره ای دارد و می گوید: »مجلس امام حسین مجلس نجات ملت است.« در همین 
راستا علیرضا رحیمی، عضو هیئت رئیسه مجلس از این واعظ اصولگرا درخواست می کند: 
»از منبرحسینی باید ادب و کرامت حسین)ع( ترویج شود نه بی حرمتی واهانت« و علی 
اکبر گرجی هم در ادامه یادداشت خود در اینستاگرام از او سوال می کند »... آیا گمان 
نمی کنید که باید در غربالگری های انتخاباتی این شورا تحولی رخ دهد تا نتیجه آن حضور 
نمایندگان شفافیت طلب در مجلس باشد؟« میرزایی نیکو نیز تاکید می کند: »اصول اصلی 
مانند شفافیت را نباید خودی و غیر خودی کرد. این اصول باید همه را در بر بگیرد تا همه 
از آن منفعت ببرند.« خواسته رعایت اصل شفافیت و مبارزه با فساد در تمامی شئون امروز 
به دغدغه ای عمومی تبدیل شده است و گروه ها و اقشار مختلف از زاویه نگاه خود به طرح 
این مطالبه می پردازند. اما تحقق آن را باید در همان سخنرانی حضرت امام خمینی در 37 
سال پیش جستجو کرد که ایشان با تاکید ایجاد »تحکیم وحدت« میان »بین همۀ افرادی 
که مشغول خدمت هستند«، عوامل »سستی و سردی« از میان خواهد رفت و »موجب 
دلگرمی باشد ملت برای مجلس و دولت تا اینکه بتوانند انجام خدمت بکنند« خواهد شد. 
مطمئنا همانگونه که علیرضا پناهیان گفته است، مجالس امام حسین می تواند »مجلس 
نجات ملت« باشد، اگر در آن ادب، انصاف و وحدت تحکیم گردد تا موجب دلگرمی ملت 

شود.

 بررسی ریشه ها و زمینه ها سخنرانی واعظ اصولگرا علیه مجلس؛ 

اعتراض پناهیان به چیست؟

 تناقضات شخصیتی و رفتاری ترامپ این روزها تبدیل به یکی از مولفه های اثرگذار تحولات 
روابط بین المللی شده است. این تناقضات سیاستمدارانی که به هر نحو با ترامپ در ارتباط 
هستند را در مواضشع بغرنجی قرار می دهد که  آخرین نمونه آن نحوه برخورد ترامپ با امانوئل 
مکرون رئیس جمهور فرانسه بود.  در ماه های اخیر امانوئل مکرون تلاش هایی برای کاهش 
تنش در روابط ایران وآمریکا آغاز کرده بود. رفت وآمدها و گفت و گوهایی هم بین مقامات ایران 
و فرانسه انجام شد و نقطه اوج این تلاش ها حضور محمد جواد ظریف در بیاریتز فرانسه و 
رایزنی با لودریان وزیر خارجه این کشور در حاشیه نشست سران گروه هفت بود. هفته گذشته 
بن والاس، وزیر دفاع بریتانیا هم در نشست خبری مشترک با همتای آمریکایی اش، مارک اسپر 
گفته است که اگر توافقی در کار باشد البته که در این مسیر به آمریکا کمک خواهیم کرد؛ زیرا 
مهم ترین چیز، صلح و ثبات در منطقه است. سخنان وزیر دفاع بریتانیا پس از آن بیان می شود 
که طرح مکرون برای کاهش تنش میان ایران و آمریکا و حفظ برجام که طی هفته های اخیر 
امیدواری هایی را درباره حصول پیشرفت در این زمینه به وجود آورده بود، به دنبال مخالفت 
واشنگتن با صدور هرگونه معافیت تحریمی برای ایران با بن بست مواجه شد. امانوئل ماکرون، 

رئیس جمهور فرانسه در هفته های اخیر اقدامات فشرده ای را در جهت دستیابی به توافقی 
با ایران انجام داد اقداماتی که اوج آن دعوت از محمد جواد ظریف، وزیر خارجه کشورمان 
برای حضور در حاشیه اجلاس گروه 7 دربیاریتز فرانسه بود.ظاهرا قرار بود پاریس یک خط 
اعتباری 15 میلیارد دلاری در اختیار تهران قرار دهد که به دلیل مخالفت آمریکا این طرح ناکام 
ماند. البته نباید ناکامی فرانسه در پیشبرد ابتکار عمل این کشور را تنها به شخصیت ترامپ 
نسبت داد. شاید مولفه دیگر در این زمینه که بی ارتباط هم به آن نیست، ترس و احتیاط مفرط 
اروپا و فرانسه از واکنش ترامپ است که  زمینه ساز جولان و یکه تازی وی شده است. در واقع 
اگر اتحادیه اروپا ذره ای استقلال عمل و قاطعیت نشان می داد، می توانست در مقابل زیاده 
خواهی های ترامپ مقاومت کند ولی پرونده برجام نشان داد که اروپا و فرانسه از چنین اراده 
ای برخوردار نیست و کاملا واضح است که در صورت ادامه حضور ترامپ در کاخ سفید باید 
شاید باج گیری های مستمر و تمام نشدنی وی از اروپا باشیم.  ترامپ در واکنش به مذاکرات 
فرانسه و ایران، گفت:»افراد مستقیما با ما تماس می گیرند و ما مجبور نیستیم مسائل را از 
طریق کشورهای دیگر دنبال کنیم. ما چنانچه مایل می بودیم، می توانستیم کمک های زیادی 

از ژاپن بگیریم. ژاپن یکی از اصلی ترین خریداران نفت آن ها است. آنها روابط گسترده ای دارند. 
ما نیازی به دیگر کشورها نداریم، اگر بخواهیم مستقیما وارد مذاکره خواهیم شد.« به نظر می 
رسد علت ناکامی ابتکارعمل مکرون بیش از هر چیز دیگری شخصیت و الگوی رفتاری ترامپ 
است؛ ترامپ تمایل دارد به عنوان ناجی عمل کند و کارهایی بکند که دیگران از انجام  آن 
ناتوان بوده اند. با این حال شخصیت ترامپ باعث شده تعداد کمی حاضر باشند با وی کار 
کنند. از همین رو تعداد مشاوران واجد صلاحیت که با سیاست های ترامپ موافق باشند، 
اندک است، و همین تعداد اندک هم این روزها حاضر به همراهی او نیستند، رفتار تنش زا 
و تهاجمی ترامپ همانند کودکی است که از شرایط خود راضی نیست. او در تصمیماتش به 
شدت ناپایدار است و اینکه چه رفتاری از او سربزند، بستگی به حال لحظه ای او دارد. دفتر 
ریاست جمهوری فرانسه درباره تکروی و رفتارهای عجیب و غریب رئیس جمهوری آمریکا در 
اجلاس جی7 در سال گذشته هم بدون اشاره مستقیم به نام ترامپ، این رفتار را متناقض و 
ناپایدار خواند. در بیانیه کاخ الیزه آمده بود: »ما در نشست دو روزه این اجلاس، متنی را تهیه 
و امضا کردیم که باید به آن متعهد بمانیم. هر کسی که به این تعهدات پشت کند، فردی است 

که شخصیتی ناپایدار و متناقض دارد. باید جدی و در شان ملت  خود باشیم. وقتی به مردم 
قول می دهیم، باید به آن پایبند بمانیم.« در مقاطع مختلف بارها دیده شده که وقتی سئوال 
یا انتقادی به ترامپ می شود که مطابق خواسته هایش نیست، با تحقیر و اعمال فشار سعی 
در عقب راندن حریف می کند نمونه های متعددی از این رفتارهای آمریکا بویژه در رفتارهای 
وی با خبرنگاران و نمایندگان رسانه ها دیده  می شود. او در کاخ سفید اشخاصی را به کار می 
گیرد که اطاعت بی چون و چرای خود را نشان داده باشند. این رفتار در مذاکرات یکی دو ماه 
اخیر فرانسه با ایران نمود داشت؛ ترامپ از تلاش های مکرون برای تنش زدایی در خلیج فارس 
شدیدا انتقاد کرد و گفت که مکرون نماینده آمریکا برای مذاکره با ایران نیست. وزارت خارجه 
فرانسه نیز در بیانیه ای به سخنان رئیس جمهوری آمریکا درباره ایران اعلام کرد که پاریس 
کاملا به صورت مستقل به ابراز مواضع خود می پردازد و به امنیت و صلح در منطقه غرب آسیا 
کاملا پایبند است. در هر صورت تحرکات ترامپ در حوزه سیاست خارجی مملو از پیچ و تاب 
و چرخش است. اقدامات او همواره دوره ای کوتاه مدت دارد که با تناقضاتی نیز همراه می 

شود. این اقدامات هرگز یک هدف نهایی یا استراتژی برای رسیدن به هدف نبودند.

تحرکات ترامپ در حوزه سیاست خارجی مملو از پیچ و تاب و چرخش است 

تناقضات شخصیتی ترامپ و تاثیرات  آن در مناسبات بین المللی 

ابهامات حضور پارلمان اصلاحات در ماراتن انتخابات

پارلمان اصلاحات برگ برنده
 یا پاشنه آشیل وحدت 

با  انتخابات  ماراتن  به  پارلمان اصلاحات  برای رساندن  تلاش های اصلاح طلبان 
اظهارات ضد و نقیض در فضای رسانه ای پیگیری می شود و این میان شماری تحقق 
این ایده را برگ برنده انتخابات و گروهی هم اختلاف نظرها درباره آن را پاشنه آشیل 

وحدت اصلاح طلبان می دانند. 
اظهارات »عزت الله تقواییان« رئیس جدید شورای هماهنگی جبهه اصلاحات درباره 
بررسی طرح پارلمان اصلاحات در جلسه این شورا و توصیه به روسای شعب احزاب 
برای بررسی طرح، بار دیگر موضوع پارلمان اصلاحات را مورد توجه قرار داد. »سعید 
شریعتی« فعال اصلاح طلب پارلمان اصلاحات را موازی کاری دانسته و گفته است: 
»گویا طراحان اولیه پارلمان اصلاحات بیش از اینکه قصدشان تشکیل یک مجمع و 
پارلمان فراگیر باشد، به دنبال آلترناتیو سازی برای شورای عالی سیاست گذاری اصلاح 

طلبان بودند.«
جبهه  هماهنگی  شورای  عضو  و  ملت  اتحاد  حزب  مقام  قائم  منصوری«  »آذر 
اصلاحات، طرح پارلمان اصلاحات را پاسخگوی نیازهای اصلاح طلبان در زمینه 
رهبری، اجماع سازی، خلاء گفتمانی و تقویت احزاب ندانست و گفت: »این طرح 
نسخه حجیم شده شورای عالی سیاست گذاری یا شورای هماهنگی احزاب اصلاح 
طلب است و این یعنی تکرار راههای رفته که دستاورد جدیدی پیش روی اصلاح 

طلبان نمی گذارد.«
پیش از این هم »حسین مرعشی« سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی درباره رهبری 
طرح پارلمان اصلاحات گفته بود: »زمانی فکر می کردیم اگر پارلمان اصلاحات با حدود 
600 عضو از سراسر کشور شکل بگیرد، رئیس این پارلمان باید خاتمی باشد اما آیا 

می شود این کار را کرد؟«
بسیاری دیگر از چهره های حزبی و شخصیت ها مطرح اصلاح طلبان درباره ماهیت 
این ایده، امکانات و زمان اجرایی شدن این طرح ابهاماتی را مطرح کرده اند اما قدر 
مسلم این اظهارات در این پرسش است که تصمیم گیران نهایی در جریان اصلاحات، 
احزاب هستند یا افراد؟ اگر احزاب هستند آیا وزن و اثرگذاری همه آن ها در این فرآیند 
باید مساوی باشد یا هر حزبی منسجم تر و بزرگ تر، تاثیرگذارتر  در تصمیم گیری محق 
تر است؟ اگر تصمیم گیران اشخاص هستند این افراد را چه کسانی تعیین می کنند؟ 
ناظران عملکرد آن ها چه کسانی هستند و این رویه تا چه اندازه با آرمان های اصلاح 

طلبی و تکثرگرایی حزبی همخوانی دارد.
ایده پارلمان اصلاحات از کجا شروع شد؟ 

موضوع نهادسازی در جریان اصلاحات عمری به قدمت 20 سال دارد و نخستین 
تلاش ها در این زمینه منجر به شکل گیری نهادی با عنوان شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات شد اما فراز و فرودهای سیاست ورزی در اردوگاه اصلاح طلبان که می توان 
آن را به دو مقطع پیش و پس از سال 88 تقسیم کرد؛ به گونه ای پیش رفت که بزرگان 
این قوم تصمیم گرفتند برای اثرگذاری بهتر در انتخابات مجلس دهم، شورای دیگری 
تشکیل دهند تا بتواند در زمینه هماهنگی انتخاباتی متمرکز عمل کند. شورای عالی 
سیاست گذاری در زمستان 94 تشکیل شد، بیشتر کرسی های بهارستان به فهرست 
امید این شورا رسید، در انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم و شورای شهر پنجم هم 
گرچه مراد اصلاحات حاصل شد اما تمام داستان انتقادها به این شورا از فردای همین 

انتخابات در سال 96 آغاز شد.
 دی ماه همان سال »مصطفی کواکبیان« دبیرکل حزب مردم سالاری از رونمایی ایده 
پارلمان اصلاحات در کنگره حزبش خبر داد. طرح رونمایی شد، نزدیک به دو سال میان 
کمیته سیاسی شورای هماهنگی جبهه اصلاحات و احزاب در رفت و برگشت بود و هر 
چهره حزبی هم در هر مصاحبه ای از بررسی جزئیات آن سخن گفت. گاهی کارگزارانی 
ها نامش را تغییر دادند و گاهی اتحادملتی ها درباره سازوکار اجرایی آن اما و اگرهایی را 
مطرح کردند. گاهی آن را "اکسیر" انسجام میان اصلاح طلبان دانستند و گاهی منشا 
افتراق و گاهی از تکمیل و حضورش در انتخابات 98 خبر داده شد و گاهی هم از راه 

دراز پیش رویش.
چرا پارلمان اصلاحات؟ 

»پایان کدخدا منشی؛  احزاب تصمیم بگیرند نه افراد« این خلاصه تمام بحث 
های نظری و گاهی فلسفی است که میان طیف های مختلف اصلاح طلبان درباره 
ضرورت تشکیل پارلمان اصلاحات مطرح می شود. طراحان و مدافعان این ایده که 
اغلب از احزاب کوچک جریان اصلاحات هستند از کم اهمیتی تحزب در فرآیند 
تصمیم گیری شکایت دارند و در پی راهکاری برای حضور پررنگ تر حزب خود در 

این فرایند هستند.
 پیشنهاد پارلمان در پی مجمعی عالی است که تمام احزاب اعم از آنانی که اعضای 
میلیونی دارند تا آنانی که خانوادگی اداره می شوند در این مجمع رای و حق یکسان 
داشته باشند تا به این ترتیب کار سیاست گذاری از دست فرد و افراد حقیقی خارج شود 
و به دست احزاب افتد. چارچوب کار هم حضور نمایندگان همه جریان های منتسب 
به اصلاحات از سراسر ایران در این پارلمان است تا تصمیم گیری به دموکراتیک ترین 
شکل انجام شود. شماری از احزاب اصلاح طلب هم با توجه به نظر مثبت رهبر این 
جریان، با تشکیل آن موافقت کرده و در پی غنی سازی ایده، طرح های خود را ارائه 

دادند.
موانعی که برطرف نمی شوند

تحقق ایده پارلمان اصلاح طلبی اما با چالش هایی بی شماری روبروست. چارچوب 
اجرایی، رهبری و شائبه موازی کاری گرچه از مهمترین ابهامات تشکیل این نهاد است 
اما موضوع بنیادی تر از این چالش هاست و ریشه در نظام تحزب در کشور دارد. اینکه 
احزاب چه از نوع اصلاح طلب و چه از نوع اصولگرا تا چه حد می توانند در عرصه 
سیاست و قدرت کارکرد داشته و اثرگذار باشند، چندان دقیق روشن نیست. 110 حزب 
مجوزدار و چند جبهه قانونی برای سیستم سیاسی ایران رقم بزرگی است و این موضوع 
زمانی تلخ می شود که از این تعداد تنها به تعداد انگشتان دو دست حزب کشوری به 
معنای واقعی کلمه موجود است و مابقی به صورت "گعده" های دوستانه و خانوادگی 

فعالیت می کنند.
تحزب در کشور نهاد سابقه ای بیش از یک قرن دارد اما برای رشد به امکانات بی شماری 
نیاز دارد؛ اینکه اما چنین نهادی را در عرصه سخت تصمیم گیری و هدایت جریان های 
سیاسی دخالت دهیم، باید پشتوانه علمی و عملی مستحکمی داشته باشد. فارغ از این 
مشکل بنیادین در مسیر اجرای پارلمان اصلاحات، نحوه تجمیع احزاب و سازوکار آن نیز 
همچنان مبهم است. گرد هم آوردن اصلاحطلبان از سراسر ایران برای تصمیم گیری 
و سیاست گذاری وقتی که حتی احزاب متوسط این جریان برای برگزاری کنگره های 
خود با مشکلات بی شماری روبرو هستند، پروسه آسانی نخواهد بود. ریاست این پارلمان 
و رهبری آن درحالی که بسیاری از بزرگان این جناح با محدودیت هایی روبرو هستند؛ هم 

از نکات مبهم است.
منتقدان این طرح گرچه به تصمیم شورای هماهنگی جبهه اصلاحات تن می دهند 
اما همچنان در اجرایی شدن و تاثیرگذار بودن این نهاد تشکیک کرده و آن را موازی کاری 
می دانند. شاید به همین دلیل است که تحقق این ایده در آینده ای نزدیک یعنی دست 
کم تا انتخابات مجلس یازدهم امکان نخواهد داشت و سیستم سیاست گذاری و تصمیم 

گیری اصلاح طلبان هرنهادی باشد پارلمان اصلاحات نخواهد بود.

اکبر ترکان، مشاور اسبق رئیس جمهوری و عضو شاخص حزب اعتدال و توسعه می گوید »نمی توان گفت که اصلا رهبری در جریان امور مربوط به 
توافق هسته ای نبوده اند و دولت به دور از چشمان رهبری مخفیانه توافقی را امضا کرده است. این صحبت و ادعا دروغ است و هم نسبت ناروا دادن به 

جایگاه رهبری است.«
پوریا فیروزنژاد: با خروج آمریکا از برجام دلواپسان این بار نیز دست به کار شدند تا  با تخطئه مذاکرات هسته ای و تیم دیپلماسی به اذهان عمومی اینگونه 
القا کنند که دولت در مذاکرات برجام به کشور خیانت کرده است و حتی مقام معظم رهبری را در جریان جزئیات قرار نداده اند؛ آنچنان که حسین 
شریعتمداری، سردبیر روزنامه کیهان در مصاحبه با یورونیوز می گوید:» موقع امضای برجام نیامدند به رهبری بگویند ما داریم برجام را امضا می کنیم. 
وقتی که امضا کردند، امر رسمیت یافت، بنابراین آقا باید جلوی چه چیزی را می گرفتند؟ توافقی که هنوز اجرا نشده؟« اما این جریان غافل از آن است 
که پیامدهای این رویکرد تنها متوجه دولت روحانی نیست و به نوعی تقلیل جایگاه رهبری نیز محسوب می شود؛ آن چنان که محمدرضا باهنر، نماینده 
اصولگرای ادوار مجلس نیز با حالتی از کنایه و هشدار می گوید: »فکر می کنید رهبری با برجام مخالف بودند اما نتوانستند جلو آن را بگیرند؟ شما فکر 
می کنید اگر در مملکت رهبر معظم انقلاب نهایتاً تصمیمی بگیرند کسی هست که بتواند خلاف آن عمل کند؟«. اکبر ترکان، مشاور اسبق رئیس جمهوری 
و عضو شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه در گفت وگو با خبرآنلاین ضمن تاکید بر اینکه جدا کردن حساب رهبری از مذاکرات برجام، نسبت ناروا دادن به 
جایگاه رهبری است، می گوید که صدا و سیما نیز نباید با انجام برخی شیطنت ها در مسیر دلواپسان گام بردارد به گونه ای که که موجب تفرقه افکنی شود 

بلکه در این شرایط هرچه فریاد داریم باید بر سر آمریکا بزنیم. 
مشروح گفت وگوی  با اکبر ترکان را در ادامه بخوانید؛

آقای ترکان!  این روزها برخی تلاش می کنند اینگونه به اذهان عمومی القا کند که مقام معظم رهبری در جریان دقیق روند منجر به برجام 
نبوده اند ، برای نمونه حسین شریعتمداری در مصاحبه ای گفته که آقا ناگزیر به امضای برجام رضایت دادند، آیا اساسا این نگاه درستی است؟ 

اصلا ممکن است رهبری در جریان مذاکراتی تا این سطح مهم و حساس نباشند؟
برجام تصمیم نظام بوده است و هرگونه صحبتی از این جنس تنها منجر به گسترش تفرقه می شود.

به جای فریاد زدن بر سر آمریکابه جان یکدیگر افتاده ایم
مشکل ایجاد شده در رابطه با برجام به دلیل اقدامات ترامپ است . او از توافق هسته ای خارج شده و در حال بسیج کردن جهان علیه ایران است. 
متاسفانه به جای آنکه فریادهایمان را بر سر آمریکا بکشیم ، به جان یکدیگر افتاده ایم.ما نباید فراموش کنیم که آمریکا دارای قدرت اقتصادی است و 
تحریم ها نیز تا حدی بر اقتصاد ایران فشار می آورند. ما باید مقاومت کنیم. به شکلی که در اقتصاد باید مقاوم سازی انجام شود تا آثار مخرب تحریم کاهش 

یابند. این همان اقتصاد مقاومتی است.
صدا و سیما نیز به تازگی مستندی را با عنوان »داستان اتم« منتشر کرده که همین تفکر را به مخاطب القا می کند و به نوعی دنبال کننده 

همان خط شده و ...
متاسفانه صدا و سیما گاهی شیطنت می کند. آیا اینکه فردی مدام بر زخم خود نمک بپاشد نشان می دهد که این شخص دارای عقل سلیم است؟ این 
روزها مصایب و معضلاتی در کشور ایجاد شده اند که برخی تلاش می کنند تمامی مسئولیت آن ها را متوجه مقام معظم رهبری کنند و برخی دیگر نیز 
همین رویکرد را در برابر دولت درپیش گرفته اند. نمی توان گفت که اصلا رهبری در جریان امور نبوده اند و دولت به دور از چشمان رهبری مخفیانه توافقی 

را امضا کرده است. این صحبت هم دروغ است و هم نسبت ناروا دادن به جایگاه رهبری است.
برخی به دنبال تسویه حساب سیاسی با روحانی هستند

در شرایطی که کشورهای منطقه و فرامنطقه فشارهای زیادی را متوجه ایران می کنند و تحریم ها هم فشارهای زیادی را متوجه مردم 
کرده، اینگونه تفرقه افکنی ها و سنگ اندازی ها چقدر گل به خودی زدن محسوب می شود؟

این افراد و طیف ها که اینگونه شیطنت می کنند فارغ از بحث خروج ترامپ از برجام و سیاست های ضد ایرانی او، بستر را برای تسویه حساب سیاسی 
با رئیس جمهورمناسب دیده اند. بنابراین باید توجه خود را صرف مقابله با سیاست های تخریبی آمریکا کنیم و در داخل نیز از ایجاد تشتت بپرهیزیم. به 

یکدیگر اتهام زنی نکنیم تا ضمن حفظ یکپارچگی توان مقاومت را داشته باشیم.

 کارشناس مسائل آمریکا گفت: کادری مرکزی دموکرات ها حاضر نیستند هزینه سنگین استیضاح رئیس جمهوری در 
انتخابات 2020 را بپردازند. 

»امیرعلی ابوالفتح« کارشناس مسائل آمریکا در تشریح دلایل و ابعاد تلاش جدید کمیته قضایی مجلس نمایندگان آمریکا 
برای شروع به رای گذاشتن طرح استیضاح ترامپ در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: اقدام کمیته قضایی مجلس 
نمایندگان آمریکا برای به رای گذاشتن لایحه استیضاح ترامپ، همانند گذشته تنها به عنوان یک فضاسازی روانی در عرصه 
سیاست داخلی قلمداد می شود. دموکرات ها در میان خودشان دارای تضادهای مختلف برای مقابله با ترامپ هستند و از این 
منظر نمی توان به اقدام آنها علیه ترامپ خوش بین بود. از سوی دیگر باید متوجه بود که لیبرال های ساکن مجلس نمایندگان 
نه تنها از منظر سیاسی به عنوان حزب رقیب بلکه از جهت شخصی هم با ترامپ مشکل دارند. همین چند وقت پیش بود 
که حمله های نژادپرستی علیه نمایندگان زن در مجلس نمایندگان به سرتیتر اصلی رسانه ها تبدیل شده بود و ترامپ را مورد 

هجمه گسترده قرار داد.
وی ادامه داد: مخالفت آنها با ترامپ آن هم در آستانه تبلیغات و کمپین های انتخابات ریاست جمهوری 2020 آمریکا 
مبنای محکم و خاصی ندارد. واقعیت این است که دموکرات ها همچنان معتقدند که در انتخابات 2016 از سوی روسیه 
اعمال نفوذ شده و تقلب صورت گرفته است و همچنان که مجلس نمایندگان به دنبال کلید زدن مجدد طرح استیضاح ترامپ 
است این ادعا را برجسته کرده اند. در این میان هسته مرکزی و جریان اصلی دموکرات ها که در مجلس نمایندگان حاضر 
هستند مایل به استیضاح ترامپ و حتی به جریان انداختن طرح استیضاح نیستند. به عنوان مثال افرادی مانند »نانسی 
پلوسی« که ریاست مجلس نمایندگان را به عهده دارد معتقدند که استیضاح ترامپ به بن بست می رسد و خروجی خاصی 
ندارد. من بر این عقیده هستم که طرح شروع استیضاح ترامپ، برای دموکرات ها یک قمار خطرناک است و اگر این اقدام 

صورت بپذیرد، مطمئن باشید که دموکرات ها و جریان حامیان استیضاح ترامپ با مشکل روبرو خواهند شد.
این پژوهشگر مسائل بین الملل با بیان اینکه دمورکات ها با استیضاح ترامپ می توانند حیثیت خود در انتخابات 2020 را 
لکه دار کنند، گفت: بسیاری بر این عقیده هستند که دموکرات ها از طریق استیضاح ترامپ به دنبال آن هستند تا بتوانند 
جمهوریخواهان را در آستانه انتخابات مورد هجمه قرار دهند اما من این موضوع و تحلیل را کاملًا رد می کنم. سابقه دو 
استیضاح در تاریخ سیاسی آمریکا به خوبی نشان داده هر حزبی که استیضاح را به راه انداخته، در انتخابات بعدی شکست 
می خورد و فضای سیاسی – اجتماعی بر علیه آن مهندسی می شود. واقعیت این است که دموکرات ها با احتساب دو سناتور 
مستقل که همسوی آنها هستند، تنها 47 رای برای به چالش کشیدن ترامپ در اختیار دارند و این به معنای شکست قبل 
از طرح یک مساله مهم مانند استیضاح است. ابوالفتح ادر پایان خاطرنشان کرد: اینکه دموکرات ها بخواهند روی پرونده ای 
مانند دخالت های روسیه در انتخابات 2016 آمربکا سرمایه گذاری کنند، یک اقدام کاملًا مبتدی و دور از نتیجه است. این 
پرونده در عرصه سیاست داخلی آمریکا، مخدومه به حساب می آید. از این منظر سران حزب دموکرات کاملًا می ترسند که با 
این کار در انتخابات ریاست جمهوری 2020 جایگاه و وجهه خود را از دست بدهند و برای آنها زمینه های منفی ایجاد شود. 
باید متوجه بود که برای مردم آمریکا معیشت یک امر مهم و اساسی به حساب می آید و مهم نیست که آیا روسیه در انتخابات 
2016 دخالت کرده یا خیر. سران حزب دموکرات به صورتی دیگر فکر می کنند و عده ای دیگر علناً برعکس عمل می کنند. 
از جهتی دیگر اگر همین مامروز بخواهند استیضاح را کلید بزنند، مطمئن باشید که برگزاری جلسات مقدماتی و تکمیلی 
مانند استماع سخنان وکلا، بازجویی ها و غیره به بعد از انتخابات 2020 موکول می شود. همانگونه که در مورد کلینتون هم 

چنین اتفاقی افتاد.    

اکبر ترکان: 

امضای برجام دور از چشم رهبری، یک ادعای دروغ است
امیرعلی ابوالفتح کارشناس مسائل آمریکا :

استیضاح ترامپ، قمار خطرناک دموکرات ها خواهد بود



استاندار قم گفت: شرایط استان قم رو به پیشرفت بوده و امروز در وضعیت بهتری نسبت به 
گذشته قرار داریم که امیدوارکننده است.

بهرام سرمست،استاندار قم با بیان اینکه در طول هشت ماه گذشته تلاش های فراوانی 
برای کاهش مشکلات و بهبود شرایط استان شده است، گفت: از رسانه ها درخواست دارم 

عملکردم را مورد بررسی و ارزیابی قرار دهند.
او با اشاره به وضعیت استان در زمان آغاز تصدی گری در این پست اظهار کرد: از آغاز به کار 

فعالیتم وارث یک سری پروژه های ناتمام و گره های کور شدیم و وضعیتی را شاهد بودیم که از 
حد ایده آل و مورد انتظار پایین تر بود.

سرمست  با اشاره به اینکه تلاش ها در این جهت بوده که با تدبیر گره ها را باز کنیم، افزود: 
به تدریج مسائل را مورد آسیب شناسی و ارزیابی قرار گرفته که برای برخی از آن ها تاکنون 
راهکار هایی فراهم شده که بعضی از آن ها اجرایی شده و بعضی دیگر نیاز به زمان بیشتری 

داشته که در دست انجام است.
استاندار قم از گشایش در مسیر برخی پروژه ها به عنوان یکی از اقدامات صورت گرفته در 
هشت ماه گذشته خبر داد و گفت: وقتی به قم وارد شدم در رابطه با فضای مدیریتی و کار، 
نیاز به جدیت بیشتری احساس شد که در طول این زمان سپری شده، توانستم قدری این 

موضوع را جلو ببریم.
او با بیان اینکه در همین راستا حضور میدانی را در دستور کار قرار دادیم و از نزدیک وارد 
عرصه شدیم، تصریح کرد: تمام مسائل استان را با جدیت دنبال می کنیم و این را بر خود 
فرض می دانیم که به عنوان مسئولان جمهوری اسلامی تمام تلاشمان را در جهت خدمت 

به مردم به کار بگیریم.
به گفته استاندار قم، شرایط استان رو به پیشرفت بوده و امروز در وضعیت بهتری نسبت به 

گذشته قرار داریم که امیدوارکننده است.
سرمست اضافه کرد: هرچند شرایط تحریم و فشار هایی بر دولت وارد است و قاعدتاً 
سرعتی که مورد انتظار جامعه بوده وجود ندارد، اما اعتقاد داریم کار ها رو به پیش بوده و با 
تدابیری که در حوزه سرمایه گذاری، برای ماه های آتی اتخاذ کردیم، شتاب بیشتری نیز 

خواهد گرفت.
او  در همین رابطه با دعوت از رسانه ها از آن ها خواست تا به بررسی اقدامات و تصمیمات او 
پرداخته و تأکید کرد: رسانه ها از طرف بنده وکالت داشته که عملکردمان را بررسی کرده و از 

آن ها گزارش تهیه کنند و به صورت مستقیم به بنده منتقل کنند.
استاندار قم عنوان کرد: در مرحله نخست باید بررسی اقدامات موردتوجه قرار گیرد و ببینیم 
چقدر از خدمات و تلاش هایمان در مسیر درست بوده است و ثانیاً به لحاظ خدمت رسانی به 

مردم این خدمات رضایت بخش و قانع کننده بوده است یا خیر.

همزمان باسراسر کشور؛

قم در روز عاشورای حسینی
 به سوگ نشست

زائران و مجاوران بارگاه ملکوتی حضرت معصومه)س( و دیگر اماکن 
مقدس شهر قم در روز عاشورای حسینی، به یاد مظلومیت های سرور 
و سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( و یاران باوفایش با 

برگزاری آیین های عزاداری اشک ماتم ریخته و به سوگ نشسته اند. 
عاشقان خاندان عصمت و طهارت امروز ندای لبیک یا حسین)ع( و 
هیهات منا الذله را در این شهر سر داده اند و با بغضی در گلو، سوگنامه 

عشق را زمزمه می کنند و اشک ماتم می ریزند.
بارگاه ملکوتی حضرت فاطمه معصومه)س( یکپارچه سیاه پوش 
است و این مکان مقدس شاهد عاشقانه ترین سوگواری ها از سوی 
و سایر  ایران  نقاط گوناگون  از  شیفتگان اهل بیت)ع( می باشد که 
علم های  و  پرچم ها  امروز  آمده اند.  قم  مقدس  شهر  به  کشورها 
سوگواری برافراشته شده ؛ طبل ها، سنج ها و شیپورها به صدا درآمده  
و مردم خداجو، مومن و ولایتمدار قم به همراه زائران با زنجیرزنی و 
سینه زنی برای امام حسین)ع( و خاندان و یاران مظلوم ایشان در کربلا 
به عزاداری و مرثیه سرایی می پردازند. همچنین دسته های عزاداری 
در قالب هیات های سینه زن و زنجیرزن بعد از عبور از خیابان های 
اصلی شهر وارد حرم مطهر کریمه اهل بیت)ع( می شوند و این مصیبت 
بزرگ را به آن بانوی گرامی اسلام)س( تسلیت می گویند. دیروز نوای 
یا سید و سالار شهیدان و یا قمر بنی هاشم در جای جای قم به گوش 
می رسد و تمامی معابر منتهی به حرم حضرت فاطمه معصومه)س( 
با فریادهای یا حسین و یا ابوالفضل سوگواران، رنگ و بوی عاشورایی 
و  عزاداری  آیین های  در  کودکان  و  نوجوانان  جوانان،  حضور  دارد. 
دسته های سوگواری جلوه خاصی به این مراسم باشکوه و معنوی 
داده و نوحه سرایی مداحان اهل بیت عصمت و طهارت نیز در قم 
طنین انداز شده است. دیروز هیات های عزاداری از برخی استان های 
کشور و مسلمانان غیر ایرانی از کشورهایی همچون پاکستان، عراق و 
افغانستان همراه با سایر دسته های سوگواری به حرکت درآمده و در 

حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( به سوگ نشسته اند.
برپایی ایستگاه های صلواتی و پذیرایی از عزاداران حسینی و برگزاری 
از دیگر  با واقعه عاشورا  نمایشگاه های گوناگون فرهنگی در رابطه 

برنامه های انجام شده توسط هیات های مختلف مذهبی قم است.
مسجد مقدس جمکران، بقاع متبرک امامزادگان، مساجد، تکایا، 
دفتر مقام معظم رهبری در قم و دفاتر و بیوت مراجع عظام تقلید نیز با 
برگزاری آیین های سوگواری و بیان فلسفه قیام امام حسین )ع( و پیام 

نهضت عاشورا به میزبانی از عزاداران حسینی)ع( می پردازند. 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم :

۳5۰هزار تن از جمعیت قم
 تحت پوشش بیمه سلامت قرار دارند 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: این بیمه، سالانه بیش از 2 
هزار و 300 میلیارد ریال برای هزینه درمان بیمه شدگان به مؤسسات و 

مراکز درمانی طرف قرارداد در استان پرداخت می کند. 
محمدرضا فخاریان قمی روز یکشنبه در گفت وگویی بیان کرد: این 
در حالی است که بیشترین جمعیت بیمه شده سازمان بیمه سلامت 
بدون پرداخت سرانه و به صورت رایگان تحت پوشش بیمه سلامت 
قرار دارند.  وی یادآور شد: حدود 350 هزار تن از جمعیت قم تحت 
پوشش بیمه سلامت قرار دارند و این اداره کل جهت خرید راهبردی 
خدمات سلامت موردنیاز بیمه شدگان، با بیش از 630موسسه درمانی 

خصوصی و دولتی در سطح استان طرف قرارداد است.
وی ادامه داد: تلاش داریم با فعالیت گسترده کارکنان بیمه سلامت 
استان و همکاری مؤسسات درمانی طرف قرارداد، خدمات هرچه 

بهتری به مردم شریف و بیمه شدگان محترم ارائه دهیم.
فخاریان قمی همچنین با اشاره به پرداخت مبلغ200 میلیارد ریال 
مطالبات مراکز و مؤسسات خصوصی و دولتی طرف قرارداد بیمه 
سلامت استان،  گفت:  نظم موجود در پرداخت های سال جاری به 
مراکز و مؤسسات خصوصی و دولتی طرف قرارداد استان حاکی از 
تلاش های شبانه روزی مدیران این مجموعه و برقراری انضباط مالی 

لازم در ساختار سازمان بیمه سلامت در سراسر کشور است.
لازم  اعتبار  تخصیص  با  داشت:  بیان  قم  سلامت  بیمه  مدیرکل   
مطالبات مراکز و مؤسسات خصوصی و دولتی طرف قرارداد شامل 
مراکز آموزشی و درمانی دولتی دانشگاهی، بیمارستان های خصوصی، 
مراکز جراحی محدود، پزشکان عمومی،متخصص، دندان پزشک، 
مراکزپاراکلیینک)فیزیوتراپی- خیریه،  و  خصوصی  درمانگاه های 

آزمایشگاه، مراکز تصویربرداری و غیره( داروخانه روزانه و شبانه روزی، 
الکترونیک،  نسخه نویسی  روستایی،  یک  سطح  خانواده،  پزشک 

خسارت متفرقه بر اساس جدول برنامه ریزی شده، پرداخت گردید. 
و  سلامت  بیمه  سازمان  اعتبارات  به موقع  تأمین  داد:  ادامه  وی 
پرداخت به موقع به مراکز طرف قرارداد، موجب افزایش رضایتمندی 
هرچه بیشتر مؤسسات درمانی خصوصی و دولتی شده و ارائه خدمات 

بهینه به بیمه شدگان را در پی داشته است.
سازمان بیمه سلامت ایران در قالب پنج صندوق کارمندی، سایر 
اقشار، بیمه سلامت همگانی، بیمه ایرانیان و روستاییان، متقاضیان 
را تحت پوشش قرار داده است؛ پنج دفتر شهری پیشخوان، 2 دفتر 
روستایی پیشخوان، 2 دفتر نمایندگی و یک باجه مخصوص مرکز 

خدمات حوزه علمیه طرف قرارداد با بیمه سلامت هستند.

شهردار قم :

تقاطع غیرهمسطح ولیعصر)عج( تا دهه 
فجر به بهره برداری می رسد 

شهردار قم آخرین وضعیت احداث تقاطع غیرهمسطح ولیعصر)عج( 
را مورد توجه قرار داد و گفت: روگذر این پروژه تا آذرماه تکمیل می شود 
و امیدواریم بتوانیم کل پروژه که به صورت چهار سطحه در حال احداث 

است را در دهه فجر به بهره برداری برسانیم. 
سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به آخرین وضعیت اجرای پروژه 
عمار یاسر اظهار داشت: احداث این محور با جدیت در حال انجام 
و پیگیری است و ریزدانه های زیادی برای تملک املاک مسیر وجود 
داشته که هر هفته چندین توافق ملکی در این پروژه صورت می گیرد.

باید  یاسر  فاز 5 عمار  برای احداث  اینکه 300 پلاک  بیان  با  وی 
آزادسازی شود، ابراز کرد: در سال جاری 35 میلیارد تومان برای تملک 
املاک این مسیر در نظر گرفته شده بود که با توجه به اتمام این بودجه، 

برای ادامه تملکات 70 میلیارد تومان دیگر در نظر گرفته شده است.
شهردار قم با اشاره به تشکیل کمیته آزادسازی املاک عمار یاسر 
تصریح کرد: این کمیته زیر نظر شهردار منطقه به صورت مداوم در حال 
توافق با املاک این مسیر هستند و هر هفته پرونده هایی در این رابطه 

را به کمیته توافقات شهرداری ارسال می کنند.
وی با تأکید بر اینکه خوشبختانه حرکت اجرای پروژه عمار یاسر با 
روند خوب و مناسبی روبرو است، یادآور شد: تراکم املاک در فاز پنج 
این پروژه زیاد است که بدنه این پروژه نیز در حال آزادسازی است که 
انشالله بعد از اتمام تملکات این پروژه تا میدان سپاه احداث می شود.

غیرهمسطح  تقاطع  احداث  وضعیت  آخرین  نژاد  سقائیان 
ولیعصر)عج( را موردتوجه قرار داد و گفت: روگذر این پروژه تا آذرماه 
تکمیل می شود و امیدواریم بتوانیم کل پروژه که به صورت چهار سطحه 

در حال احداث است را در دهه فجر به بهره برداری برسانیم.

استاندار قم :

شرایط استان قم رو به پیشرفت و امیدوارکننده است

ورود غیرمجاز به عراق 3 سال حبس دارد 
معاون حقوق بشر و امور بین الملل وزیر دادگستری با اشاره به اینکه حدود 4٠٠ ایرانی از سال گذشته 
دوران محکومیت خود را در زندان های عراق می گذرانند به هموطنان و زائرانی که قصد عزیمت به عراق 
دارند هشدار داد از ورود غیر مجاز به این کشور خودداری کنند که در این صورت سه سال حبس در 
انتظار آنها است.محمود عباسی افزود: خوشبختانه مقامات دو کشور زمینه عزیمت بدون روادید به عتبات 
عالیات را برای عزاداران حسینی فراهم کرده اند و زائران با درج مهر خروج در مرزهای مشترک می توانند به 
عتبات عالیات عزیمت کنند.وی ادامه داد: از هموطنان عزیز انتظار داریم به قوانین و مقررات کشور عراق 
احترام بگذارند و از ورود غیر مجاز به این کشور خودداری کنند.وی خاطرنشان کرد: همراه داشتن مواد 
مخدر و داروهای روانگردان جرم است و قابل تعقیب کیفری و مجازات های سنگینی در انتظار مرتکبان 
است. معاون وزیر دادگستری اضافه کرد: هرچند ایران با کشور عراق موافقت نامه انتقال محکومان و 
استرداد مجرمان دارد اما هموطنان توجه داشته باشند که تشکیل پرونده و رسیدگی های قضایی طولانی 
است و محکومان باید بخشی از محکومیت خود را در آن کشور گذرانیده باشند تا بتوانند در فهرست انتقال 
قرار گیرند.عباسی تاکید کرد: هموطنان مراقب باشند با نقض قوانین و مقررات عراق موجب گرفتاری 

خود و خانواده هایشان نشوند.

آشنا: شفافیت مهمترین ابزار اصلاح قوای سه گانه است
 رئیس مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری با اشاره به تصویب پیش نویس لایحه شفافیت 
در توییتر، نوشت: شفافیت مهمترین ابزار برای اصلاح نظام اجرایی، تقنینی و قضایی است.  "حسام 
الدین آشنا" روز دوشنبه در رشته توییتی نوشت: پیش نویس لایحه شفافیت که در دولت تصویب شد در 
مرکز بررسی ها تهیه شده  است.وی خاطرنشان کرد: در بخش شفافیت تقنینی این لایحه به لزوم این که 
اصل در رای نمایندگان علنی بودن است و رای مخفی نیاز به مصوبه دارد تصریح شده است.رئیس مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری اضافه کرد: نمایندگان حداقل دو دلیل مخالف دارند. اول 
این از شئونات آیین نامه داخلی مجلس است  و دوم علنی بودن آرا تابع انتخابات کاملا حزبی و توانایی 
فراکسیون ها برای حفاظت از نمایندگان در قبال فشارهای درون و بیرون مجلس است.آشنا با تاکید بر 
اینکه »شفافیت بحثی سطحی نیست« در ادامه یادداشت خود نوشت : شفافیت مهمترین ابزار برای 

اصلاح نظام اجرایی، تقنینی و قضایی است.
 

»شبنم نعمت زاده« دوشنبه آینده محاکمه می شود 
شبنم نعمت زاده یکی از متهمان پرونده شرکت های دارویی، دوشنبه هفته آینده محاکمه می شود.به 
گزارش فارس، قاضی مسعودی مقام اعلام کرد: شبنم نعمت زاده از متهمان پرونده شرکت های دارویی 
دوشنبه هفته آینده در دادگاه ویژه مفاسد اقتصادی محاکمه می شود. انحصار دارو و تحصیل مال از طریق 
نامشروع جزییات پرونده شبنم نعمت زاده است که به همراه آقای لشگری پور و شرکتی که توسعه دارویی 
بوده در مظان اتهام هستند که محاکمه آن ها صورت خواهد گرفت. محمدرضا نعمت زاده که پس از مدتی 
بدهکاری کلان دخترش به سیستم دارویی کشور را تأیید کرد، در این زمینه گفت: دخترم در گذشته بر 
اساس مجوز هایی واردات دارو انجام می داد، اما در چند سال گذشته با همکاری فردی یک شرکت پخش 
راه اندازی کرد که در طول یک سال اخیر فروش آن ها متوقف شده و مشغول پرداخت بدهی این شرکت 

است.وی افزود: فرد متخلف در شرکت پخش فرار کرده و دخترم درگیر بازپرداخت بدهی ها است.

سخنگوی وزارت خارجه: آدریان دریا محموله خود را تخلیه کرد 
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: نفتکش آدریان دریا علیرغم اقدامات ایذایی در نهایت در سواحل 
مدیترانه پهلو گرفت و محموله خود را تخلیه کرد.سیدعباس موسوی با اعلام این خبر اظهار داشت: ما 
پیش از این هم اعلام کرده بودیم که به هر طریقی نفتمان را خواهیم فروخت و اقدامات ایذایی تاثیری 
در برنامه های ما نخواهد داشت.وی با تاکید بر اینکه اقدامات آمریکا خلاف قوانین و مقررات بین الملل 
همچون مقررات حقوق دریاها و قوانین سازمان بین المللی دریانوردی)ایمو( است، تصریح کرد: با این 
حال این اقدامات ایذایی نمی تواند تاثیری در اقدامات ما بگذارد و ماهمانطور که قبلا هم گفتیم نفتمان 
را خواهیم فروخت و این گونه اقدامات تنها باعث زحمت خود آنها می شود.موسوی یادآور شد: نفتکش 
آدریان دریا هم علیرغم اقدامات ایذایی در نهایت در سواحل مدیترانه پهلو گرفت و محموله خود را تخلیه 

کرد و برای آینده آن هم مالک آن تصمیم گیری خواهد کرد.

فرزند آیت الله طالقانی: آقازاده نیستم 
سید مهدی طالقانی می گوید: بعضی ها فکر می کنند فرزند آیت الله طالقانی هم از »آقا زاده  ها« 
است، ولی اینگونه نیست زیرا پدرم به ما آموخت در هیچ شرایطی مردم را فراموش نکنیم و اموال عمومی 
را حیف و میل نکنیم.مهدی طالقانی خاطرنشان کرد: دلسوزانه باید گفت این همه فاصله طبقاتی در 
جمهوری اسلامی دور از انتظار است. بعضی ها فکر می کنند فرزند آیت الله طالقانی هم از »آقا زاده« 
است، ولی اینگونه نیست زیرا طالقانی به ما آموخت در هیچ شرایطی مردم را فراموش نکنیم و اموال 
عمومی را حیف و میل نکنیم. روزانه افراد زیادی که مستضعف و مستحق کمک هستند تماس می گیرند 
و نمی توانم برای آنها کاری انجام دهم. این باعث تکدر خاطر من و ناامیدی مردمی می شود که از امثال 

من انتظار کمک دارند.

لاوروف: هیچ جایگزینی برای برجام وجود ندارد 
وزیر امور خارجه روسیه با تأکید بر اینکه هیچ جایگزینی برای برجام وجود ندارد خواستار تلاش بیشتر 
برای حفظ این توافق چندجانبه شد.سرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه روز دوشنبه پس از دیدار خود 
و وزیر دفاع روسیه با همتایان فرانسوی در نشستی تحت عنوان 2+2 به خبرنگاران گفت: »همه ما به اتفاق 
هم بر این باوریم که هیچ جایگزینی برای برجام وجود ندارد و در این نشست نیز برای همکاری در راستای 
حفظ برجام توافق کردیم.«وزیر خارجه روسیه در ادامه افزود: »مسئله حمایت از برجام در گفتگوی تلفنی 
رئیس جمهور ولادیمیر پوتین و رئیس جمهور امانوئل ماکرون نیز مورد تأکید قرار گرفت. ما از طرحی که 
دولت فرانسه و رئیس جمهور این کشور به منظور یافتن راهی برای حفظ برجام و در عین حال تأمین منافع 

اقتصادی ایران ذیل این توافق ارائه داده، استقبال می کنیم.«

 گفتن "دیگر بین بد و بدتر کسی را انتخاب نمی کنیم" کمال بی عقلی است
کرباسچی دبیرکل حزب کارگزاران، در مورد تحریم انتخابات گفت: اینکه کسی بگوید دیگر بین بد و بدتر 
انتخاب نمی کنیم کمال بی عقلی است. اگر شما قرار باشد بین سرماخوردگی و سرطان یکی را انتخاب 
کنید، مسلما بین این دو بیماری که هر دو هم بد هستند با تکیه بر عقل سالم، سرماخوردگی را انتخاب 
می کنید. اگر گروهی یا کسی فکر می کند تحریم انتخابات در صحنه سیاسی ایران ممکن و تاثیرگذار 
است، خب انجام دهد. به هر حال اکثریت مردم با وجود جمیع مشکلات و نارضایتی هایی که وجود دارد، 

می خواهند نماینده ای در مجلس داشته باشند که حرف شان را بزند.

بالاترین و کمترین نرخ بی سوادی در کدام استانهاست؟
 احمد اسکندری نسب مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان با اشاره به اینکه بالاترین نرخ سواد در 
کشور متعلق به استان مازندران با 97.61 درصد و سیستان و بلوچستان پایین ترین نرخ با 80.63 درصد 
است و کرمان جزو پنج استان آخر است که بیشتر در جنوب استان کمبود احساس می شود و تلاش می 
کنیم روزبه روز پیش رفته و بیسوادی ریشه کن شود. ضمن اینکه آموزش اتباع خارجی نیز توسط معاونت 

سوادآموزی دنبال شده است.

سرلشکر باقری به چین می رود 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح روز چهارشنبه و در راس هیات عالی رتبه نظامی به دعوت رئیس ستاد 
ارتش چین به این کشور سفر می کند.سرلشکر محمد باقری در سفر به جمهوری خلق چین علاوه بر 
دیدار با »لی زوا چنگ« رئیس ستاد ارتش و عضو کمیسیون مرکزی نظامی چین با مقام های عالی رتبه 
این کشور نیز دیدار و گفت و گو خواهد کرد.بررسی تحولات منطقه، تعمیق روابط دو جانبه دفاعی و 

گسترش همکاری ها از مهمترین اهداف سفر سرلشکر باقری در سفر به چین عنوان شده است.

طرح: محمد علی رجبی

۳5سال کار، برای خانه دار شدن هر ایرانی! کاریکاتـور

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۶۲۰اعيان الشيعة: ج۱، ص

امام  حسین علیه السلام :

صاحب امتياز و مدیرمسئول: حيدر ضيغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبير: حسين عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غير دولتی، آئين نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 3۲9۰3۲۰9 - 3۲9۰۶۱۶۰ صندوق پستی: 37۱85/4495 

نشانی: قم، ميدان مفيد، بلوار شهيد کریمی، نبش کوچه 4، ساختمان شهاب، طبقه سوم، واحد 3

اذان صبح: 5/22 طلوع آفتاب: 6/46 اذان ظهر:13/03 اذان مغرب: 19/37

اب
وزت

3)ر
ری

شه
 هم

اپ
چ

۰۲
۱-

44
54

5۰
7۶

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

فرزندم! بپرهـيز از سـتم بر کسی 
که غير از خدا ياورى در مقابل تو 

ندارد.
چهارشنبه - بیستم شهریورماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4879

یکی از کارشناسان حوزه اقتصادی معتقد است با توجه به 
افزایش نرخ ارز، سوداگری و سفته بازی عامل اصلی افزایش 

قیمت مسکن و دیگر کالاها همچون خودرو، سکه و طلا 
تقریباً 3۵ سال کار لازم است تا هر ایرانی صاحبخانه شود.

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

ترافیک های سنگین با بوق زدن و پرخاشگری 
باز نمی شود، از ترافیک های سنگین با صبوری 

و رعایت قانون گره گشایی کنید. 

پیام آموزشی

 

در نظر دارد نسبت به برگزاری مزایده عمومی با مشخصات ذیل اقدام نمیاند.
مبلغ سپردهمبلغ پیمانعنوانردیف

اجاره مغازه )با کاربری فروش تجهیزات آتش نشانی(مزایده1
توضیحات: 55متر مربع با پوشش کف سرامیک ، دیوار سرامیک 
، شیشه میرال ، درب کرکره برقی ، قفسه بندی ، پارتیشن و تلفن 

مجزا و آب و برق ،و گاز مشترک به عهده سازمان می باشد.

 252/000/000
ریال

 12/000/000
ریال

بدینوسیله از کلیه متقاضیان  دارای صلاحیت دعوت میشود برای دریافت اسناد مزایده و 
ارائه پیشنهاد ظرف مدت 7 روز از تاریخ درج نوبت دوم آگهی به واحد امور مالی این سازمان 
واقع در جاده تهران ساوه – کلیومتر ۲۵ سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر گلستان 

مراجعه نمایند.
بدیهی است:

هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مزایده میباشد. سازمان آتش نشانی گلستان در رد یا قبول 
یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد. شرکت کنندگان ۵% مبلغ را به صورت ضمانت نامه 
بانکی یا واریز نقدی به حساب سیبا به شماره ۰۱۰8۰۲۰۰۲۹۰۰۲ نزد بانک ملی شعبه 
شهرداری گلستان  به عنوان سپرده شرکت در مزایده ارائه نماید. در صورت انصراف نفر اول 
، دوم ، سوم سپرده شرکت به نفع سازمان آتش نشانی ضبط خواهد گردید. سایر موارد در 

اسناد مزایده قید گردیده است.

آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(

سلگی- سرپرست سازمان آتش نشانی-و خدمات ایمنی شهر گلستان

سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی
 شهر گلستان 

تاریخ چاپ نوبت دوم 
 ۱3۹8/۰6/۲7

تاریخ چاپ نوبت اول 
۱3۹8/۰6/۲۰

 معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
مزار شهدا باید قطبی برای فعالیت های انقلابی، فرهنگی، 
اجتماعی و غیره محسوب شود، چراکه حضور شهید باعث 
بیدارتر شدن مردم می شود و خیلی افراد تحت تاثیر قرار 

می گیرند. 
نشر  و  آثار  دیدار مدیرکل حفظ  در   پور  بیژن سلیمان 
ارزش های دفاع مقدس استان افزود: دفاع مقدس بخش 
مهم و قابل توجهی از تاریخ و هویت ملت بزرگ ایران است و 

نباید در ثبت و حفظ آن غفلت شود.
وی اظهار داشت: دفاع مقدس گنجینه ای تمام نشدنی 
از طریق  و لذا در دوران کنونی جنگ نرم دشمن  است 
ماهواره ها و فضای مجازی، می توان از هر ساعت و رویداد 
فرهنگ عاشورایی دفاع مقدس، آثار مکتوب و نمایشی 

قابل توجهی در برابر حملات دشمن تولید کرد.
حماسه  آن  انتقال  و  ترویج  از  نباید  افزود:  وی 
فراموش نشدنی به نسل های آینده غفلت و قصور نمود و 
در این راستا جمع آوری اسناد و آثار آن دوران، مسئولیتی 

پیوسته و فراگیر است.

معاون استاندار قم گفت: در سال های نخست بعد از 
برخاسته  و  مقدسی  دفاع  فیلم ها  اغلب  رویکرد  جنگ 
بیشتر شاهد  امروز  ولی  بود،  و شهادت  ایثار  فرهنگ  از 
و غیره  و تجمل گرایی  فانتزی  بستر  بر  مبتنی  ژانرهایی 

هستیم.
سلیمان پور بابیان اینکه دستاوردهای انقلاب اسلامی 
بیمه شده خون مطهر شهیدان والامقام است، تصریح کرد: 
فرهنگ حماسه و ایثار جزیی از تاریخ هویت ملت بزرگ 
ایران محسوب می شود و هرگونه کوتاهی در حفظ آن، 

فاجعه ای بزرگ و گناهی نابخشودنی خواهد بود.
وی با اشاره به اثرگذاری آیین تشییع شهدا بر وضعیت 
فرهنگی جامعه گفت: در مراسم تشییع باشکوه شهدا 
بخصوص شهدای گمنام از همه قشرها و گروه ها حضور 
پیدا می کنند و معنویت و برکت وسیعی جامعه را فرامی گیرد 

اما برخی بصیرت ندارند و این تاثیرات را درک نمی کنند.
ما در هر مسئولیتی که هستیم  تاکید کرد: همه  وی 
خط  در  خدمت  که  بدانیم  و  باشیم  امانت دار  باید 
رهنمودهای ولایت، اجرای قانون اساسی، حفظ ارزش ها و 

دستاوردهای میهن اسلامی و بخصوص آرمان های مقدس 
شهدا از افتخارات ارزشمند محسوب می شود.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم نیز در 
این دیدار گزارشی از وضعیت و ساختار این اداره، موزه دفاع 
مقدس استان، برگزاری همایش تجلیل از پیشکسوتان در 

هفتم مهرماه سال جاری و غیره ارائه کرد.
وجود  به  اشاره  با  پور  لقمان  علی  حجت الاسلام 
یادمان های شهدا گفت: هر یادمان شهدای گمنام در نقاط 

مختلف استان زیر نظر یک هیات امنا اداره می شود.
وی با اشاره به برگزاری دومین کنگره 6 هزار شهید استان 
ادامه داد: ضرورت دارد اسناد نقش  آینده،  قم در سال 
ادارات و دستگاه ها و نهادهای استان در دوران دفاع مقدس 
در اسرع وقت به این اداره کل ارسال شود تا در کمیته اسناد 

کنگره مورد بهره برداری قرار گیرد.
و  تعامل  نیازمند  را  شهادت  و  ایثار  فرهنگ  ترویج  وی 
همدلی همه دستگاه ها دانست و افزود: بحمدالله در این 
زمینه همکاری و مشارکت خوبی از سوی تمامی دستگاه ها 

و نهادها بخصوص شهرداری قم وجود دارد.

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

مزار شهدا قطبی برای فعالیت های فرهنگی باشد

سازمان آتش نشانی و خدمات 
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